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اولین نشست هم اندیشی دانشگاهیان و مدیران صنایع در فرهنگستان علوم پزشکیخ

چالش های ارتباط صنعت با دانشگاه و راه حل های آن

این جلسه با سخنان کوتاه دکتر عبدالمجید چراغعلی آغاز شد که 
دلیل عدم حضور دکتر علی خلج )رییس گروه دارویی فرهنگستان( 
را بیماری ایشان عنوان کرد و درباره شرح وظایف فرهنگستان گفت: 
»فرهنگستان علوم پزشکی از بدو تأسیس با تشکیل گروه های مختلف 
مسائل مربوط به سیاست های کلی نظام سلامت را بررسی می کند و 
راهکارهایی در این حوزه ارائه می دهد. این مرکز وظیفه اجرایی ندارد 
و هرجا لازم باشد برای امور تحقیقی وارد عمل می شود. گروه دارویی 
فرهنگستان با ریاست مرحوم دکتر شریعتی آغاز به کار کرد و بعد از 
این گروه  داد.  ادامه  به کار خود  مدیریت دکتر خلج  با  ایشان  فوت 
ترکیبی از فعالان دانشگاهی و صنعتی دارد که افراد جوان و با تجربه را 
شامل می شود و معمولاً در ماه دو جلسه برای بررسی سیاست های نظام 
کلی سلامت در حوزه دارو برگزار می کند. این نشست نیز در همین 
راستا و با هدف ارائه راهکار در زمینه ارتباط مؤثر دانشگاه و صنعت 

برگزار شده است.«
به گفته دکتر چراغعلی  فرهنگستان از ۲-۱ سال گذشته با گروه هایی 
در حوزه های دیگر همکاری داشته و بخش های آموزشی و دانشگاهی 
بیمه های دارویی کشور را پوشش داده است و اخیراً هم برای  نیز  و 
جلسه ای با صنایع اقدام شد و سندیکا عمده هاهنگی های این جلسه را 
انجام داد و امیدواریم تبادل نظر با این گروه ها بتواند راهکارهایی در 

زمینه ارتباط صنعت و دانشگاه ارائه دهد.
لزوم نهادینه شدن ارتباط مؤثر دانشگاه و صنعت

دکتر احمد شیبانی رییس سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی 
نتیجه  را  دارویی کشور  فعلی  موفقیت های  ایران در سخنان کوتاهی 
همیاری همه حوزه ها دانست و تأکید کرد یکی از چیزهایی که به حفظ 

این دستاوردها کمک می کند، برگزاری چنین نشست هایی است.
دکتر شیبانی با تأکید بر این که تولیدکنندگان دارو حرف های زیادی 
برای گفتن دارند و از شرایط سخت فعلی عبور خواهند کرد و گفت: 
»علی رغم مشکلات خوشبختانه پایه و بنیان داروسازی کشور قدرتمند 
است و امیدواریم بتوانیم بر مشکلات فائق بیاییم و این شرایط سخت را 
پشت سر بگذاریم.« به گفته او ارتباط صنعت و دانشگاه الان هم وجود 
دارد ولی پراکنده است که باید به صورت نهادینه، عملی  و اجرایی 
کرد.  خواهند  همکاری  زمینه  این  در  نیز  سندیکا  نمایندگان  و  شود 
رییس سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران ابراز امیدواری 

کرد برگزاری چنین نشست هایی ادامه پیدا کند و نهادینه شود.
روند مصرف دارو بر اساس گروه های درمانی

سندیکای  مدیره  هیات  نایب رییس  کبریایی زاده،  عباس  دکتر 
»روند  عنوان  زیر  را  مطالبی  ایران  انسانی  داروهای  صنایع  صاحبان 
مصرف دارو بر اساس گروه های درمانی در ایران و تحلیل استراتژیک 

با رویکرد آینده نگرانه« ارائه کرد.

او در ابتدا با اشاره به دو تحقیق با بازه های زمانی ۱۳ و ۵ ساله که 
در دو زمان مختلف در ایران انجام شده اند، گفت: »دارو کالای مهمی 
است که روی اعتماد عمومی و امنیت اجتماعی اثر دارد و گاهی یک 
کمبود مقطعی سیاست های اقتصادی و کلی کشور را تحت تأثیر قرار 
می دهد. از طرف دیگر دارو، کالای هزینه بری است و در کشورهای 
مختلف بین ۱۰ تا ۶۰ درصد هزینه های سلامت را به خودش اختصاص 
با نگاه  می دهد و این رقم در کشورهای ضعیف و فقیر بالاتر است. 
کوتاهی به تاریخ داروسازی ایران در یک صدسال گذشته می توانیم 

ببینیم پیام هایی برای ما دارد که در نگاه به آینده کمک خواهد کرد.
برشمرد  را  دنیا  اقتصادهای  کلی  الگوی  دو  کبریایی زاده  دکتر 
در چین  مثلًا  و  دارند  توجه  تجاری  تراز  به  برون گرا  اقتصادهای  که 
شرکت های تولیدی به سفارش کشورهای دیگر دنیا فعالیت می کنند 
و ۹۰ درصد تولیداتشان صادر می شود. ولی در بعضی کشورها اقتصاد، 
محافظه کارانه و درون گراست و چرخش در خودش دارد؛ اتفاقی که 
سال هاست در ایران می افتد و با شعارهایی مثل خودکفایی -که هرچند 
شعار خوبی است- ولی در قالب ترازهای تجاری به اقتصاد برون گرا 

منجر نمی شود. 
امروز،  اقتصاد دنیای  از حوزه های مهم  اقتصاد سلامت را یکی  او 
عنوان کرد که مورد توجه سیاست گذاران نیز قرار گرفته و بعد از نفت، 

گاز و معادن اقتصاد سلامت و دارو پرسودترین اقتصاد دنیاست. 
»اما در ایران به دلیل درون گرا بودن اقتصاد، جی دی پی ثابت است 
تعیین کننده  نکرده؛ حجم  تغییر  و ۲۰۱۸  در ۲۰۱۳  مقاطعی  جز  به  و 
سرمایه گذاری های خارجی نیز بسیار پایین و ٪۸۰ آن در حوزه نفت 
و گاز است. بررسی ها نشان می دهد که استراتژی های ما باید توسعه 
کبریایی زاده  عباس  دکتر  برود.«  برون گرایی  اقتصاد  به سمت  و  یابد 
در ادامه این بحث اضافه کرد: »با این حال حضور سیاست گذاران در 
این حوزه باعث شده شاخص سلامت و امید به زندگی در کشور ما 
رشد قابل توجهی کند و به نسبت کشورهای منطقه بالاتر باشد؛  حتی در 
شرایطی که سهم نظام سلامت در بودجه کشور ما عدد قابل توجهی 
را به خود اختصاص نمی دهد. وقتی به شاخص های کلان اقتصاد نگاه 
می کنیم، می بینیم افراد تحصیل کرده این شاخص ها را تغییر داده اند، 
اما شاخص های نشان دهنده رفاه اجتماعی رو به نزول است و همچنان 

آموزش و بهداشت رشد قابل توجهی دارد.«
سلامت  نظام  در  هزینه ها  اصلی  تغییر  کبریایی زاده  عباس  دکتر 
به  واگیر  بیماری های  از  مرگ ومیر  میزان  شیفت  را  ایران  داروی  و 
سمت بیماری های مرتبط با سبک زندگی عنوان و تأکید کرد الگوی 
بیماری ها و هزینه ها در حال تغییر است. به گفته نایب رییس هیات مدیره 
سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران، جمعیت ایران در این 
سال ها به شدت رشد کرده که هرچند در بخش تحصیلات یک امتیاز 

کارخانه های و شرکت های دانش بنیان  با مدیران عامل  نشست هم اندیشی گروه علوم دارویی فرهنگستان 
داروسازی و اعضای هیات علمی دانشکده های داروسازی، پانزدهم بهمن ماه در سالن غدیر فرهنگستان علوم 
پزشکی برگزار شد. در این نشست رییس، نایب رییس و تعدادی از اعضای هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع 
از  تعدادی  عامل  مدیران  و  دانشگاه ها  داروسازی  و  پزشکی  علوم  دانشگاه های  اساتید  ایران،  انسانی  داروهای 

شرکت های دارویی حضور داشتند.
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است ولی جمعیت رو به سالمندی است که از ۱۵ سال قبل پیش بینی 
شده بود که از سال ۲۰۲۰ شاخص سالمندی ایران به سمت ٪۹ می رود. 

شاخص سالمندی در کشور ما ۶۰ ولی در ژاپن ۷۰ سال است.
دکتر کبریایی زاده با ارائه آماری از مصرف داروی ایران و اشاره به 
تحلیل های جهانی یادآوری کرد در آینده بیماری هایی مثل سرطان، 
بیماری های  پرشتاب ترین  و  مهم ترین  بیماری های  و  دیابت  ایدز، 
خواهند بود؛ او در کنار این موارد  از آسم به یکی از بیماری های شایع 
در ایران نام برد و گفت: »در کشور ما بیشترین رشد در بیماری های 

سبک زندگی بوده که نشان می دهد ما آموزش کافی نداشته ایم.«
نایب رییس هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی 
ایران، در ادامه درباره رویکرد صنعت دارویی افزود: »دنیا به سرعت به 
سمت ژنریک سازی می رود و ایران هم این سیاست را پیش گرفته و 
جزو کشورهایی است که میزان مصرف دارو حدود ۱۷-۱۶ درصد 
است که ۹ درصد در بخش تولیدی و ۴۲ درصد در بخش وارداتی 

بوده است. 
ایران به سیستم متابولیک، دستگاه  بیشترین رشد مصرف دارو در 
گوارش و نیز سرطان  ها و فرآورده های بومی برمی گردد و افزایش سهم 
شرکت   های خصوصی در صنعت دارو یک نکته مثبت است.« او در 
پایان صحبت هایش به  بعضی اقداماتی که در شرایط فعلی برای پیشبرد 
بهبود شرایط  و  ارتقای سطح سلامت جامعه  اقتصاد سلامت کشور، 
صنعت داروسازی کشور لازم هستند اشاره کرد، مانند: »توسعه بازار 
داخلی،  اصلاح ساختار قیمت گذاری، مشوق های توسعه زیرساخت، 
مشوق های  ملی،  کپی سازی  واقعی،  لیسانس  تحت  تولید  از  حمایت 
روی  سرمایه گذاری  اولیه،  ماده  تولید  توسعه  صادراتی،  و  گمرکی 
اینترمدیت ها، افزایش گرایش نیروهای متخصص به صنعت و فناوری«

کاربری جدید از داروهای شناخته شده
دکتر احمدرضا دهپور عضو هیات علمی دانشکده پزشکی دانشگاه 
علوم پزشکی تهران و عضو وابسته فرهنگستان علوم پزشکی سخنران 

بعدی نشست بود.
»به عنوان معلم فارماکولوژی ۴۲ سال در دانشکده پزشکی تهران فعال 
بوده  و کمتر دیده ام همکاری سازنده بین دانشگاه و صنعت برقرار باشد، 
در این مورد نمی خواهم یک گروه خاص اشاره کنم و همه عرصه ها را 
در برمی گیرد.« او پس از ذکر این نکته درباره سرفصل سخنانش گفت: 
»چرا نباید به داروهای قدیمی اعتماد کنیم و پتانسیل آن ها را در نظر 
بگیریم؟ حتی اگر ریجکت شده و مرده اند، می توان آن ها را دوباره 
بررسی و دلایل حذفشان را رفع کرد؛ خصوصاً که بعضی داروها قبلًا 
حذف ولی دوباره آنالوگ های آن وارده عرصه شده اند و می توان از 
این فرصت ها با کمک خیلی از دیسیپلین ها استفاده و در این عرصه 

سرمایه گذاری کرد.«
دکتر ده پور از پال اریخ، پاتولوژیست آلمانی و پدر کموتراپی نام 
برد که با ارائه یک فرمول پایه کارش را بر این گذاشت که دارو برای 
اثر کردن باید به جایی وصل شود(Targeting) و بر همین اساس وقتی 
یک تارگت برای دارو پیدا شود، هر تارگت یک فرصت جدید است. 
بعضی داروها بیش از یک تارگت دارند و اگر OffTarget ها را هم در 
نظر بگیریم، می توانیم روی تارگت  های اضافه و متفاوت نیز کار کنیم. 
او در ادامه با نام آوردن و مثال زدن نام چند دارو که  قابلیت ریکاوری 
دارند، تأکید کرد بسط پروفایل داروها وظیفه فارماکولوژیست هاست 
و بررسی عوارض داروها را فرصت هایی برای مطالعه و ری پوزیشن 
عنوان کرد و از چند دارویی نام برد که پس از گذراندن این مراحل، 
قابلیت برگشت به چرخه مصرف را دارند و مراحل بررسی و ریکاوری 

آن ها توضیح کوتاهی داد.
چالش های ارتباط صنعت با دانشگاه و راه حل های آن

داروسازی  دانشکده  علمی  هیات  عضو  مقیمی  حمیدرضا  دکتر 
نیاز  را یک  و صنعت  دانشگاه  ارتباط  تهران،  پزشکی  علوم  دانشگاه 
نشود، در حد  این زمینه اصلاح  ما در  اگر نگرش  جدی دانست که 
قراردادها و پروژه های فعلی باقی خواهیم ماند. او هدف برگزاری چنین 
همایش هایی را فراتر رفتن از تعاریف معمول ارتباط دانشگاه و صنعت 
عنوان و اضافه کرد: »ساده ترین روش این است که پروژه ای را برای 
صنعت انجام دهیم یا در پروژه های صنعتی همکاری داشته باشیم ولی 
این جا سه مدل معرفی می کنم که می توانند در ارتباط صنعت و دانشگاه 
نظر  اول دانشگاه و صنعت هر دو زیر  نظر گرفته شوند. در مدل  در 
دولت هستند، در مدل دوم دانشگاه و صنعت مستقل اند و دولت در 
کنار آن هاست و قانون گذاری می کند، دانشگاه تولید علم و صنعت 
شکل  همین  به  تقریباً  داریم  که  فعلی  مدل  می کند؛  محصول  تولید 
است. در مدل نسل سوم کارآفرینی اضافه و دانشگاه وارد حوزه تولید 
می شود مانند مراکز رشد و دانش بنیان؛ دولت در این میان حمایت های 
آن  از  دانشگاه ها  و  دانش بنیان  شرکت های  و  می دهد  انجام  خاصی 
این که چهار سال مدیرعاملی  به  اشاره  با  مقیمی  بهره می برند.« دکتر 
تغییر داده است، گفت: »بحث  به آموزش  نسبت  سبحان تفکرش را 
بعد درباره نسل های دانشگاهی است. نسل یک دانشگاه های آموزش 
محور هستند، نسل دوم در کنار آموزش، به شکل جدی به پژوهش هم 
می پردازند و در دانشگاه نسل سوم کارآفرینی هدف است. در حال 
این است که حوزه های فن آوری  از معضلات اصلی ما  حاضر یکی 
و پژوهشی به سمت دانشگاه نسل سوم رفته  ولی حوزه های آموزشی 
و پشتیبانی هنوز در نسل های قبل باقی مانده اند و به همین خاطر بحث 
فرهنگ سازی خیلی جدی و ضروری است و کشور باید همزمان برای 
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پیشبرد این مسیر برنامه داشته  باشند.«
صنعت  از  دانشگاه  انتظارات  که  بگیریم  نظر  در  هم  را  نکته  »این 
دانشگاه  حالی که  در  است،  متفاوت  دانشگاه  از  صنعت  انتظارات  و 
نیازهای  هم  صنعت  می بیند،  آموزش  قالب  در  همچنان  را  خودش 
خودش را دارد. روی صنعت فشار هست و برای پیشرفت و حضور در 
رقابت نیازمند کارهای تحقیقاتی است و دانشگاه هم به دلیل بالا رفتن 
انواع هزینه ها به منبع درآمد نیاز دارد. غیر از این که فشار اجتماعی هم 
روی دانشگاه بالاست، بارها و بارها این انتقاد به دانشگاه را شنیده ایم 
که دانشجو را می گیرید و فقط کتاب می خواند ولی نتیجه عملی برای 

پیشرفت اقتصادی کشور ندارد.«
عضو هیات علمی دانشکده داروسازی دانشگاه علوم پزشکی تهران، 
ضمن اشاره به این نکات درباره تعریف رابطه صنعت و دانشگاه گفت: 
»بهتر است همکاری دانشگاه و صنعت را به جایRelationship  با

Collabration  تعریف کنیم، با این نوع ارتباط برای دانشگاه درآمد 
ایجاد می شود و می تواند در اقتصاد محلی مشارکت کند. طبق تعریف 
نسل سوم و چهارم هر دانشگاهی باید در اقتصاد محل خودش شریک 
باشد، صنعت هم با این ارتباط می تواند قدرت رقابت خود را با عرضه 
امتیازات  به  دسترسی  و  تحقیقات  بخش  تقویت  جدید،  محصولات 
دولتی و.... بالا ببرد. از نظر اجتماعی خدمت رسانی دانشگاه به صنعت، 
اعتبار آن را بالا می برد و کارخانه هم اعتبار جدیدی پیدا می کند. وقتی 
دانشگاه فارغ التحصیل خود را به صنعت بفرستد و از این فرصت برای 
با آن استفاده کند، ظرفیت علمی و نوسازی صنعت هم بالا  آشنایی 
می رود و به تکنولوژی های جدید دسترسی پیدا می کند و تجاری سازی 

محصول راحت تر می شود.« 
نیز  را  دانشگاه  و  صنعت  احتمال  منفی  نکات  بعضی  ادامه  در  او 
هستند،  آموزشی  بخش های  درگیر  که  کسانی  »معمولاً   برشمرد: 
ارتباط کمتری با صنعت دارند و ممکن است کلاس ها و ساعت های 
با صنعت تحت الشعاع قرار بگیرد؛  ارتباط زیاد  آموزشی دانشگاه در 
از طرف دیگر بخشی از ارتباط با صنعت برای اساتید محرمانه است 
و قسمتی از پژوهش هایی که به این بخش عرضه می شود، قابل انتشار 
این  از مشکلات  نیست. یکی دیگر  به دانشجوهای دیگر  یا آموزش 
است که دانشگاه های ما سیستم بوروکراتیک دارند، قرارداد باید بارها 
به بخش های حقوقی و اداری رفت و برگشت داشته باشد و چندین 
نفر آن را ببینند و امضا شدنش را تأیید کنند. این فرایند گاهی خیلی 
طولانی می شود و امکان همکاری را از بین می برد، در حالی که بخش 

خصوصی در این زمینه سرعت عمل بیشتری دارد.«
که  احتمالی  تعارض های  از  دیگر  یکی  مقیمی  حمیدرضا  دکتر 
بیاید را نوع برخورد هرکدام با  می تواند بین دانشگاه و صنعت پیش 
تئوری مطرح  را  مباحث  معمولاً  دانشگاه  »اساتید  عنوان کرد:  مسائل 

می کنند و از جنبه های مختلف آن حرف می زنند ولی صنعت گاهی 
به راهکار عملی سریع نیاز دارد، مثلًا می خواهد بداند آیا فلان محصول 
را وارد بازار کند یا نه؟ بنابراین باید مهارت های فارغ التحصیلان بالا 
برود تا در کنار دانش خود از سرعت عمل کافی هم برخوردار باشند. 
یکی از ریسک های استخدام دانشجو در صنعت، جابجایی آن ها بین 
قوانین  نیازمند  که  است  رازداری   اصل  نکردن  رعایت  و  شرکت ها 
از  گرفتن  فاصله  دانشگاه،  برای  آن  ریسک  و  است  اجرایی  محکم 

مرزهای دانشجوست.« 
نباید فقط اجرای یک  را  با صنعت  ارتباط  تأکید کرد  ادامه  او در 
همزمان  پژوهش  یک  یا  علمی  هیات  یک  از  حمایت  بدانیم،  پروژه 
می تواند در این تعریف قرار بگیر. بخش مهمی از ارتباط، انتقال علم 
از طریق فارغ التحصیلان و دانشجویی است که ماهر تربیت شده است. 
شرکت های دانش بنیان یکی از قدیمی ترین فرم های ارتباط دانشگاه و 
صنعت است چون ارتباط فقط این نیست که صنعتی موجود باشد و شما 
با آن ارتباط برقرار کنید، شما می توانید صنعت را از دانشگاه صادر کنید. 
همایش ها، سخنرانی ها، دعوت از اساتید و... یکی از روش های انتقال 
دانش است که می تواند در  کنار انتقال صنعت و تکنولوژی قرار بگیرد.«

دکتر مقیمی حمایت و استفاده صنعت از فارغ التحصیلان برگزیده را 
یکی دیگر از روش های ارتباط مؤثر دانست و تأکید کرد »همان طور 
که در دانشگاه، دفتر ارتباط با صنعت هست، در کارخانه هم باید چنین 
دفتری وجود داشته باشد. مراکز رشد، شتاب دهنده ها، پارک های علم 
و فن آوری بخشی از این ارتباط هستند. رابطه، بخشی از همکاری است 
و کل آن نیست، لازم است دانشگاه و صنعت زبان همدیگر را بفهمند 
و ویژگی های کار یکدیگر را بشناسند، مثلًا همان طور که سرعت عمل 
در صنعت مهم است و دانشگاهیان باید آن را در نظر بگیرند، کامل 
دانشگاه  کار  ویژگی های  جزو  آن هم  بودن  زمان بر  و  پژوهش  شدن 
است که اهالی صنعت باید آن را بپذیرند. برای موفق شدن در این زمینه 
به سمینارها و نشست های بیشتر نیاز داریم تا شناخت طرفین از ارتباط و 

همکاری درست صنعت و دانشگاه بیشتر شود.«
شرکت های دانش بنیان، آموزش و کارآموز دانشجویان در 

صنعت
داروسازی  دانشکده  علمی  هیات  عضو  وطن آرا  علیرضا  دکتر 
دانشگاه علوم پزشکی تهران در ابتدای سخنانش شرایط موجود را چه 
از منظر دانشگاه و چه از منظر صنعت محل نقد عنوان کرد و گفت: 
رقابت پذیری  وضعیت  درباره  اقتصاد  جهانی  مجمع  آمار  اساس  »بر 
اقتصادها، ایران در مؤلفه مهارت دانش آموختگان دانشگاهی، رتبه ۱۳۳ 
و همه  است  این عدد، سراسری  دارد.  را  موردمطالعه  از ۱۴۱ کشور 
دانشگاه ها را شامل می شود ولی احتمالاً وضعیت آموزش داروسازی 
هم خیلی متفاوت نیست و احتمالاً آنچه در دانشگاه آموخته می شود، 
احتمالاً به اندازه کافی به مهارت منتهی نمی شود. بخشی از این مشکل 
می تواند به برنامه آموزشی ما برگردد که جامع علوم مختلف است، از 
طرف دیگر ما ۲۹ دانشکده داروسازی داریم که  ۱۴۰۰۰ دانشجوی 
باید مهارت های لازم را داشته باشند؛ ولی همه این  داروسازی آن ها 
مراکز در یک اندازه و تراز نیستند و در حالی که بعضی از نظر هیات 
علمی مجرب، امکانات آموزشی و آزمایشگاهی در سطح مطلوبی قرار 

ندارند و خروجی آن ها نیز به جامعه داروسازی اضافه می شود.«
اخیر سیستم  دهه  دو  »در  فعلی گفت:  آموزشی  نقد شرایط  در  او 
آموزشی اساتید را بیشتر به سمت پژوهش برای پژوهش برده است که 
در تأمین بعضی اولویت ها ناتوان شده اند و این وضعیت قابل نقد است، 
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در صنعت هم تولید بیشتر بر اساس داده های مرسوم و معمول بوده و 
ناسالم منتهی شده  و حتی فرصت های صادراتی را  به رقابت  گاهی 
تحت تأثیر قرار داده است و به همین دلیل حوزه های پیرامون دارو، مثل 
تولید محصولات بهداشتی، آرایشی، شوینده و... را واگذار کرده ایم و 

افرادی از حوزه غیر دارویی آن را در دست گرفته اند.«
اخیر  سال های  در  فارغ التحصیلان  »این که  وطن آرا  دکتر  گفته  به 
توانسته اند در بخش های مختلف صنعت فعال شوند و بعضی مدیران 
صنایع به سمت آموزش دوره های مدیریت بروند، نسل نویی را تشکیل 
داده است و تجربیات موفقی داشته ایم ولی بدون نقص هم نبوده اند. 
هنوز هم صنایع ما به جای هزینه کردن برای یک بسته نوآورانه پژوهشی، 
ترجیح می دهند خودشان یک کار جدید انجام دهند و از طرف دیگر 
بحث های حقوقی، ثبات نداشتن مدیریت در صنعت و ترجیح به سمت 

مراودات خارجی فاصله صنعت و دانشگاه را حفظ کرد.« 
عضو هیات علمی دانشکده داروسازی دانشگاه علوم پزشکی تهران 
در ادامه این بحث اضافه کرد: »این که دانشگاهیان به سمت شرکت های 
دانش بنیان رفته  و الگوهای جدید ایجاد کرده اند، برای پیشبرد ارتباط 
صنعت و دانشگاه مفید است ولی آفتی که دارد، خروج هیات علمی 
با حوزه کسب وکار است که وقتی  از دانشگاه و درگیر شدن آن ها 
موفق باشد، ما یک فرد قوی یا بخشی از توان او را از دانشگاه بیرون 
آورده ایم و از طرف دیگر همه این افراد هم موفق نمی شوند ولی به 

خاطر درگیری با مشکلات جدید، از فضای آموزش دور می شوند.«
او نبودن ارتباط مناسب را یکی از نقاط ضعف شرایط فعلی دانست 
تکنولوژی  از  بخشی  صنعت  »هرچند  گفت:  راهکارها  درباره  و 
کرده  جذب  را  نخبگانی  یا  تأمین  کشور  خارج  از  را  موردنیازش 
است ولی بسیاری از صنایع برای جذب فرد نخبه مشکل دارند چون 
ارتباط مناسبی ایجاد نشده یا آن افراد خودشان درگیر کار شده اند و 
بعضی صنایع نیز حفظ وضع موجود را ترجیح داده اند. تا امروز ۱۵۰۰ 
فارغ التحصیل پی اچ دی داریم که ۶۰۰-۵۰۰ نفر در صنایع یا دانشگاه 
درحال  نفر   ۶۰۰ حدود  و  هستند  بلاتکلیف  بقیه  و  شده اند  جذب 
این فرصت  از  داد و صنعت  به آن ها جهت  تحصیل اند که می توان 
سمت  به  پژوهش  اصالت  گذشته  سال   ۲ تا  شاید  کند.  بهره برداری 
محصول  پایان نامه های  دانشگاه ها  در  الان  ولی  بود  خروجی  انتشار 
محور به رسمیت شناخته شده اند و صنعت می تواند به یکی از اساتید 
یا دفتر ارتباط با صنعت پیشنهاد بدهد که موضوعی به صورت پروژه 
روش  چند  سخنانش  پایان  در  وطن آرا  علیرضا  شود.«دکتر  دنبال 
برای تغییر نوع ارتباط صنعت و دانشگاه برشمرد: »دانش آموختگان 
بین رشته ای در صنعت اثر بیشتری به نسبت دانشگاه دارند و فرصت 
مفید  ارتباط  یک  می تواند  صنعت  در  دانشگاه  اساتید  مطالعاتی 
داده  آموزش  و  برده  دانشگاه  به  هم  نتیجه  و  باشد  دوطرفه  مؤثر  و 
ابلاغ شده  دانشکده ها  به  صنعت  کارآموزی  چارچوب های  شود. 
حال  عین  در  برسند.  لازم  مهارت های  به  بتوانند  باید  دانشجویان  و 
و  کند  کمک  دانشگاهی  پژوهش های  پیشبرد  به  می تواند  صنعت 
بهره  دنبال  به  و  باشد  مطلع  دانشگاه  سمینارهای  و  اتفاقات  درباره 
بردن از آن ها باشد. یک راهکار دیگر برای صنعت این است که به 
جای آن که دنبال افراد باشیم، دنبال شرکت ها باشیم و با جمع شدن 
موفقیت  سابقه  که  شوند  تشکیل  هلدینگ ها  کوچک ،  شرکت های 

چنین روشی را در گلرنگ و برکت داریم.«
جمع بندی و نتیجه گیری

با  پذیرایی  و  استراحت  وقت  از  پس  و  دوم  بخش  در  همایش 

برگزاری پنل ادامه پیدا کرد. دبیری این پنل به عهده دکتر عبدالمجید 
چراغعلی؛ عضو گروه دارویی فرهنگستان علوم پزشکی بود و دکتر 
مدیره  هیات  عضو  احمدیان؛  ابوالحسن  دکتر  و  کبریایی زاده  عباس 

سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران حضور داشتند. 
اساتید  و  صنعت  فعالان  از  تعدادی  اعلام  و  مشارکت  با  پنل  این 
دانشگاه که حاضر در سالن پیش رفت. در پایان دکتر احمدیان گفت: 
»دانشگاه را نباید به اشتباه دانشکده داروسازی تلقی کنیم. خوشبختانه 
با تشکیل گروه اقتصاد دارو، شرایط مطالعاتی پیش آمده است ولی 
نمی تواند  صنعت  و  دانشگاه  ارتباط  که  بگیریم  نظر  در  را  نکته  این 
دیکته ای باشد. با این حال پیش از فراخوان فعالان این دو حوزه باید 
دو گروه دیگر اهداف و تعاریف را بدانند و آنالیز علمی ارائه دهند. 
قرار نیست هرکدام از صنایع به تنهایی وارد عمل شوند و باید سندیکا 
و سازمان غذا و دارو این وظیفه را به عهده بگیرند. دولت به عنوان یک 
برنامه ریزی های  تصمیم گیرنده غیرعلمی در این حوزه می تواند تمام 
قبلی را تحت تأثیر قرار دهد. اولین بیمار این سیستم وزارت بهداشت 

است و سندیکا باید برای اصلاح نظر و روش آن تلاش کند.«
طول  در  شده  اشاره  موارد  به  جمع بندی  در  کبریایی زاده  دکتر 
سخنرانی ها و بحث آزاد اشاره کرد و گفت: »یکی از چالش های ما این 
است که اساتید دانشگاه از دولت حقوق می گیرند و باید به قراردادشان 
کار  اساس  مؤثر  ساختار  معتقدند  مدیریت  اساتید  اما  باشند  متعهد 
است. در طول جنگ و دهه شصت، وزارت بهداشت موفق بود چون 
همگرایی و همکاری وجود داشت. یکی از مشکلات فعلی واگرایی 
مسئله  حل  است.  مسائل  حل  روش  به  نگاه  در  ما  خطای  دیگری  و 
استراتژیک حوزه دارو کار خود ما نیست و باید از اساتید مدیریت، 

اقتصاد و.... کمک بگیریم.«
او یکی از مسائل مهم صنعت دارو را دریافت مجوزهای بین المللی 
فقط  بهداشت  وزارت  تاییدیه های  و  »مجوزها   تأکید کرد:  و  عنوان 
متاسفانه  ندارد.  کارایی  صادرات  برای  و  دارد  کاربرد  کشور  داخل 
رقابت ما در حال حاضر فقط داخلی است و میدان جنگ داخلی به 
راه  بازارهای خارجی  به  است، چون  تبدیل شده  قرمز  اقیانوس  یک 
نداریم. این شرایط حتی در حوزه بایوتک وجود دارد و این شرکت ها 
نیز در حال ورود به اقیانوس قرمز هستند. تنها راه خروج از این شرایط 

و ورود به اقیانوس آبی، راه پیدا کردن به بازار جهانی است.«
نایب رییس سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران به شرط 
گذاشتن اردوغان برای ورود به ایران و گرفتن مجوز صادرات داروی 
ترکیه به ایران اشاره کرد و گفت دیپلماسی ما باید حمایت از صادرات 
همسایه  کشورهای  به  ما  رییس جمهور  و  خارجه  وزیر  ولی  باشد 

مسافرت می کنند بدون این که چنین مسئله ای را در نظر داشته باشند.«
دکتر عبدالمجید چراغعلی در پایان درباره برگزاری این جلسه گفت: 
»در هر شرایطی تشکیل اتاق فکر و پیش بینی مشکلات و چالش های 
سعی  و  نیست  اجرایی  مرکز  یک  فرهنگستان  است.  ضروری  آینده 
می کند یک اتاق فکر باشد، بخشی از صنعت و نیز بخشی از مسئولان 
باید از مسائل روزمره کنار بنشینند و آن را به گروه متخصص بسپارند. 
فرهنگستان وظیفه اجرایی ندارد و به همین دلیل از این مدیران کسی 
دعوت نشده است. ما می خواهیم به این مسئله بپردازیم که توسعه به 
شکل فعلی مناسب است؟ آیا راهی برای خروج از بازار داخلی هست 
یا حتی ترجیح این است که با شرایط فعلی ادامه دهیم؟ حتی اگر این 
موارد اجرایی نشود، حداقل باید به آن ها فکر و راهکار هایی ارائه شود 

u. ».تا شاید بتوانیم الگوی متفاوتی ارائه دهیم
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نشست هفتگی مدیران اداره کل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو و هیات مدیره خ
سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران با گروه دارویی مینو

توزیع داروهای مخدر و تحت کنترل از انحصار خارج شد 

• توزیع داروهای مخدر و تحت کنترل از انحصار خارج شده و 
در صورت داشتن شرایط لازم مجوز توزیع به شرکت های متقاضی 

از قبیل شرکت پخش قاسم ایران داده شود.
• پیگیری لازم در خصوص اخذ مطالبات شرکت ها از دانشگاه ها 
و مراکز دولتی به عمل آید و در خصوص حدود ۲۰۰ میلیارد ریال 
از مطالبات شرکت قاسم ایران که مربوط به سال های ۹۴ تا ۹۷ است 

اولویت در نظر گرفته شود.
• کنترل و نظارت لازم در خصوص میزان، نوع و زمان تخصیص 

ارز برای شرکت ها به عمل آید.
• در عمده موارد غیرفعال کردن IRC مواد اولیه برای شرکت ها 
مشکلاتی را به وجود می آورد که لازم است قبل از غیرفعال کردن 

هماهنگی لازم با شرکت ها به عمل آید.
• جهت تسهیل و تسریع کارها منابع خارجی مواد اولیه مورد تائید 

اداره کل دارو رسماً اعلام گردد.
محدودیت های  ایجاد  از  کنونی  حساس  شرایط  به  توجه  با   •
غیرضروری در فرآیند تولید از قبیل تأمین مواد اولیه و ... اجتناب گردد.

• پیگیری لازم در خصوص آزادسازی ارز انجام شود.
• پیگیری لازم در خصوص انتقال یارانه دارو به بیمه ها انجام شود.
موارد  اولیه،  مواد  تأمین  در  ایجادشده  محدودیت  به  توجه  با   •
ملاک  شرکت  ادعای  صرف  و  شود  بررسی  نیز  میدانی  به صورت 
قرار نگیرد. در بازدید از شرکت های تولیدکننده مواد اولیه سه اصل 
مهم مورد توجه قرارگیرد: اول توان تولید برای حداقل ۹ ماه از نیاز 
تولیدکنندگان داخلی، دوم نتایج تست پایداری دو ساله API تولید 
شده توسط آن ها، سوم موضوع قیمت که حداکثر %۴۰ بیشتر از نمونه 

وارداتی باشد.
• اداره کل دارو در خصوص مشکلات برون سازمانی با گمرک، 
اداره دارایی، بانک ها و ... همکاری و مساعدت بیشتری با شرکت ها 

داشته باشد.
با  ایرانی  داروی  حیثیت  و  آبرو  حفظ  جهت  است  لازم   •
برخورد  غیرمتعارف  تخفیفات  و  تسهیلات  دهنده  ارائه  شرکت های 

قاطع به عمل آید.
امور غیر  به تسریع واگذاری  نسبت  اداره کل دارو  اقدام  لزوم   •

حاکمیتی به خود شرکت ها، سندیکاها و مسئولین فنی و ...
• لزوم بازنگری اساسی در شیوه قیمت گذاری دارو

اعتبار  بانک ها  و  آمده  پایین  شدت  به  شرکت ها  نقدینگی   •
نمی دهند و نیاز به پیگیری و مساعدت است.

• مساعدت لازم در خصوص جبران بخشی از هزینه هایی که از 
طرف سامانه TTAC به شرکت ها تحمیل شده است

هازارد،  داروهای  از گروه   تولید محصولاتی که  در خصوص   •
تغییر  برای  اداره کل  نیستند اختیارات  بیولوژیک و تزریقی  پوتنت، 
فنی  مسئولین  به  تائید  مورد  منابع  از  جانبی  اقلام  یا  اولیه  مواد  منبع 

شرکت ها تفویض شود.
• در خصوص داروهای OTC و غیر OTC که قیمت پایه ژنریک 
شرکت های  کلیه  برای   IRC سامانه  در  شده  درج  قیمت  دارند،  

تولیدکننده لحاظ گردد.
در انتهای نشست دکتر مهرعلیان توضیحاتی در خصوص مشکلات 
مطرح شده ارائه و قول مساعدت و همکاری های لازم جهت رفع این 

u.مشکلات و موانع دادند

مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو به همراه جمعی از مدیران این اداره و همچنین دبیر و رئیس 
سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران روز چهارشنبه 27 آذرماه ماه، ضمن حضور در شرکت داروسازی مینو 
در جریان مسائل و مشکلات این گروه دارویی قرار گرفتند. به گزارش روابط عمومی سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی ایران از مشکلات مطرح شده از سوی مدیران شرکت های تابعه در این نشست می توان به موارد زیر اشاره نمود:
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خ نشست هفتگی مدیران اداره کل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو و هیات مدیره 

سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران با گروه دارویی ریحانه 

1/4 میلیارد یورو تامین ارز در حوزه دارو

به گزارش روابط عمومی سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی 
ایران در این نشست  نشست مشکلاتی از سوی مدیران شرکت های 
حاضر مطرح گردید که می توان به  مشکلات ارزی )عدم پرداخت 
به موقع ارز از سوی بانک مرکزی، نداشتن ارز یورو و تبدیل به یوان 
و روپیه با کارمزد ۱۰ - ۶ %، حواله ارزی و برگشت به دلیل تحریم 
بودن بعضی از صرافی ها( ، جلوگیری از واردات بعضی از مواد اولیه 
)طبیعتا با انحصاری کردن و تاکید بر تامین از منابع داخلی، مشکلات 
افزایش  به طبع آن  و  نرخ  افزایش   ، دارو  بهنگام، کمبود  تامین  عدم 
تولیدکنندگان محصول خواهد  و  دارو  اداره  دارو، گریبانگیر  قیمت 
شد. البته بحث کیفیت مواد هم نباید دور از چشم باشد. در خصوص 
داروهای مخدر هم علاوه بر صدور مجوز واردات، باید برای برداشتن 
تعرفه ها هم قدمی برداشته شود.(، عدم برخورد جدی برای ورود برخی 
محصولات، ضرورت مهار تسهیلات )متاسفانه شرکت های توزیع به 
دلیل تولید بیش از نیاز کشور، انباشت کالا، پوشش دادن هزینه های 
خود، رقابت کاذبی را بین تولیدکنندگان ایجاد نموده و علاوه بر فلج 
کردن صنعت دارو و توقف خطوط تولید، اعتبار داروی تولید داخل 
را از بین می برند.(، تسریع در اصلاح قیمت داروها، ضرورت بازنگری 
در سیاست تولید محصول از سوی تولید کنندگان مواد اولیه، تامین 
بازسازی خطوط و کارخانجات،  و  نوسازی  برای  ماشین آلات   ارز 
هزینه های هنگفت درج بارکد ۲ بعدی، درج نام تولیدکننده بر روی 
تعیین تکلیف صادرات و پرداخت اختلاف  تولید قراردادی،  کالای 
فرم  یا صادرکننده، اصلاح سیاست صدور  تولیدکننده  از سوی  نرخ 
۲۶ - ۱ برای شرکت های دارای برنامه اصلاحی و ارتقاء GMP، حذف 
سوبسید قرص استامینوفن کدئین از فهرست داروهای تحت کنترل به 
دلیل عدم احتساب این هزینه در قیمت تمام شده، قیمت گذاری مواد 
اولیه )تولیدکننده به صورت سلیقه ای قیمت گذاری می کند و نظارتی 
بر قیمت فروش نیست(، استفاده از ظرفیت های خالی شرکت ها برای 
تولید داروهای  پروانه جدید، ضوابط  اخذ  قراردای، مشکلات  تولید 
و  ورکینگ  تهیه  برای صادرات،  دارو  تولید  حمایت جهت  هازارد، 

رفرانس استاندارد اشاره نمود.
دکتر مهرعلیان در خصوص واردات ماده اولیه گفت:  تا امروز ۱.۴ 
میلیارد یورو  تامین ارز داشتیم که از این مقدار ۵۵ درصد ماده اولیه ۴۵ 
درصد به محصول نهایی تخصیص داده شده است. کل واردات با ۶۵۰ 
میلیون یورو صورت گرفته است و این نشان دهنده این است که ارز 

مناسبی برای ماده اولیه تخصیص داده شده است.  
او در خصوص ارائه جایزه و تخفیفات توسط شرکت ها اعلام کرد: 
در مصوبه ۱۲/ ۹۸/۸  هیات وزیران  در خصوص رفتار ناهنجار بنگاه ها 
در شرایط تحریم آمده است که اگر شرکتی جایزه و هدیه دهد از 
۳۹ تا ۱۱۰ میلیون بابت هر یک بار جریمه خواهند شد. ما همچنین در 

مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو به همراه جمعی از مدیران این اداره و همچنین 
دبیر و رئیس سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران روز چهارشنبه 4 دی ماه، ضمن حضور در شرکت 
داروسازی ریحانه در جریان مسائل و مشکلات جمعی از شرکت های دارویی از جمله داروسازی ریحانه، مهردارو، 

زاگرس دارو، فندا، تسنیم و ...  قرار گرفتند.
ارزان کردیم  بار داروی جایزه داری را  اولین  برای  کمیسیون قیمت 
و اگر تکرار شود ماه بعد هم باز ۲۰ درصد ارزان خواهیم کرد. ما به 
دنبال کاهش قیمت برای شرکت ها نیستیم ولی شرکت های ارائه دهنده 

جایزه و تخفیف برخورد خواهیم کرد.
در  دارو  و  غذا  سازمان  کنترل  تحت  مواد  و  دارو  امور  مدیرکل 
شروع  را  اولیه  ماده  بازخوانی  گفت:  اولیه  ماده  مشکلات  خصوص 
کردیم، به شرکت ها لیست اکسل ارسال می کنیم، و تولید کننده تمام 
محصولات موجود در شرکت را خود اظهاری می کند، ما صورت سر 
زده به آن شرکت می رویم تا خود اظهاری را تایید کنیم. بر این اساس 
دارویی که مصرف کشور را برای ۶ ماه تامین کند میشود تولید داخل 
و ما به آن دارو اجازه واردات نمی دهیم. تنها مشکل در خصوص قیمت 
با  باشد، می توانند درخواست دهند  بود که اگر غیر متعارف  خواهد 
تعرفه وارد کنند و اگر جزو آن لیست نبود بدون تعرفه وارد خواهد شد.
قراردادی  تولید  تولیدکننده روی کالای  نام  او در خصوص درج 
اظهار داشت: این موضوع صرفا برای محصولات برون مرزی است و 

ضرورتی برای درج روی محصولات تولید داخل نیست.
دکتر مهرعلیان همچنین در خصوص تعیین تکلیف صادرات و مسئله 
پرداخت اختلاف نرخ از سوی تولیدکننده یا صادرکننده گفت: این 
موضوع کاملًا از سوی بانک مرکزی و وزارت صمت استعلام گردیده 
و مسئله برگشت ارز مربوطه به فرد یا شرکتی است که اظهار نامه را پر 

کرده است. 
در  دارو   و  غذا  سازمان  کنترل  تحت  مواد  و  دارو  امور  مدیرکل 
خصوص اصلاح سیاست صدور فرم ۲۶ - ۱ برای شرکت های دارای 
برنامه اصلاحی و ارتقاء GMP قول مساعد دادند که این مشکل تقریباً 
حل شده است و به کارشناسان خود تاکید می کنند تا برای داروهایی 
دارند  کمتری  کننده  تولید  یا  است  کرده  وارد  شوک  بازار  به  که 
مورد حمایت قرار گیرند. همچنین رئیس اداره ثبت و صدور پروانه 
سازمان غذا و دارو در خصوص نحوه تامین نمونه های برند و رفرانس 
عدم  صورت  در  شده  تلاش  اخیر  سال های  در  گفت:  استانداردها 
u.دسترسی، نمونه برند ژنریک یا داروهای مشابه معتبر پذیرفته می شود
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کارگاه آموزشی چگونگی طراحی و احراز کیفیت اتاق تمیز و چگونگی طراحی و احراز کیفیت 
سیستم هواساز برگزار شد

بـه گـزارش روابـط عمومـی سـندیکای صاحبـان صنایـع داروهای انسـانی ایـران کارگاه آموزشـی تخصصـی ۳ روزه چگونگـی طراحی و 
احـراز کیفیـت اتـاق تمیـز و چگونگـی طراحـی و احـراز کیفیـت سیسـتم هواسـاز ۲ تـا ۴ دی مـاه در سـالن کنفرانـس آزمایشـگاه های مرجع 

کنتـرل غـذا و دارو و تجهیـزات پزشـکی برگزار شـد.
در ایـن دوره کـه بـرای گروه هـای هـدف مسـئولین فنـی، مسـئولین تضمیـن کیفیت و مدیـران تولید شـرکت های داروسـازی برگزار شـد، 
موضوعـات چگونگـی طراحـی و بازسـازی اتاق هـا تمیز که شـامل سـر فصل هـای تعریف اتاق تمیـز در صنایـع دارویی، جنس کـف و دیوار 
و سـقف در اتاق هـا بـا درجـه تمیـزی متفـاوت، طراحـی انبـار، طراحی محـل نمونه بـرداری، طراحـی محل توزیـن، ایرلاک ورودی پرسـنل، 
اتـاق شستشـوی ظـروف و تجهیـزات، محـل شستشـو و نگهـداری وسـایل نظافـت و پاک سـازی، رختشـوی خانه، طراحـی اتاق تمیـز دارویی 
و طراحـی آزمایشـگاه و طراحـی سیسـتم هواسـاز و هوارسـان در صنایـع دارویـی بـا سـر فصل هـایURS سیسـتم هواسـاز، کلیـات طراحـی 
سیسـتم های هواسـاز و اجـزاء آن، انـواع کانال هـای مـورد اسـتفاده در سیسـتم هوارسـان و انـواع دریچه هـا یـا دیفوزرهـای هـوای ورودی و 
u.خروجـی بـه اتاق هـا/ یـا فضاهـای تمیـز و همچنیـن احراز کیفیت سیسـتم هواسـاز و هوارسـان و اتـاق تمیز در صنایـع دارویی تدریس شـد

نهمین جلسه کمیته صادرات سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران برگزار شد

راه اندازی نمایندگی با اولویت کشورهای اوراسیا 

داروهای  صنایع  صاحبان  سندیکای  عمومی  روابط  گزارش  به 
انسانی ایران در این جلسه در خصوص موارد زیر بحث و تبادل نظر 

صورت گرفت:
به تحولات صورت گرفته در وزارت بهداشت عراق  با توجه   •
در حال حاضر پیشرفت ثبت پرونده های دارویی ایران مشهود نیست 
و  بیشتر  ارز  انتقال  و  نقل  و همچنین در خصوص سوریه مشکلات 
تقریباً غیرممکن شده است که باید راهکاری در این خصوص ارائه 

گردد
وزارت  در  که  اینستکس  مالی  کانال های  جلسه  خصوص  در   •
کشورهای  به  ارز  انتقال  و  نقل  امکان  جهت  شد  برگزار  بهداشت 
حوزه اتحادیه اروپا و همچنین احتمال امکان بازگشت ارز حاصل از 
صادرات که در بانک کشورهایی نظیر عراق و سوریه وجود دارد 

پس از بررسی های فنی سازمان مذکور جمع بندی ارائه می گردد.
علاقه مندی  و  اوراسیا  اتحادیه  به  ایران  پیوستن  خصوص  در   •
موانع  و  مشکلات  ارز،  انتقال  و  نقل  دارو،  تجارت  شدن  فعال  به 
HSCodeرقمی با HSCode8 تعرفه ای نظرت هماهنگ سازی
10 رقمی اتحادیه اوراسیا و همچنین  رفع موانع فنی  و غیر تعرفه ای 
گزارش ارائه گردید.  و پیشنهاد شد موارد فوق در کمیته بهداشت 
که توسط وزارت صمت برگزار می گردد و جناب آقای دکتر آل 
بویه به نمایندگی از سازمان غذا و دارو در این جلسه حضور دارند، 

بررسی گردد.
• در خصوص نامه ارسال شده توسط سندیکا جهت سازمان غذا 
صادراتی  آمارهای  ارائه  بر  مبنی  تجارت  توسعه  سازمان  و  دارو  و 
ایران و کم  به حجم کل فروش دارو  (ریالی و عددی) در  نسبت 
بودن این نسبت و همچنین بازگشت ارز حاصل از صادرات جهت 

توسعه بازارهای صادراتی  گزارش ارائه شد.

کشور  به  دارو  صادرات  بر  مبنی  شده  ارسال  نامه  به  توجه  با   •
تأمین  قابل  داروهای  لیست  شد  مقرر  ثبت،  به  نیاز  بدون  ونزوئلا 
شده  ارسال  سندیکا  برای  قبلًا  که  داروسازی  شرکت های  توسط 
است جهت بررسی داروهایی که امکان ارائه مجوز صادرات دارند 

طی مکاتبه برای سازمان غذا و دارو ارسال گردد.
در خصوص گزارش سفیر  ایران در دوشنبه تاجیکستان مبنی    •
بر علاقه وزارت بهداشت آن کشور به همکاری در زمینه صادرات 
ارائه  گزارش  سلامت  گردشگری  و  مشترک  تولید  ایران،  از  دارو 
گردید و پیشنهاد شد با توجه به بهبود روابط دو کشور شرکت های 

عضو فرصت را غنیمت شمرده و جهت توسعه بازار اقدام نمایند.
• در خصوص مصوبه  هیات رئیسه اتاق ایران مبنی بر راه اندازی 
و  اوراسیا  کشورهای  اولویت  با  کشورها  سایر  در  نمایندگی  دفاتر 

راهکار و شیوه های بهره برداری از این دفاتر گزارش ارائه گردید.
توسعه  بر  مبنی  امارات  و  ایران  اتاق  رئیس  نامه  به  توجه  با   •
با  جلسه  برگزاری  شد  مقرر  کشور،  آن  با  دارویی  همکاری های 

u.ایشان در دستور کار قرار گیرد

نهمین جلسه کمیته صادرات سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران با حضور دکتر مهرداد علیمیان 
رییس کمیته صادرات، دکتر مهدی سلیمانجاهی دبیر سندیکا، دکتر محمود آل بویه سرپرست امور بین الملل سازمان 
غذا و دارو، دکتر شاکری نژاد کارشناس زنجیره تأمین سازمان غذا و دارو و نماینده شرکت های عضو صبح روز 10 دی 

ماه در محل سندیکا برگزار شد.
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دوره آموزشی چگونگی طراحی، احراز کیفیت و
بازرسی سیستم های تولید آب دارویی برگزار شد

به گزارش روابط عمومی سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران کارگاه آموزشی تخصصی ۲ روزه چگونگی طراحی، احراز 
کیفیت و بازرسی سیستمهای تولید آب دارویی ۱۷ و ۱۸ دی ماه در سالن کنفرانس شرکت  پالایش و پژوهش خون برگزار شد.

در این دوره که برای گروه های هدف مسئولین فنی، مسئولین تضمین کیفیت، مدیران آزمایشگاه،  مدیران تولید و مدیران R&D برگزار 
شد، موضوعات ویژگی آب دارویی و کلیات طراحی سیستم های تولید ذخیره و توزیع آب دارویی با سرفصل های ویژگی های آب آشامیدن 
Water–Drinking آب خالص PW و آب برای تزریق WFI، کلیات چگونگی تولید آب دارویی، کلیات چگونگی ذخیره و توزیع آب 
دارویی، ویژگی های اجزا و سیستم های ذخیره و توزیع آب دارویی و چگونگی شستشو و ضدعفونی یا استریلیزاسیون سیستم تولید آب 
دارویی و همچنین چگونگی احراز کیفیت، نمونه برداری و بازرسی از سیستم های تولید آب دارویی با سرفصل های مشخصات موردنیاز کاربر 
جهت طراحی سیستم تولید، توزیع وذخیره سازی آب دارویی، Start-upandcommissioning سیستم تولید آب دارویی، مراحل احراز 
کیفیت و شرح کامل مرحله PerformanceQualification سیستم تولید آب دارویی، چگونگی پایش و نمونه برداری سیستم تولید آب 

u.دارویی و چگونگی بازرسی و نگهداری از سیستم تولید آب دارویی تدریس شد

دهمین جلسه کمیته صادرات سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران برگزار شد

تولید با برند مورد توافق ایران جهت صادرات

به گزارش روابط عمومی سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران 
در این جلسه در خصوص موارد زیر بحث و تبادل نظر صورت گرفت:

پیشنهادات  و  امارات   – ایران  مشترک  اتاق  در خصوص جلسه   •
مطرح شده گزارش ارائه گردید که کلیات آن به شرح ذیل می باشد:

با عنایت به ظرفیت و توانایی اتاق در خصوص ارتباطات مالی   .۱
مؤثره،  مواد  اولیه،  مواد  لیست  گردید  مقرر  کشور  آن  با  بانکی  و 
ماشین آلات، تجهیزات و قطعات که از طریق امارات خریداری و یا نقل 
و انتقال مالی آن از طریق آن کشور در حال انجام می باشد و بنا به دلایلی 

با موانعی مواجه شده است، دریافت گردد.
۲. سرمایه گذاری و تولید مشترک در یکی از کشورهای آفریقا

۳.تولید با برند مورد توافق در ایران جهت صادرات از طریق امارات
• در خصوص آمادگی شرکت دارویی Quilaban پرتغال جهت 
تأمین مواد اولیه شرکت های داروسازی و صادرات دارو به کشورهای 
آفریقایی با توجه به سابقه این شرکت در صادرات داروی شرکت های 

ایرانی به کشور آنگولا گزارش ارائه گردید.
باشند که میزان تعهد در  شرکت های صادرکننده در نظر داشته   •
بانک مرکزی به روز نیست و برای چهار ماه قبل می باشد در صورتی که 

میزان بازگشت ارز به روز می باشد و کوتاژهای پس از چهار ماه اخیر نیز 
توسط بانک مرکزی محاسبه شده است.

کالاهای  صادرات  سیاست گذاری  شورای  تشکیل  به  توجه  با   •
سلامت محور در سازمان غذا و دارو مقرر شد اعضا نکات و پیشنهادات 
خود در راستای بهبود شرایط صادرات جهت طرح در شورای مذکور 
به سندیکا اعلام نمایند. برخی از پیشنهادات مطرح شده در جلسه به 

شرح ذیل می باشد:
یا  دارو  صنعت  در  صادرات  از  حاصل  ارز  بازگشت  معافیت   .۱

طولانی تر شدن زمان رفع تعهدات ارزی با صلاحدید بانک مرکزی
۲. مشخص شدن نحوه محاسبه مابه التفاوت ارز جهت کالاهایی که 

ارز اولویت یک دریافت می کنند.
۳. مشخص شدن وضعیت صدور مجوز صادرات برای شرکت هایی 
که می خواهند با طرف خارجی قرارداد امضا نمایند و یا در مناقصات 
سایر کشورها حضور پیدا کنند، زیرا ممکن است پس از ایجاد تعهد 
در صورت عدم صدور مجوز، شرکت متضرر گردد و در لیست سیاه 

کشور مربوطه قرار گیرد.
۴. صادرات داروهایی که در بازار بیش از نیاز موجود است مانند 

آموکسی سیلین )طبق اظهار نظر اعضا(
۵. بهبود و تسهیل ورود موقت جهت صادرات، با توجه به کاهش 
زمان این امر به ۶ ماه )قبلًا یک سال و تا دو سال قابل تمدید بود( و 
مبلغ پیش پرداختی که گمرک جهت تعهد انجام از شرکت تولیدکننده 
دریافت می کند و در صورتی که موفق به صادرات نشود مبلغ عودت 

داده نمی شود. )طبق اظهار نظر اعضا(
۶. تسهیل صدور مجوز صادرات برای محصولاتی که در بازار ایران 

مصرف نمی شوند و صرفاً جهت بازار کشور هدف، تولید می گردند.
۷. طولانی تر شدن مدت زمان مجوز صادرات )بعضاً سه ماه در برخی 

u).موارد زمانی کمی است

دهمین جلسه کمیته صادرات سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران با حضور دکتر مهرداد علیمیان 
رییس کمیته صادرات و عضو هیات مدیره سندیکا و نماینده شرکت های عضو صبح روز 18 بهمن ماه در محل 

سندیکا برگزار شد.
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بقای هر رویدادی در تکرار و تداوم آن نیست بلکه در توسعه و رشد هر دوره نسبت به دوره های قبل و رویدادهای مشابه و در 
مواجهه با شرکت های رقیب نهفته است.

بسیاری از مجریان امور نمایشگاهی و همایشی بعد از موفقیت در برپایی چندساله یک رویداد و ثبت و اثرگذاری فعالیت هایشان، 
تصمیم به جلوگیری از پرورش ایده های جدید می گیرند تا بتوانند در شرایط بوجود آمده مستقر و پایدار شوند، غافل از آن که، بحران 

حذف از بازار رقابت و اضمحلال و فروپاشی از همین نکته "مثل قبل باشیم" شروع می شود.
ایده پردازی شرط اول خلاقیت و نوآوری در هر سازمانی است و اساس تحقیق و پژوهش بر پایه ایده های جنجالی، غیرمنتظره 
و حتی غیرممکن بنا می شود. روند ایده پردازی نه سیاست گذاری است نه تصمیم سازی، بلکه عامل ارتباطی سود دهی بیشتر برای 

سرمایه گذاران و ایجاد انگیزه متنوع تر برای کارآفرینان است.
در حوزه نمایشگاهی و همایشی و به طور کلی برنامه ریزی و اجرای رویدادهای علمی و تجاری اگر ایده پردازی انجام نگیرد در 
مدت زمان کوتاهی اثربخشی فعالیت از بین می رود، چرا که مخاطب نمایشگاه ها و همایش ها با این باور که نوآوری و خلاقیت شرط 
موفقیت در بازار بوده به نمایشگاه آمده اند و اگر برنامه های نمایشگاهی یک مجری را آینده  نگرانه و متهورانه نبینند بعد از چند سال 
نمایشگاهی با روش های تاریخ مصرف گذشته در برابر خود مشاهده می کنند و قطعاً از حضور در نمایشگاه منصرف شده و ترجیح 

می دهند با تبلیغات پر هزینه تر اما به  روزتر وارد بازار شوند.
فرآیند ایده پردازی برای مدیران محافظه کار و بنگاه های اقتصادی موقت و دلالان اقتصادی پرهزینه، غیرواقع بینانه و در مواردی 
حتی بر هم  زننده نظم اجرایی می شود. اما سازمان های تولیدی، کارآفرینان، مؤسسات دانش بنیان و استارتاپ ها که آینده علم، صنعت 

و تجارت در جهان را رقم می زنند انتظار می رود با الویت و اهمیت دادن به بحث ایده پردازی ادامه حیات دهند.
در هزاره سوم و در عصر دیجیتال تنها مشاغلی از هجوم اجتناب ناپذیر برنامه های دیجیتالی و ربات های هوشمند در امان خواهند 

ماند که ایده پردازی را جزوی از برنامه ها و فرایند توسعه خود قرار دهند.
همان عاملی که یک تبلیغ را به کمپین تبلیغاتی، یک فروش مستقیم کالا را به نمایشگاه و یک کلاس درس عادی را به یک 
همایش و مجموعه این فرآیند را به یک رویداد چند جانبه تبدیل کرده است؛ ایده پردازی است و تمامی شرکت های مجری قبول 

دارند که در جهت تحقق همین ایده های جدید فعالیت می کنند.
بنابراین ایده پردازی نباید به فناوری های با تکنولوژی بالا محدود شود، به بیان دیگر، می توان در امور جاری و روزمره نیز ایده هایی 
بدیع، پردازش و اجرا کرد که هم مشتری مدار باشد و هم ارزش  افزوده بالا خلق کند تا در کنار سود شخصی و اشتغال زایی، اقتصاد 
نیز سامان دهی شود. پس به جا است که با سرمایه گذاری بر اتاق های ایده پردازی و تسهیل و تسریع در تحقق و بالفعل شدن ایده های 

u.کارآمد و مقرون به صرفه، رشد و توسعه فعالیت های خود را تضمین کنیم

ایده پردازی، گام نخست رشد و 
توسعه در هر رویداد
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از  دارو یکی  و  دکتر محمدرضا شانه ساز، رییس سازمان غذا 
صنایع  تولیدی  توانمندی های  از  تقدیر  مراسم  برگزاری  اهداف 
مردم،  بیشتر  آشنایی  را  کشور  پزشکی  تجهیزات  و  دارویی 
مصرف کنندگان و نیز پزشکان و تجویزکنندگان با توانمندی های 

تولید داخل عنوان کرد.
از اهداف اصلی  با اشاره به این نکته که یکی  دکتر شانه ساز 
تحریم فشار روی کشور و مردم با افزایش میزان کمبودها و تاخیر 
در تامین نیاز کشور بوده است، تلاش تولیدکنندگان داخلی را عامل 
اصلی حفظ امنیت روانی و تامین نیازهای حوزه سلامت دانست. 
او در ادامه بر پیشرفت های صنعت دارو و تجهیزات پزشکی کرد و 
افزود: »در چهار دهه اخیر در حوزه تولید دارو، مواد اولیه دارویی، 
داروهای  و  گیاهی  فرآورده های  و  پزشکی  ملزومات  و  تجهیزات 
طبیعی، گام های بسیار بلندی برداشته شده است و می توانیم با 
اطمینان بگوییم در این حوزه فاصله قابل توجهی با کشورهای 
منطقه پیدا کرده ایم. ما نه تنها در آسیا، حتی در عرصه بین الملی 
اما  آوریم.  به دست  ایران  توانسته ایم جایگاه در خور شان ملت 
متاسفانه شناخت و اطلاع مصرف کنندگان چه در بازارهای داخلی 
و چه در بازارهای خارجی نسبت به این توانمندی ها، خیلی دور از 

واقعیت و بسیار ناچیز است.«
دکتر شانه ساز یکی از چالش های مهم فعلی صنعت داروسازی و 
نیز تجهیزات و ملزومات پزشکی را، محدودیت در زمینه صادرات 
عنوان و یادآوری کرد با وجود ظرفیت های فراوانی که در زمینه 
تولید این کالاها داریم، زمینه لازم برای معرفی و صادرات فراهم 
نشده است. او در ادامه افزود: »ظرفیت تولید ما در بعضی از خطوط 
حتی 4 یا 4/5 برابر نیاز کشور است و می توانیم جمعیت نزدیک به 
4۰۰ تا 5۰۰ میلیون نفر را با این تولیدات پوشش بدهیم؛ تولیداتی 
که نه تنها کیفیت مطلوب و استاندارد دارند، حتی از نظر هزینه 
تمام شده و قیمت نیز خیلی پایین تر و ارزان تر از بسیاری محصولات 
مشابه کشورهای دیگر هستند. اگر تسهیلات صادرات فراهم شود، 
یقینا قیمت تمام شده برای صنعت خودمان نیز پایین خواهد آمد، 
هزینه های سربار کاهش پیدا خواهد کرد و از این رهگذر می توانیم 
برای توسعه صنعت دارو و تجهیزات پزشکی استفاده کنیم و در 
عین حال با سودآوری بیشتر هم اشتغال زایی در این بخش را نیز 
بالا ببریم که طبیعتا می تواند به صادرات بیشتر و ارزآوری برای 
کشور منجر شود.« به گفته دکتر محمدرضا شانه ساز »متاسفانه 
ما در صنعت و تولید داخلی برای بازاریابی، معرفی و برندسازی 
عدد خاصی را پیش بینی نمی کنیم. یکی از دلایل این است که در 
کشور ما تلاش می شود دارو و تجهیزات پزشکی با کمترین قیمت 
ممکن، به فراوانی و با کیفیت بالا و مطابق استانداردهای بین المللی 
به دست مصرف کننده برسد. در عین حال قیمت به گونه ای در 
نظر گرفته می شود که سازمان های بیمه گر هم بتوانند آن را پوشش 

دکتر محمدرضا شانه ساز، رئیس سازمان غذا و دارو:

کیفیت داروهای داخلی،
مطابق استانداردهای بین المللی

و قابل دفاع است
بدهند. اگرچه این اهداف، درست و مطلوب است ولی قدرت رقابت 

تولیدکنندگان داخلی را با رقبای خارجیشان را کم می کند.« 
رییس سازمان غذا و دارو یکی از دلایل این مساله را سیستم 
عدد  برند،  »داروهای  داد:  توضیح  و  کرد  عنوان  قیمت گذاری 
بازاریابی، معرفی و آشنا کردن پزشک  بالایی را برای تبلیغات، 
و مصرف  کننده با اقلام خود در نظر می گیرند که صنعت ما از 
این امکان بهره چندانی ندارد. تلاش ما این است که بتوانیم با 
توجیه مسئولان عالی رتبه کشوری و دستگاه های حمایت کننده 
از مصرف کنندگان این بخش از اعداد و ارقام را که صرف تبلیغات 
علمی و منطبق بر واقعیت می شود، با سرمایه گذاری مناسب و 
اعتماد  دارو،  تجویزکنندگان  و  پزشکان  به  درست  اطلاع رسانی 

مصرف کنندگان افزایش یابد.«
با این همه دکتر شانه ساز تاکید کرد: »وظیفه ما این است که در 
زمینه تامین کمی و کیفی دارو و در دسترس بودن دارو اقدامات 
که خود  است  کاری  واقع  در  مساله  این  و  دهیم  انجام  را  لازم 
تولیدکنندگان و دست اندرکاران صنعت باید انجام دهند. اقدامات 
این زمینه، می تواند شروع  اتحادیه ها در  و  انجمن ها  سندیکاها، 
خوبی برای تغییر باور مردم باشد. با این حال از همین فرصت 
استفاده و تاکید می کنم کیفیت داروی تولید داخل، کیفیت قابل 
دفاعی است و ما با توجه به مطالعات پست مارکتینگ و بررسی 
نتایج توزیع و مصرف محصولات در بازار و آزمایش های انجام شده، 
نتایج به دست آمده را مطلوب و بسیار بالا می بینیم که نشان 
پایین بودن کیفیت داروهای  می دهد بعضی مطالبی که درباره 
داخلی و تجهیزات پزشکی داخلی گفته می شود، مبتنی بر واقعیت 
نیست. شواهد و مستندات خلاف این موضوع را نشان می دهد.« 
آن ها  و محصولات  معرفی شرکت  ها  مانند  اقداماتی  ادامه  در  او 
گفت:  و  کرد  عنوان  موثر  و  مهم  سمینارها   و  همایش ها  در  را 
»برگزاری همایش »تقدیر از توانمندی های تولیدی صنایع دارویی 
برای  فضا  یک  عنوان  به  می تواند  کشور«  پزشکی  تجهیزات  و 
آشنایی دست اندرکاران حوزه مصرف دارو با این کالاها باشد. در 
چنین همایش هایی نباید به مخاطب داخلی بسنده کنیم و لازم 
است برا ی شناساندن این کالاها به مصرف کنندگان خارجی نیز 
گام برداریم و به حضور داروهای ایرانی در بازارهای خارجی توجه 
داشته باشیم. در واقع هدف ما باید بازارهای قاره های مختلف دنیا 
باشد.« رییس سازمان غذا و دارو در پایان گفت: »امسال دومین 
دوره همایش برگزار می شود ولی امیدوارم بتوانیم با بین المللی 
حوزه  در  را  دست اندرکاران  افکار  و  نظرها  چشم ها،  آن،  سازی 
تجارت دارو به کشور خودمان جلب کنیم و این توانمندی را نه 
تنها برای ملت خودمان بلکه برای ملت های دیگری که نیازمند 
داروی باکیفیت و ارزان قیمت هستند، به نمایش بگذاریم تا برای 

u».استفاده آن ترغیب شوند



دکتر محمدرضا شانه ساز؛ رییس سازمان غذا و دارو سخنان 
خود را با تبریک ایام دهه فجر آغاز و یادآوردی کرد در شرایط 
اسلامی  انقلاب  پیروزی  سالگرد  یکمین  و  چهل  وارد  دشواری 
شده ایم و گفت: »یکی از حوزه هایی که نقش مهمی در خودکفایی 
و استقلال کشور داشته سلامت و داروست. اتفاقی که در صنعت 
تولید دارو، فرآورده های گیاهی و نیز تجهیزات پزشکی افتاده باعث 
شده است با وجود همه پیچیدگی که در این زمینه وجود دارد 
ما قدم های بلندی در این زمینه برداشته ایم و حتی از بسیاری 
کشورهای منطقه پیش افتاده ایم. خیلی از کشورهای اطراف حتی 
اگر توان تولید این داروها را داشته باشند، باید اطلاعات خود را در 
اختیار کشور ثانویه ای بگذارند تا تولید آن تایید شود. اگر نگوییم 
توانایی داروسازی ایران در منطقه، بی نظیر است حتما می توانیم 

آن را کم نظیر توصیف کنیم.«
از  تقدیر  همایش  دوره  دومین  برگزاری  به  اشاره  با  او 
توانمندی های تولیدی صنایع دارویی و تجهیزات پزشکی کشور، 
معرفی توانمندی های صنعت داخلی به مردم را ضروری دانست و 
درباره روش انتخاب شرکت های برگزیده و حضور آن ها در همایش 
گفت: »از بین پروانه های صادرشده تعدادی با توجه به استراتژیک 
بودن، ارزبری محصول و توقف این روند با تولید داخلی، دانش 
بینان بودن و فاکتورهای مشابه در کمیته  مرتبط ارزیابی شده و 
در نهایت به تعدادی از این محصولاتی که به تازگی پروانه تولید 
گرفته اند، برای تقدیر و معرفی در همایش حضورخواهند داشت.«
رییس سازمان غذا و دارو، ارزبری محصولات بایالوژیک را حدود 
با  اخیر  سال های  که طی  کرد  ذکر  سال  در  دلار  میلیارد   1/2
کمک تولیدات داخلی و در شرایط فعلی که کشور در خطر است، 
وابستگی به واردات را کاهش داده است. او در ادامه گفت: »سابقه 
فعالیت و سرمایه گذاری جدی کشور در حوزه تجهیزات و ملزومات 
از  این حال در بسیاری  با  و  پزشکی حدود 25-2۰ سال است 
این محصولات دومین تولیدکننده در جهان هستیم و بسیاری 
از کسانی که در این حوزه فعالیت می کنند، سنشان زیر ۳5 سال 
است و باعث مباهات کشور است که در کشور دستگاه هایی تولید 
می شود که بر لبه دانش حرکت می کند و امیدوارم با حضور در 

همایش این دست آوردها را به چشم ببینید.«
دکتر شانه  ساز سرعت ابتدایی کشور در سال های ابتدایی تولید 

مواد اولیه دارو را به دلیل نداشتن سابقه در این زمینه و نیز برخی 
قوانین و ضوابط، کند و آهسته و در ضمن طبیعی دانست و اضافه 
کرد: »ولی در طول سال های گذشته در این بخش نیز به مرحله 
و  برنامه ریزی درست  با  پیش بینی می کنیم  و  رسیده ایم  خوبی 
برخورداری از دانش موجود، تا 2 سال آینده حدود 1۷۰-1۸۰ 
قلم از مواد اولیه که قبلا وارد می شد، در داخل کشور تولید شود و 
از این رهگذر حدود 24۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی خواهیم 
داشت که گام بلندی برای تحقق اقتصاد مقاومتی و خودکفایی 
تولید داخلی است.« رییس سازمان غذا و دارو، تعداد پروانه های 
صادر شده در زمینه فرآورده های گیاهی و طبیعی را ۷۰۰-۸۰۰ 
عدد اعلام کرد که محصولات آن در داروخانه ها توزیع می شود 
و حتی در درمان بیماری های صعب العلاج کاربرد دارد. او ضمن 
اشاره به تغییرات بخش آموزشی دارویی کشور گفت: »پیش از 
این در بخش آموزش نواقصی داشیم ولی با گذشت زمان اعتماد 
پزشکان ما نیز به داروهای داخلی افزایش پیدا می کند و با افزایش 
نیز حرف های  در صادران  می تواند  فرآورده ها،  این  مصرف  بازار 

زیادی برای گفتن داشته باشد.« 
دکتر محمدرضا شانه ساز در پایان از تقدیر ۷۰ محصول جدید 
دارویی در همایش توانمندی ها خبر داد و تاکید کرد: »با توجه 
توانایی ها و ظرفیت های صنعت دارویی کشور لازم است در  به 
سال های آینده تعداد روزهای این همایش بیشتر شود تا کسانی 
که علاقه دارند با حاصل تلاش بخش های نخبگانی صنعت دارو 
آشنا شوند و نیز مسئولان فرصت کافی برای بازدید داشته باشند تا 
از این طریق با این تولیدات آشنا شوند و بدانند چه پتانسیل هایی 
در این صنعت وجود دارد که حتی می توانند آن ها را جایگزین 
صادرات نفتی  کنند و  مردم نیز این دست اوردها را ببینند و 

جایگاه ایران را در بخش های علمی دنیا بدانند.«
غلامحسین مهرعلیان در ابتدای سخنانش تلاش سازمان غذا 
و دارو در طول سال ۹۸ را رفتاری مبتنی بر اقتصاد مقاومتی و 
حمایت تمام قد از صنعت و تولید داخل توصیف کرد و گفت: »با 
پیش بینی های انجام شده امیدواریم تا پایان امسال صنعت دارویی 
کشور به نسبت سال گذشته، حداقل رشد ۳۰ درصدی داشته 
با اشکال متفاوت عرضه  باشد در حوزه کیفی نیز فرآورده هایی 
شده اند و شاهد و راه اندازی خطوط متنوع با استاندرادهای بالا 

در نشست خبری همایش تقدیر از توانمندی های تولیدی صنایع دارویی و تجهیزات پزشکی 
کشور عنوان شد

از 70 محصول جدید دارویی
تقدیر می شود

نشست خبری همایش »تقدیر از توانمندی های تولیدی صنایع دارویی و تجهیزات پزشکی کشور« روز چهارشنبه، 
بیست و سوم بهمن ماه در محل سازمان غذا و دارو برگزار شد. در این نشست دکتر محمدرضا شانه ساز؛ رییس 
دارو،  و  کنترل سازمان غذا  مواد تحت  و  دارو  اداره  مهرعلیان؛ مدیرکل  دارو، دکتر غلامحسین  و  سازمان غذا 
اداره تجهیزات و ملزومات پزشکی، دکتر منوچهر دادگرنژاد؛ مدیرکل  مهندس سید حسین صفوی؛ مدیر کل 
اداره فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذا و دارو، دکتر صادق محبی؛ مدیرکل حوزه ریاست، روابط 
عمومی و امور بین الملل سازمان غذا و دارو، دکتر مهدی سلیمانجاهی؛ دبیر سندیکای صاحبان صنایع داروهای 

انسانی ایران و جمعی از خبرنگاران رسانه های تصویری و چاپی حوزه سلامت حضور داشتند.
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بوده ایم و تعداد زیادی از این خطوط دارویی در زمینه های مختلف 
توانسته اند گواهی جی ام پی خود را بگیرند که سال ها تلاش پشت 
این موفقیت بوده است و باید این مساله را نیز در نظر بگیریم 
سالی که رو به اتمام است، سخت ترین سال صنعت دارو از نظر 
نتوانسته  دولت  و حتی  بوده  کیفی  بردن  بالا  و  تجهیز خطوط 
کمک ارزی داشته باشد ولی خود شرکت ها و سهام داران متقاعد 

شده اند باید به این زمینه توجه کنند.«
مدیرکل اداره دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو یکی 
دیگر از موفقیت های دارویی کشور را حوزه تنظیم بازار دانست و 
توضیح داد: »بر اساس آمار کم ترین نرخ کمبود و نوسان را در 
طول سال ۹۸ داشته که دلیل اصلی آن حضور پررنگ شرکت های 
داخلی بوده است. در حوزه ارزی نیز بیش از ۶۰ درصد سازمان 
غذا و دارو، به تهیه ماده اولیه، ماده جانبی و ملزومات تولید داخل 
ارز برای واردات محصول  اختصاص یافته و کمتر از 4۰ درصد 
نهایی بوده است که الگوی جدیدی به حساب می آید و این ارقام 
نشان می دهد بیشترین سرمایه گذاری به تولید داخل اختصاص 

پیدا کرده است.«
را  سازمان  این  دست آوردهای  از  دیگر  یکی  مهرعلیان  دکتر 
تغییر بیش از 1۷ درصدی مصارف و منابع ارزی از دلار و یور به 

ارز شرقی عنوان کرد که تاب آوری حوزه دارو را بالا می برد.
او در پایان تدوین آمارنامه دارویی و نهایی شدن آن در سال ۹۸ 
را موفقیتی در حوزه داروی کشور عنوان کرد که به صورت روزانه 
در داشبورد سایت تی تک قابل رویت خواهد بود. این اطلاعات در 
اختیار تمام افراد حقیقی و حقوقی قرار خواهد گرفت و عدد و 
ارقام آن به صورت روزانه با توجه به شرایط بازار مبتنی بر تولید 

ژنریک، آی آر سی و حتی موجودی داروخانه ها تغییر می کند.
مهندس  حسین صفوی، مدیر کل اداره تجهیزات و ملزومات 
و  تجهیزات  تولید  زمینه  در  فعال  شرکت های  تعداد  پزشکی 
آن ها  بین  از  که  کرد  عنوان  شرکت  را ۷۰۰  پزشکی  ملزومات 
2۰۰ تولیدکننده در حوزه بایوتک فعال هستند که برخی از آن ها 
فقط در کشورهای معدودی تولید می شود. او در ادامه گفت: »در 
کشور  بازار  به  های تک  محصولات  ورود  شاهد  اخیر  سال های 
بوده ایم که استاندارادها و کاربرد خاصی دارند که تا پیش از این 
با واردات تامین می شد. بررسی این محصولات، توانایی مضاعفی 
برای نظام سلامت و بهداشت کشور ایجاد می کند و در عین حال 

با تامین نیاز کشور، ارزبری آن نیز کاهش می یابد.«
به گفته مهندس  حسین صفوی، بر اساس تفاهم نامه ای که 
بین معاونت علمی ریاست جمهور و اداره کل تجهیزات و ملزومات 
پزشکی امضا شده است و با توجه به اولویت های نیازمندی های 
کشور سرمایه گذاری خوبی در زمینه تولید این محصولات صورت 

گرفته و تا سال های آینده شاهد تولید کالاهایی خواهیم بود که 
برای اولین بار در کشور تولید می شود و فن اوری آن بومی خواهد 
شد. او یکی دیگر از اقدامات انجام شده به منظور تسهیل امور 
و  تفویض صدور  را  بی  گروه  تولید محصولات  برای  رگولاتوری 
تمدید پروانه به دانشگاهه های علوم پزشکی سراسر کشور دانست 
که سرعت بالاتری به روند تولید خواهد داد و این تصمیم را در 

راستای برون سپاری امور غیرحاکمیتی نیز عنوان کرد.
راه اندازی  از  پزشکی  ملزومات  و  تجهیزات  اداره  کل  مدیر 
مشکلات  و  درخواست ها  پیگیری  برای  حوزه  این  خدمت  میز 
توزیع  سیستم  ساماندهی  کنار  در  که  داد  خبر  تولیدکنندگان 
الصاق تی تی ای سی، در حوزه  الزامی شدن  تجهیزات پزشکی و 
تولید و واردات به رهگیری این کالاها و شفاف سازی در این حوزه 

کمک خواهد کرد.
مهندس  حسین صفوی، مدیر کل اداره تجهیزات و ملزومات 
و  تجهیزات  تولید  زمینه  در  فعال  شرکت های  تعداد  پزشکی 
آن ها  بین  از  که  کرد  عنوان  شرکت  را ۷۰۰  پزشکی  ملزومات 
2۰۰ تولیدکننده در حوزه بایوتک فعال هستند که برخی از آن ها 
فقط در کشورهای معدودی تولید می شود. او در ادامه گفت: »در 
کشور  بازار  به  های تک  محصولات  ورود  شاهد  اخیر  سال های 
بوده ایم که استاندارادها و کاربرد خاصی دارند که تا پیش از این 
با واردات تامین می شد. بررسی این محصولات، توانایی مضاعفی 
برای نظام سلامت و بهداشت کشور ایجاد می کند و در عین حال 

با تامین نیاز کشور، ارزبری آن نیز کاهش می یابد.«
نامه ای  تفاهم  اساس  بر  صفوی،  حسین  مهندس   گفته  به 
و  تجهیزات  کل  اداره  و  ریاست جمهور  علمی  معاونت  بین  که 
اولویت های  به  توجه  با  و  است  شده  امضا  پزشکی  ملزومات 
تولید  زمینه  در  خوبی  سرمایه گذاری  کشور  نیازمندی های 
تا سال های آینده شاهد تولید  این محصولات صورت گرفته و 
کالاهایی خواهیم بود که برای اولین بار در کشور تولید می شود و 
فن اوری آن بومی خواهد شد. او یکی دیگر از اقدامات انجام شده 
به منظور تسهیل امور رگولاتوری برای تولید محصولات گروه بی 
را تفویض صدور و تمدید پروانه به دانشگاهه های علوم پزشکی 
سراسر کشور دانست که سرعت بالاتری به روند تولید خواهد 
داد و این تصمیم را در راستای برون سپاری امور غیرحاکمیتی 
نیز عنوان کرد. مدیر کل اداره تجهیزات و ملزومات پزشکی از 
و  درخواست ها  پیگیری  برای  حوزه  این  میز خدمت  راه اندازی 
مشکلات تولیدکنندگان خبر داد که در کنار ساماندهی سیستم 
توزیع تجهیزات پزشکی و الزامی شدن الصاق تی تی ای سی، در 
حوزه تولید و واردات به رهگیری این کالاها و شفاف سازی در 

u.این حوزه کمک خواهد کرد



دانش داروسازی نوین از 110 سال قبل و صنعت نوین داروسازی از 7 دهه قبل وارد کشورمان شده است. در 
حال حاضر بیش از صد کارخانه تولید کننده داروی انسانی و  شرکت تولید مکمل های رژیم غذایی در ایران وجود 
دارد و به همین تعداد هم واحدهای تولید مواد اولیه، ماده موثره و ملزومات تولید دارو در کشور فعـال هستند. 
بیش از 97 درصد از نیاز داخلی در کشور تامین می شود که 68 درصد ارزش افزوده کل دارو را به خود اختصاص 
می دهد. به بیان دیگر فروش داروهای وارداتی از نظر عددی 3 درصد و از نظر ریالی 32 درصد فروش دارو 
در کشور را تشکیل می دهد. داروهای ایرانی به اذعان متخصصان و کارشناسان دارای کیفیت مقبولی هستند که 
با استاندارهای جهانی برابری می کند و اقلام بسیاری از این داروها همه ساله به کشورهای دیگر صادر می شوند. 
صنعت داروی کشورمان یکی از موفق ترین و ارزآورترین صنایع کشور است که بخصوص در سال های اخیر 
و با فشار تحریم ها ثابت کرده است که می توان صنایع را در کشور تقویت کرده تا در برهه های حساس مانند 
آنچه در این سال ها آن را تجربه کرده ایم به کمک کشور آمده تا مردم علاوه بر فشار اقتصادی متحمل رنج 
دیگری از جمله نبود و کمبود دارو نشوند. معرفی توانمندی های داروسازی کشور در راستای تقویت این صنعت 
و دلگرم کردن هرچه بیشتر متخصصان رشته داروسازی و مردم، از جمله اقداماتی است که می تواند در جهت 
توانمندی های  معرفی  مراسم  راستا  همین  در  داد.  انجام  رسیده  خودباوری  به  و  موفق  صنعت  این  از  حمایت 
این  در  شد.  خواهد  برگزار  متوالی  سال  دومین  برای  نیز  امسال  کشور  پزشکی  تجهیزات  و  داروسازی  صنعت 
مراسم از برترین تولیدات دارویی کشور و شرکت های تولید کننده تقدیر خواهد شد در ادامه نظرات برخی 
از فعالان صنعت دارو و کارشناسان را در زمینه ضرویت معرفی توانمندی های صنعت دارویی کشور می خوانید:

ضرورت معرفی توانمندی های دارویی کشور به گفته متخصصان و کارشناسان صنعت دارو 

همایش توانمندی ها فرصتی برای 
معرفی بهتر صنعت دارویی کشور 

الناز دیمان - زهره صدری نژاد



دکتر غلامحسین مهرعلیان، مدیرکل اداره دارو و مواد تحت 
کنترل سازمان غذا و دارو درباره مراسم  تقدیر از توانمندی های 
تولیدی صنایع دارویی و تجهیزات پزشکی کشور و محصولات 
استانداردهای  از  داخلی  »داروهای  گفت:  داخل  تولید  دارویی 
بیماران  زندگی  کیفیت  توانسته اند  تنها  نه  و  برخوردارند  لازم 
هزینه   نیز  و  مردم  پرداختی  درمانی  هزینه  بلکه  ببرند،  بالا  را 
صنعت  حال  عین  در  است؛  داده  کاهش  را  کشور  سلامت 
و  کرده  فراهم  اشتغال زایی  برای  مناسبی  بستر  ما  داروسازی 
در کنار این ها توانسته است بازار کشورهای اطراف را نیز هدف 
قرار بدهد و امیدواریم با تلاش هایی که در حوزه اقتصاد سلامت 
و اقتصاد دارویی صورت گرفته است، سال آینده گشایش هایی 
در این زمینه ایجاد شود و بتوانیم در بازارهای همسایه حضور 
پررنگی داشته باشیم.« او با اشاره به تاثیر تحریم ها یر صنعت 
علیرغم  بدانند  مردم  است  »لازم  کرد:  تاکید  داخل،  تولید  و 
تمام محدودیت ها و تحریم هایی که بر کشور تحمیل شده است، 
دست اندرکاران این صنایع توانسته اند در دو سال اخیر همچنان 
مرتبط  تکنولوژی  و  دانش  اجرای  و  توسعه  دریافت،  زمینه  در 
در  و  بدهند  ادامه  خود  فعالیت  به  پزشکی،  صنایع  و  دارو  با 
این زمینه موفقیت های قابل توجهی داشته باشند که می توانیم 
توزیع  کشور  حوزه سلامت  در  که  محصولاتی  در  آن را  نتیجه 

می شود، ببینیم.«
به گفته مدیرکل اداره دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و 
دارو، پخش بعضی شایعات و اخبار منفی درباره تولیدات دارویی 
یک شرکت، مختص ایران نیست و حتی گاهی در کشورهای 
بزرگ  نیز پیش می آید که علیه یک شرکت دارویی  پیشرفته 
را  مواردی  چنین  او  می شود.  منتشر  اخباری  برند،  صاحب  و 
که  آن جا  »از  داد:  توضیح  و  دانست  طبیعی  رقابتی  بازار  در 
خلق ثروت و سودآوری جزئی از بازار هر نوع محصولی است، 
گاهی اوقات رقابت بین شرکت های مختلف می تواند در پخش 
داروهای  کیفیت  که  است  این  واقعیت  اما  باشد؛  موثر  اخبار 
تولید داخلی کیفیت قابل قبولی دارند و از استانداردهای لازم 

دکتر غلامحسین مهرعلیان، مدیرکل اداره دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو:

موفقیت در توانمندی های صنعت 
دارویی را باید به نمایش بگذاریم

داروی  مصرف  به  مربوط  مسائل  از  بخشی  هستند.  برخوردار 
ذینفعان  و  است  فرهنگی  مور،  این  در  اعتمادسازی  و  داخلی 

زیادی در این حوزه نقش دارند.«
شرکت های  مثال  طور  »به  افزود:  ادامه  در  مهرعلیان  دکتر 
دارویی باید در ایجاد شواهد کیفی داروی خودشان، ارتباط با 
خیلی  خودشان  دارویی  فرآورده های  معرفی  و  پزشکی  جامعه 
جدی تر وارد شوند که خوشبختانه اخیرا دراین مورد اقداماتی 
را شاهد هستیم. این عوامل باید در کنار هم ما را به این نتیجه 
برساند که ما می توانیم در صنعت دارو، جایگاه بالایی در منطقه 

داشته باشیم.«
و  بررسی  در  نیز  دارو  و  غذا  سازمان  نقش  به  اشاره  با  او 
تایید کیفیت داروهای تولید داخل، توضیح داد: »سازمان باید 
از  تاییدشده  داروهای  که  بدهد  پزشکان  به  را  اطمینان  این 
استانداردهای لازم برخوردارند و در عین حال پزشکان هم باید 
به این باور برسند که فرآورده های داخلی تولید داخل کیفیت 
در سال های  رویکرد  تغییر  این  که خوشبختانه  دارند  مطلوبی 
اخیر بیشتر شده است و حتی در زمینه داروهای بیماران خاص 
و محصولات های تک، اقبال و توجه پزشکان به تولیدات داخلی 

افزایش یافته است.«
مورد  این  در  نیز  را  کشور  غالب  فرهنگ  مهرعلیان  دکتر 
که  برسند  باور  این  به  باید  ما  »مردم  گفت:  و  دانست  موثر 
یک  وقتی  و  برخوردارند  بالایی  کیفیت  از  داخلی  داروهای 
دارو، استانداردهای لازم را نداشنه باشد خود وزارت بهداشت و 
سازمان غذا و دارو، مانع ورود آن به بازار خواهند شد و به هیچ 
وجه امنیت و سلامت جامعه را فدای یک شرکت، یک محصول 

و حتی مسائل ریالی و ارزی نمی کنند.«
به گفته مدیرکل اداره دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا 
و دارو، تبلیغات بعضی شرکت های دارویی که اخیرا در رسانه  
و حتی می تواند  نیست  منعکس می شود، محصول محور  ملی 
تولیدکننده ها  این  که  باشد  مرتبط  اجتماعی  با مسئولیت های 
تا زمانی که در همین محدوده  برای خود در نظر گرفته اند و 
و با حفظ این ضوابط باشد، بر خلاف ضوابط و قوانین سازمان 

غذا و دارو نیست.
اصلی  اهداف  از  یکی  پایان  در  مهرعلیان  غلامحسین  دکتر 
برگزاری همایش »تقدیر از توانمندی های تولیدی صنایع دارویی 
و تجهیزات پزشکی کشور« را انعکاس گوشه ای از توانمندی ها 
تولیدکنندگان کشور در صنعت دارو و  نتایج تلاش های  نیز  و 
تجهیزات و ملزومات پزشکی عنوان و یادآوری کرد: »لازم است 
این موفقیت ها را به نمایش بگذاریم تا همه علاقه مندان این دو 
صنعت و نیز حوزه سلامت و بقیه بخش هایی که ارتباط نزدیکی 
و  شوند  مطلع  ظرفیت ها  و  فعالیت ها  این  از  دارند،  با سلامت 
u».اطلاعات بیشتری درباره تولیدات داخلی به دست آورند
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سعید نمکی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی
50 درصد داروهای وارداتی درکشور تولید می شوند

آینده  تا در سال  اند  ما بسیج شده  همه صنعتگران داخلی 
حداقل 5۰ درصد از تولیدات وارداتی را تولید کنند.

با تحریم های صورت گرفته بر علیه کشور، مسئله بحران دارو 
یکی از مشکلات و موانعی است که زندگی بسیاری از بیماران 
را در کشور با خطرات جدی روبه رو کرده است. طی سال های 
گذشته اما، صنعت داروسازی ما توانسته است با پیشرفت های 
بسیار، یکی از تولیدکنندگان دارو در جهان باشد. این تولیدات 
امروزه  است،  شده  نیز  دارو  صادرات  به  منجر  مواقعی  در  که 

بخش بزرگی از  مصرف دارویی کشور را تامین می کند. 

سعید نمکی در حاشیه مراسم »توانمندی صنعت داروسازی 
در چهلمین سالگرد انقلاب اسلامی ایران« سال ۹۷ گفت: همه 
صنعتگران داخلی ما بسیج شده اند تا در سال آینده حداقل 5۰ 

درصد از تولیدات وارداتی را تولید کنند.
دارویی که  را می دهم،  قول  این  دارو  تولیدکنندگان  به  من 
تولید می کنند، از کشورهای دیگر وارد نمی شود و اگر دارویی 
را تولید کنند که امروز وارد می شود، بهترین قیمت را خواهند 

گرفت.
باید از تولید کننده داخلی حمایت کنیم ، اگر یک روز جای 
عوض  وارداتی  داروی  درصد   ۳ با  تولیدی  داروی  درصد   ۹۷
بزرگترین مشکلات  خواهد شد؟  تامین  کجا  از  هزینه ها  شود، 
دولت های نفتی، خود دولت ها هستند، چرا در یک دولت باید، 
تولید کننده و صنعت گر آزار ببیند؟! من به سران قضایی کشور 
گفتم اگر مشکلی در صنعت داروسازی وجود دارد من را بگیرید، 
نه تولید کننده و صنعتگری که مقابل ما زانو می زند تا تولیدش 
را جلو بیاندازد، شغل ایجاد کند و به دلیل ۳۰ درصدی که من 

به او به شکل اوراق می دهم به زحمت بیافتد.
تحقیر داروی ایرانی، توسط داروساز به دلیل چرخه فاسدی 

است که به دلیل سود بیشتر به وجود آمده است.

سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رییس جمهوری
ایران با توانمندی دانش بنیان و استارتاپی از واردات 

دارو بی نیاز می شود
جمهوری،  رییس  فناوری  و  علمی  معاون  اعتقاد  به 
دانش بنیان ها و استارتاپی ها با نوآوری و پای میدان آمدن بخش 
درصد   ۹۷ که  داده است  قرار  مسیری  در  را  کشور  خصوصی، 
نیازهای دارویی کشور در داخل تأمین می شود و با وارد شدن 
اقلام دارویی دانش بنیان جدید و ایران ساخت، سایه واردات از 

حوزه دارو سلامت کشور کم  می شود.
ایران امروز در مسیری حرکت می کند که کسب و کارهای 
دانش بنیان و استارتاپ هایش نیازهای دارویی کشور را تامین 

می کند و بی نیازی کامل از واردات را استارت زده است.
به گفته معاون علمی و فناوری رییس جمهوری، باید به این 
باور برسیم پژوهشی که رنگی از پول دولتی به رخسار دارد راه 
به جایی نخواهد برد و دست مردم از عایدات آن کوتاه خواهد 

بود.
ستاری، راه چاره کارآمدی پژوهش را به میدان آمدن بخش 
میزبان  که  است  برنده  پژوهشی  گفت:  و  دانست  خصوصی 
بهتر  بخش  این  که  چرا  است.  بخش خصوصی  سرمایه گذاری 
می داند.  را  گذاری  سرمایه  اولویت های  و  جامعه  نیاز  دولت  از 
اتکا به بودجه  با  پژوهشگاه هایی که طی سالیان گذشته صرفا 
دولت قد علم کرده اند اکنون باید پاسخگو باشند و دستاوردهایی 

که برای مردم جامعه کارآمد بوده نمایش دهند.
جامعه  عمومی  نگرش  و  فرهنگ  تغییر  ضرورت  از  ستاری 
پژوهش،  تنها  نه  که  برویم  سویی  به  باید  داد:  ادامه  و  گفت 
پول  به  تمنایی  چشم  تحصیل کرده  و  خلاق  جوان  و  دانشگاه 
دولتی حاصل از درآمدهای نفتی و خام فروشی نداشته باشد. 
بلکه راه سعادت خود و جامعه را در نوآوری، کارآفرینی و خلق 
ارزش افزوده جستجو کنند. باید به این باور برسیم که آدم ها 
ارزشمندتر از دارایی های نهفته در زمین هستند. اگر می خواهیم 
نیازهای  از  نیازی  و  برسانیم  مردم  دست  به  کارآمد  محصولی 
جامعه را برطرف کنیم باید محیطی مساعد و سازگار با نوآوری 

های جوانان خلاق و کارآفرین فراهم کنیم.
محصول  سوی  به  پژوهشگاه ها  حرکت  بر  تاکید  با  ستاری 
تعریف  اندیشه  در  باید  ما  پژوهشگاه های  کرد:  عنوان  محوری 
یک سناریوی خروج برای پژوهشگران خود باشند و آن ها را به 
سمتی رهنمون کنند که پژوهش هایشان را در قالب محصول 
یا خدمت شرکت های دانش بنیان و استارتاپی به بازار برسانند.
معاون علمی و فناوری رییس  جمهوری، طلیعه این راه برای 
از  حمایت  را  نوآوری  و  کارآفرینی  بوم  زیست  فرهنگسازی 
شتاب دهنده ها و دیگر اجزای زنجیره زیست بوم دانست و گفت: 
توسعه شتاب دهنده های حوزه دارویی و زیست فناوری اکنون تحول 
آفرین شده است به طوری که تنها یک نمونه از این شتاب دهنده ها 
با پرورش دادن و حمایت از 1۸ شرکت دانش بنیان داروهایی به 
بازار عرضه می کند که واردات آن ها بالغ بر ۶۰ میلیون دلار هزینه 
روی دوش کشور گذاشته است. باید این راه و روش که موجب 
می شود تحولی این چنینی صرفا توسط یک شتاب دهنده در سپهر 

صنعت دارویی کشور رخ دهد الگوسازی شود.

28



29

به اعتقاد رییس ستاد توسعه زیست فناوری، هنر دولت در 
این است که محیط را برای فعالان حوزه دانش بنیان مساعد 
کند و باید به ازای هر میزان هزینه دولت در پژوهش ده ها برابر 

آن توسط بخش خصوصی سرمایه گذاری و تامین شود.
معاون علمی و فناوری رییس جمهوری با اشاره به توانمندی 
تامین ۹۷ درصدی نیاز دارویی کشور به دست فناوران داخلی و 
با تولید محصولات ایران ساخت گفت: تولید۶۰ دارو و ۸ واکسن 
با کاربرد انسانی و دامی کار را آغاز کردیم. در همکاری نخست با 
سازمان غذا و دارو بالغ بر 1۰۰ قلم ماده موثره دارویی و دارو به 
وارداتی ارزش ۳۰۰ میلیون دلار توسط فناوران کشور وارد بازار 
می شود. همچنین در مرحله جدید که میزان این تولیدات نیز 
تا ۳5۰ میلیون دلار ارزش وارداتی دارد تقریبا از واردات دارویی 

بی نیاز خواهیم شد.
ستاری با تاکید بر توجه به زنجیره سلامت غذایی گفت: باید به 
طور جدی روی حوزه غذا کار کنیم و گام هایی که توسط وزارت 
بهداشت در ایجاد آزمایشگاه های ارزیابی این حوزه ایجاد شد باید 

به کمک تکمیل دیگر حلقه های این زنجیره ادامه پیدا کند.
وی همچنین علوم شناختی را یکی از حوزه های توانمند و 
ارتقای سلامت دانست و گفت: علوم و  مستحکم در کمک به 
فناوری های شناختی حوزه ای گسترده و دارای دربرگیرندگی 
ارتقای  پزشکی  و  بهداشت  حوزه  با  آن  پیوند  که  است  بالایی 

سلامت را به همراه دارد.
مشترک  دشمن  جمهوری  رییس  فناوری  و  علمی  معاون 
فرهنگ  را  استارتاپی ها  و  پژوهشگران  دانش  بنیان،  فعالان 
زیست بوم  این  و گفت: ساکنان  دانست  نفتی  سیطره گسترده 
فرهنگ  رویاروی  و  می کنند  مبارزه   جبهه  و  میدان  یک  در 
ریشه دوانده و با سابقه وابستگی به درآمدهای نفتی ایستاده اند؛ 
بخش سنتی و بروکراتیک اما در صورت پیشه کردن راه مبارزه 
مقابل این زیست بوم، مغلوب است و باید راه ماندگاری اش را در 

حمایت و همراهی آنان جست و جو کند.

مهندس سید حسین صفوی:
فعالیت بیش از 200 شرکت در زمینه تولید محصولات 

پزشکی های تک
تجهیزات  اداره  کل  مدیر  صفوی،  حسین  سید  مهندس 
فعلی  شرایط  درباره  دارو  و  غذا  سازمان  پزشکی  ملزومات  و 
صنعت داخلی دارو گفت: »مقدمات تولید داخلی تجهیزات و 
ملزومات پزشکی و آزمایشگاهی از حدود 25-2۰ سال پیش 
حوزه  این  در  کشور  شدن  خودکفا  زمینه های  تا  شد  ایجاد 
فراهم شود. در طول این سال ها اقدامات موثری صورت گرفت 
تا جایی که امروز بیش از ۷۰۰ شرکت تولیدی در این صنعت 
را  نیازهای کشور  از  به کار هستند و بخش عمده ای  مشغول 
تامین می کنند که باعث صرفه جویی ارزی قابل توجهی شده 
است.« او در ادامه گفت: »از این میان بیش از 2۰۰ شرکت 
لبه  بر  که  محصولاتی  و  های تک  تجهیزات  حوزه  در  تولیدی 
تکنولوژی قرار دارند، فعال هستند و محصولات آن ها نه تنها 
نیز  بین المللی  بازارهای  در  ِحتی  کشور  داخلی  بازارهای  در 
عرضه می شود که طبیعتا این کالاها توانسته اند استانداردها و 
مجوزهای بین المللی را نیز دریافت کنند و نه تنها مانع خروج 

ارز شوند،  حتی صادرات هم داشته باشند.«

مدیر کل اداره تجهیزات و ملزومات پزشکی سازمان غذا و 
دارو، چالش اصلی این حوزه در شرایط فعلی را هر نوع نقل 
و انتقال مالی و ارزی عنوان و اضافه کرد: »این مشکل حتی 
بزرگی  سدهای  و  موانع  بین المللی  تاییدیه های  گرفتن  برای 
بین المللی  موسسات  می دهد،  قرار  تولیدکنندگان  راه  سر  بر 
تجهیزات  تاییدیه  و  استاندارد  صادکننده  معتبر  مراجع  و 
امکانی  و  نمی پذیرند  را  ایران  از  انتقالی  ارزهای  پزشکی 
بنابراین  ندارد،  وجود  موسسات  این  به  پول  فرستادن  برای 
خودداری  تاییدیه  صدور  و  ایرانی  محصولات  بررسی  از 

می کنند.«

به گفته مهندس سید حسین صفوی »این وضعیت کار را 
برای تولیدکننده سخت کرده است و از آن جا که فقط تعداد 
فقط  هستند  حاضر  کشور  در  بین المللی  شرکت  محدودی 
شرایط  همین  در  ولی  دارد  وجود  آن ها  با  همکاری  امکان 
بین المللی  مجوز  توانسته اند  تولیدی  محصول   4۰ از  بیش 

دریافت کنند و حتی به کشورهای دیگر صادر شوند.«
این  در  آمده  به دست  نتایج  و  پتانسیل های  به  اشاره  با  او 
متخصصان حوزه  نیز  و  مردم  است  کرد: »لازم  تاکید  صنعت 
بدانند چه کالاهایی در این صنعت تولید می شود و از میزان 
را  اطمینان  این  باید  باشند.  باخبر  نیز  داخلی  صنت  توانایی 
سخت گیرانه  تحریم های  تمام  علیرغم  که  بدهیم  مردم  به 
می توانند به بدنه صنعت داخلی و محصولات آن تکیه کنند.«

»همایش  گفت:  پایان  در  صفوی  حسین  سید  مهندس 
می تواند فضایی برای معرفی توانمندی های صنعت تجهیزات و 
ملزومات پزشکی و معرفی تولیدات داخلی در این حوزه باشد، 
در واقع نمایش محصولات می تواند موقعیت خوبی فراهم کند 
تا این محصولات به مردم معرفی شوند و با اطلاع رسانی های 
لازم در مورد تنوع و کیفیت  آن ها، شناخت مصرف کنندگان 
)مردم و مصرف کنندگان و نیز افراد شاغل در حوزه پزشکی( 

در این زمینه افزایش پیدا کند.«

دکتر عباس کبریایی زاده:
حوزه دارویی و پزشکی، اصلی ترین فعالیت شرکت های 

دانش بنیان است
مدیـره  هیـات  نایب رییـس  کبریایـی زاده،  عبـاس  دکتـر 
ایـران  انســـانی  داروهـای  صنایـع  صاحبـان  ســــندیکای 
سـرمایه گذاری مناسـب در زمینـه ی تحقیقـات علـوم دارویـی 
عوامـل  از  بعضـی  را  داروسـازی  صنعـت  زیرسـاخت های  و 
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رشـد مطلـوب صنعـت داروسـازی ایـران در سـال های پـس از 
انقـلاب عنـوان و اضافه کـرد: »توجه بـه تربیت نیروی انسـانی 
متخصـص و کارآمـد یکـی دیگر از نـکات مثبت حـوزه دانش و 
صنعـت دارویی کشـور بوده اسـت و امـروز شـاهد حضور بیش 
از 2۰۰۰۰ افراد فارغ التحصیل رشـته داروسـازی در عرصه های 
مختلـف ایـن حـوزه هسـتیم. بـا تاسـیس داروخانه هـا در نقاط 
مختلف کشـور، شـاهد افزایش چشـمگیر دسترسـی بیماران به 

خدمـات دارویـی بوده ایـم.«
او در ادامـه دربـاره رشـد حوزه دارویی کشـور گفت: »به دلیل 
ارتباط خوبی که بین رشـته ی داروسـازی با رشـته های شـیمی 
و پزشـکی ایجـاد شـده، تحقیقـات بسـیار خوبـی در زمینـه ی 
تولیـد مولکول های دارویـی، مطالعات بالینی و اثربخشـی داروها 
صـورت گرفتـه اسـت. ایـن زیرسـاخت ها و پشـتوانه ها کمـک 
کرده انـد تـا شـرکت های دارویی تـوان تامین بیـش از ۹۷ درصد 

نیـاز بازار دارویی کشـور را داشـته باشـند.«

اصلی تریـن  از  یکـی  را  داروسـازی  کبریایـی زاده  دکتـر 
فعالیـت شـرکت های دانش بنیـان معرفـی کـرد و  حوزه هـای 
دربـاره اهمیـت ایـن شـرکت ها در زمینـه توالیـد دارو توضیـح 
در  کـه  دانش بنیانـی  شـرکت های  تعـداد  »بیشـترین  داد: 
می کننـد،  فعالیـت  یافته هایشـان  تجاری سـازی  راسـتای 
این هـا،  کنـار  در  هسـتند.  داروسـازی  صنعـت  زیرمجموعـه 
سـرمایه گذاری هـا در آموزش نیروی انسـانی و زیرسـاخت های 
صنعتـی و تحقیقاتـی در حوزه ی بیوتکنولوژی، شـرایطی فراهم 
کـرده اسـت کـه می تـوان ادعا کرد رشـد و توسـعه ی ایـران در 
تولیـد مولکول هـای زیسـتی -به   ویـژه مولکول هـای مشـتق از 
فرآیندهـای بیوتکنولوژیـک- در سـطح بسـیار مطلوبی اسـت و 
در ایـران یکـی از گسـترده ترین و بزرگ تریـن سـندهای تولید 
محصـولات بیوشـیمیایی در اختیـار بیمـاران قـرار می گیـرد.« 
او در ادامـه یکـی از نـکات مهمـی را کـه بایـد مـورد توجـه 
سیاسـتمداران هـم قـرار گیـرد، بحـث صـادرات مولکول هـای 
سـال های  در  »خوشـبختانه  گفـت:  و  کـرد  عنـوان  دارویـی  
گذشـته هم از جانب وزارت بهداشـت و هم از طرف سـندیکاها 
توجـه بسـیار خوبـی بـه ایـن حـوزه صـورت گرفتـه اسـت و با 
در  ایرانـی  درسـت، شـرکت های  رونـد  و  مسـیر  یـک  تـداوم 
بازارهـای منطقـه ای و فرامنطقـه ای حضـور خواهنـد داشـت. 
توانمنـدی  تولیدکننـدگان داخلی در این حـوزه نویدبخش این 
اسـت کـه در شـرایط بهتـر سیاسـی و اجتماعی شـاهد حضور 
شـرکت های ایرانـی در بازارهـای بزرگ تری نیـز خواهیم بود.«
بـه گفتـه نایب رییـس هیـات مدیـره سـندیکای صاحبـان 

فعلـی  چالـش  بزرگ تریـن  ایـران،  انسـانی  داروهـای  صنایـع 
محدودیت هـای  و  مشـکلات  و  تحریم هـا  آثـار  دارو،  صنعـت 
انتقـال ارز، بـه ویـژه در همـکاری و مبادلـه بـا شـرکت های 
غیرچینـی اسـت؛ او همچنیـن کمبـود نقدینگـی را یکـی دیگر 
از چالش هـای مهمـی دانسـت کـه آسـیب زیـادی بـه صنعـت 
داروسـازی وارد می کنـد چون بیمه هـا مطالبـات داروخانه ها را 
بـه موقع پرداخـت نمی کننـد و طبیعتا داروخانه هـا نمی توانند، 
مطالبـات شـرکت های پخـش را بپردازنـد و پول بـه صنعت هم 
برنمی گـردد. دکتـر کبریایـی زاده اضافـه کـرد: »ایـن دور باطل 
گریبـان همـه ی شـرکت ها را گرفتـه اسـت و امیدواریـم دولت 
بـرای ایـن موضـوع تدبیـری بیندیشـد. هـر چنـد بوروکراسـی 
دولـت خـود عامـل بزرگـی اسـت کـه کارآیـی و بهـره وری را 
کاهـش می دهـد و بـه ادامـه رونـد فعلـی دامـن می زنـد ولـی 
امیـدوارم دولـت بـرای این حـل این موضـوع نیز راهـی بیابد.«
بحـران  دچـار  صنعـت  »وقتـی  داد:  هشـدار  ادامـه  در  او 
نقدینگـی بشـود، بایـد انتظـار ورشکسـتگی و خوابیـدن تولیـد 
را داشـته باشـیم و ایـن نکتـه را در نظـر بگیریم کـه راه اندازی 
دوبـاره یـک خـط تولیـد پـس از توقـف آن، نیازمنـد هزینـه ی 
گزافـی اسـت و چنیـن شـرایطی یکـی از دغدغه هـای فعـالان 
حـوزه داروسـت و راهـکار اصلـی ایـن اسـت کـه دولـت بایـد 
بدهـی بیمه هـا را بپـردازد تـا از ایـن شـرایط خـارج شـویم.«
دکتـر عبـاس کبریایـی زاده ضمـن یـادآوری ایـن نکتـه کـه 
حـوزه ی  در  را  رشـد  بیشـترین  دانش بنیـان  شـرکت های 
ملزومـات پزشـکی و دارویـی، داشـته اند، عرضه و انعـکاس این 
توانمندی هـا را ضـروری دانسـت و گفـت: »همایـش تقدیـر از 
توانمندی هـای تولیـدی صنایـع دارویـی و تجهیـزات پزشـکی 
کشـور فرصتـی بـرای حضـور شـرکت های مختلـف تولیـدی 
اسـت. در شـرایط فعلـی که تحریم هـا جزو بزرگ ترین مشـکل 
شـده اند،  کشـور  اقتصـادی  و  تولیـدی  مختلـف  بخش هـای 
شـرکت های دارویـی بـا وجـود همه ی فشـارها، نیازهـای مردم 
اسـت.  جهادگونـه  کاری  فعالیت شـان  و  می کننـد  تامیـن  را 
انعکاس درسـت ایـن توانمندی هـا برای مردم امیدبخش اسـت 
و در عیـن حـال توجـه به این مسـاله می تواند شـرکت ها را نیز 
بـه آینـده امیـدوار کنـد، خصوصا کـه معیـار انتخـاب و حضور 
شـرکت ها در ایـن همایـش، تولیـد مولکول هـای جدیـد بـوده 

اسـت و می توانـد در ایجـاد انگیـزه  هـم موثـر باشـد.«

دکتر مرتضی خیرآبادی:
صرفه جویی ارزی صنعت دارو 25 برابر صنایع دیگر

 قبـل از انقـلاب حـدود 25-2۰ شـرکت داروسـازی تحـت 
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لیسـانس در ایـران فعال بودند و از نظر مدیریـت و اهداف هم این 
شـرکت ها بـه نوعـی از خارج کشـور مدیریت و هدایت می شـدند.
دکتـر مرتضـی خیرآبـادی عضـو هیـات مدیـره سـندیکای 
صاحبـان صنایـع داروهـای انسـانی ایـران ضمـن اشـاره بـه این 
نکتـه گفـت: »پـس از انقـلاب و بـا خـروج نیزوهـای خارجـی، 
متخصصـان داخلـی ما توانسـتند این حـوزه را در دسـت بگیرند 
و پـس از مدتـی بخـش خصوصـی نیـز وارد ایـن عرصه شـد. در 
حـال حاضـر تعـداد کارخانه هـای ما به 12۷ عدد رسـیده اسـت 
و حـدود ۹۷-۹5 درصـد داروی مـورد نیاز را داخل کشـور تولید 
می کنیـم کـه ارزبری آن حـدود ۷۰۰ میلیون دلار اسـت و برای 
باقی مانـده )یعنـی 5-۳ درصـد واردات( حـدود 1.4 میلیارد دلار 

می کنیم.« هزینـه 
او در ادامـه افـزود: »این آمار نشـان  می دهد اگـر کارخانه های 
فعـال را نداشـتیم بایـد بـرای تامیـن داروی مـورد نیـاز کشـور 
ماننـد کشـورهای همسـایه با نـرخ اروپایـی باید هر سـال حدود 
4۰ میلیـارد هزینـه می کردیـم، در حالـی که در پایان سـال ۹۷ 
کل ارز پرداختـی مـا بـرای تولیـد و واردات روی هـم حـدود 2 

میلیـارد دلار بوده اسـت.«
دکتـر خیرآبادی بـا تاکید بر این که ارزش افزوده  شـرکت های 
دانش بنیـان خیلـی بالاسـت و مهم تـر ایـن   کـه داروهـای مـورد 
نیـاز بیمـاران را فراهـم می کننـد، اضافـه کـرد: »در بیماری های 
خـاص غیـر از قیمت بـالا، زمان تامین دارو نیز مهم اسـت و باید 
بـه موقـع تامین شـود. در سـال های گذشـته و پیـش از فعالیت 
شـرکت های دانش بنیان در این زمینه مشـکل داشـتیم. در عین 
حـال ارزش افـزوده ایـن شـرکت ها را نبایـد فقط مـادی ببینیم، 
خصوصـا کـه مانـع بخـش زیـادی از فارغ  التحصیـلان بوده انـد و 

ایـن افـراد در شـرکت های مختلف مشـغول فعالیت شـده اند.«
او مهم تریـن مشـکل صنعت دارو را تامیـن ارز برای تهیه مواد 
اولیـه و نوسـازی و تامین دسـتگاه های مورد نیـاز آن عنوان کرد، 
در حالـی کـه صرفه جویـی ارزی دارو بیـن 25-2۰ برابـر سـایر 
صنایـع اسـت و نباید آن را بـا هیچ صنعت دیگری مقایسـه کرد.

عضـو هیـات مدیـره سـندیکای صاحبـان صنایـع داروهـای 
انسـانی ایـران بازنگـری دولـت نسـبت بـه حـوزه دارو را یکی از 
نیازهـای مهـم صنعـت دارویی کشـور دانسـت و افـزود: »دولت 
پیـش از ایـن هـم کمـک کـرده و نقش داشـته اسـت ولـی باید 
نقش ویژه ای داشـته باشـد و حمایتش را به تناسـب صرفه جویی 

ایـن صنعـت در منابـع ارزی کشـور افزایـش دهد.«
بـه گفتـه دکتـر مرتضـی خیرآبـادی برگـزاری برنامه هایـی 
ماننـد همایش »تقدیـر از توانمندی های تولیـدی صنایع دارویی 
و تجهیـزات پزشـکی کشـور«، می توانـد فضـای مناسـبی بـرای 
انعـکاس همیـن مباحـث، اعـداد و ارقـام و اطلاع رسـانی در این 
مـوارد باشـد تا دولـت با توجه بـه صرفه جویـی ارزی این صنعت 
و نیـز اهمیـت تاثیـر دارو بـر سـلامت فیزیکـی و روانـی جامعه، 

نـگاه متفاوتـی بـه این حوزه داشـته باشـد.
همزمـان بـا دهـه فجـر انقـلاب اسـلامی همایـش »تقدیـر از 
توانمندی هـای تولیـدی صنایـع دارویـی و تجهیـزات پزشـکی 
برگـزار  مقـدس  دفـاع  مـوزه  بـاغ  در  بهمن مـاه   2۸ کشـور«، 
می شـود. در ایـن همایـش محصـولات جدیـد تولیدی یـا دارای 

فـن آوری ویـژه تقدیـر و معرفـی خواهنـد شـد.
دکتر محمود نجفی عرب عضو هیات  مدیره سندیکای 

صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران:
معرفی دستاوردهای دارویی به تقویت خودباوری ملی 

کمک می کند
دکتـر محمـود نجفـی عـرب عضـو هیـات  مدیره سـندیکای 
صاحبـان صنایـع داروهـای انسـانی ایـران و رئیس کمیسـیون 
سـلامت اتـاق بازرگانی تهـران در گفت  وگویی بـا این دبیرخانه 
گفـت: پـس از پیـروزی انقلاب دسـتاوردهای بسـیار مثبتی در 
حـوزه داروسـازی چـه در زمینـه تولیـد داروهـای شـیمیایی و 
چـه در مـورد داروهـای های تـک و بایوتکنولـوژی داشـته ایم. 
همچنیـن صنایـع جانبـی ماننـد صنعـت بسـته بندی دارو نیـز 
پیشـترفت های بسـیار زیـادی داشـته اسـت. ایـن دسـتاوردها 
واقعـاً بزرگ هسـتند و امیدواریم به همین شـکل تداوم داشـته 
باشـد و غیـر از حضـور موفـق در بازارهای داخلـی، در بازارهای 

خارجـی نیز حضـوری پررنگ داشـته باشـیم.
دکتـر نجفـی عرب گفـت: اگر قرار باشـد صنعت داروسـازی 
توسـعه بیشـتری داشـته باشـد که لزومـاً باید این اتفـاق بیفتد 
بایـد نگاهمـان بـه بیـرون از مرزهـا باشـد و خطـوط تولیـد را 
افزایـش داده و رونـد صـادرات را تسـهیل کنیم. مشـارکت های 
بیـرون از مرزهـا در جهـت تولیـد دارو بـه شـدت مـورد نیـاز 
اسـت و فکـر می کنـم اگـر بتوانیم صنعـت داروسـازی مان را به 
صنایـع بین المللـی ملحق کنیـم هم در جهت توسـعه فن آوری 

و هـم برندسـازی در صنعـت دارو گامـی بزرگ برداشـته ایم.
عضو هیات  مدیره سـندیکای صاحبان صنایع داروی انسـانی 
گفـت: طبیعتـا اگر دسـتاوردهای ایـن صنعت موفق همه سـاله 
در معـرض دید پزشـکان و مـردم قرار گیرد بـه خودباوری ملی 
کمـک خواهـد کـرد و نـگاه و نگـرش مثبـت و حمایـت کننده 

نسـبت بـه صنعت داخلی بیشـتر خواهد شـد.
او گفـت: امـروزه در تمـام دنیـا حوزه هایـی کـه بـا دانـش 
روز پیونـد دارنـد مـورد توجـه قرارگرفته انـد. ارزش افـزوده این 
حوزه هـا بالاسـت و هرچـه بتوانیـم ارزش افـزوده نیـروی کار را 
بیشـتر  را  رقابت پذیری مـان  بیشـتر کنیـم، هـم  تولیـدات  در 
عرصه هـای  در  بیشـتر  حضـور  شـاهد  هـم  و  کـرد  خواهیـم 
بین المللـی خواهیـم بـود. مؤسسـات دانش بنیـان سـهم بزرگی 

در رسـیدن بـه ایـن مقصـود دارنـد.
دکتـر نجفـی عـرب اظهـار داشـت: دنیـا اقبـال جـدی بـه 
ایـن سـمت یعنـی همـکاری بـا شـرکت های دانـش بنیـان 
دارد و تولیـدات دانش محـور و بـا فـن آوری جدید سهمشـان 
در بـازار بـه شـدت در حـال گسـترش اسـت و مـا نیـز بایـد 
در همیـن مسـیر حرکـت کنیـم کـه خوشـبختانه ایـن اتفاق 

اسـت. افتاده 



رئیـس کمیسـیون سـلامت اتـاق بازرگانـی تهران بـا بیان 
اینکـه بزرگ تریـن چالـش صنعـت داروسـازی مـا این اسـت 
کـه نگاهمـان بـه بیـرون از مرزهـا ضعیـف اسـت گفـت: در 
دخـل مرزهـا هـم تولیـد زیـاد اسـت و هـم بـا محدودیـت 
اقتصـادی  توسـعه  بـرای  بایـد  و  هسـتیم  مواجـه  مصـرف 
صنعـت دارو حتمـاً بـه فکـر ورود جـدی به بازارهـای جهانی 

. شیم با
او در ادامـه افـزود: تعـداد کارخانه هـای داروسـازی کوچـک 
در کشـور زیـاد اسـت و رقابت هـای داخلی شـان گاهـی حتـی 
منجـر بـه تخریـب یکدیگـر می شـود. مـن اعتقـاد دارم بایـد 
شـرکت های کوچـک بـا هم ادغـام شـوند و صنایـع دارویی مان 

بـه سـمت کارخانه هـای بـزرگ بـرود.
دکتـر نجفـی عـرب در پایـان اظهار داشـت: اگـر عضویت در 
WTO)سـازمان تجـارت جهانـی( پذیرفته شـود که لازم اسـت 
ایـن اتفـاق بیفتـد و وارد ایـن فضـا شـویم رقابت هـا جدی تـر 
خواهـد شـد و برخـی از ایـن شـرکت ها ممکـن اسـت بـه مـرز 
نابـودی برسـند. بنابرایـن صنعـت داروسـازی مـا بایـد بحـث 
مرجینـگ را جـدی بگیـرد. این اتفـاق در همه دنیـا رخ داده و 

نتایـج مثبتـی دربر داشـته اسـت.

دکتر ایمان ایرانمنش معاونت کیفیت و تحقیق و توسعه 
شرکت کارخانجات داروپخش: 

صنعت داروسازی هرگز توقفی در مسیر رشد و توسعه 
نداشته 

دکتـر ایمـان ایرانمنـش معاونـت تحقیق و توسـعه و کیفیت 
شـرکت کارخانجـات داروپخـش وابسـته بـه هلدینـگ دارویی 
تأمیـن بـا بیـان اینکه صنعـت داروی کشـور هرسـال مترقی تر 
کشـورها  برخـی  کـه  تحریم هایـی  علی رغـم  گفـت:  می شـود 
علیـه کشـورمان وضـع کرده انـد، شـاهد هسـتیم تلاش گـران 
صنعت دارو اعم از داروسـازان، مهندسـان، همکاران شیمیسـت 
و میکروبیولوژیسـت و سـایر رشـته ها و تخصص هـا و همچنین 
تلاشـگرانی کـه در زنجیـره تأمیـن و لجسـتیک و تأمیـن مالی 
از  نهادهایـی کـه  و همین طـور  دارنـد  اشـتغال  ایـن صنعـت 
صنعـت دارو حمایـت می کننـد اهتمامشـان بیـش از گذشـته 
شـده اسـت و تهدیـدِ تحریـم را بـدل بـه فرصـت کرده انـد و 
نظـر  از  بخصـوص  خوبـی  بسـیار  رشـد  شـاهد  خوشـبختانه 
تکنولوژیـک در حـوزه داروسـازی صنعتی و جنبـش نرم افزاری 

ایـن رشـته بوده ایـم. 
مانـع  گاهـی  تحریم هـا  هرچنـد  افـزود:  ایرانمنـش  دکتـر 
می شـود تـا بـا سـرعتی کـه مـد نظـر داریم حرکـت کنیـم اما 

هرگـز باعـث توقـف منظومـه دارویـی کشـور نشـده اسـت. 
معاونـت تحقیـق و توسـعه و کیفیـت شـرکت کارخانجـات 
داروپخـش اظهـار کـرد: در کشـورمان بیـش از صـد کارخانـه 
بسـیاری  تعـداد  همچنیـن  و  هسـتند  فعـال  دارو  تولیـد 
در  کـه  دارد  وجـود  صنعـت  در  قـراردادی  تولیدکننـده 
فرآورده هـای  و  دارویـی  بیوتکنولـوژی  مختلـف  حوزه هـای 

هسـتند.  فعالیـت  مشـغول  غیربیوتکنولوژیـک 
او در ادامـه گفـت: همان طـور کـه می دانیـد ایـران جزو ده 
کشـور برتـر در حـوزه بیوتکنولـوژی دارویی اسـت و بسـیاری 
های تـک  واقعـی  معنـای  بـه  کـه  دارویـی  فرآورده هـای  از 
هسـتند در کشـورمان تولیـد می شـوند. خوشـبختانه موفـق 
شـده ایم نیـاز کشـور را در حـوزه ایـن داروهـا به طـور کامـل 
مرتفـع سـازیم که دسـتاوردی بسـیار بـزرگ اسـت. در حوزه 
غیربیوتکنولوژیـک نیـز اعـم از داروهـای عمومـی، داروهـای 
پرخطـر مرتبـط بـا حـوزه انکولـوژی، داروهـای اسـتروئیدی 
خـاص و انـواع داروهـای مبتنـی بـر فـن آوری پیچیـده را در 

کشـور تولیـد می کنیـم. 
دکتـر ایرانمنـش گفت: خوشـبختانه شـاهد رشـد تحقیق و 
توسـعه در صنعـت دارو هسـتیم و شـاخص درآمـد حاصـل از 
لانـچ یـا ارائه به بـازار داروهای نوین ظرف پنج سـال گذشـته 
در اکثر شـرکت های داروسـازی کشـور با رشـد مقبولی مواجه 
بـوده کـه نشـان می دهـد هماهنـگ بـا رشـد علمـی، فنـی و 
تکنولوژیـک دنیـا حرکـت می کنیـم و همان طـور کـه آقـای 
دکتـر شانه سـاز به درسـتی اشـاره فرمودنـد اگر امـروز تصمیم 
بگیریـم روی یـک مولکـول دارویـی کار کنیـم و دارویـی را 
تولیـد کنیـم ظرف مـدت 24 مـاه دانشـمندان داروسـازی ما 
آن فـرآورده را از مرحلـه مـاده مؤثـره بـه محصـول نهایـی و 
فرمولاسـیونی برابـر و مطابـق بـا برنـد اصلـی تولیـد و روانـه 

بـازار می کننـد. 
دکتـر ایرانمنـش در ادامـه اظهار داشـت: ما هـم در صنعت 
تولیـد مـاده مؤثـره دارویـی و مـواد جانبـی و هـم در صنعـت 
تولیـد محصـولات نهایـی با آهنگی رو به رشـد روبرو هسـتیم. 
و  متعهـد  متخصصانـی  داروسـازی  دانشـگاه های  همچنیـن 
توانمنـد را در ایـن حـوزه تربیـت می کننـد. انشـاالله ظـرف 
چندسـال آینـده و تـا زمانـی کـه بـه سـال 14۰4 برسـیم، 
منطبـق بـا آنچـه در سـند چشـم انداز بیسـت سـاله توسـعه 
سیاسـی اقتصـادی و فرهنگـی کشـور پیش بینـی شـده بـود، 
بالندگـی خـود خواهـد  اوج  بـه  نیـز  صنعـت داروسـازی مان 
رسـید و جـزو صنایـع برتـر در کشـور و منطقـه خواهـد بـود. 
دکتـر ایرانمنـش گفـت: امیدواریم کلیـه نهادهـای مربوطه 
بـه حمایـت خـود از صنعـت دارو بیـش از پیـش ادامـه دهند 
نیروهایـی کـه در صنعـت  و  دانشـمندان  باشـند  و مطمئـن 
داروسـازی مشـغول فعالیت هسـتند هیـچ گاه بـه خاطر وجود 
تحریم هـا ناامیـد و تسـلیم نخواهند شـد و نیاز دارویی کشـور 
و بحـث صـادرات را بیـش از پیش در دسـتور کار خویش قرار 

داد.  خواهند 
دکتـر ایرانمنـش در پایـان گفـت: معرفـی توانمندی هـای 
دارویـی کشـور خـود سـندی بـر ایـن مدعاسـت کـه صنعـت 
داروسـازی در مسـیر رشـد حرکـت کـرده و هرگـز توقفـی در 

ایـن راه نداشـته اسـت.
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دکتر مهدی پیرصالحی: عضو هیات مدیره سندیکای 
تولیدکنندگان مکمل های رژیمی و غذایی ایران

شرکت های دانش بنیان، داروهای جدید را به بازار ایران 
اضافه کردند

دکتـر مهـدی پیرصالحی، رییس سـابق سـازمان غذا و دارو 
و عضـو هیـات  مدیـره سـندیکای تولیدکننـدگان مکمل هـای 
رژیمـی و غذایـی ایـران، شـرایط فعلـی صنعـت داروسـازی 
کشـور و مقایسـه آن بـا گذشـته را چنیـن شـرح داد: »قبل از 
انقـلاب بیـن 2۰ تـا 25 درصـد داروی موردنیاز داخل کشـور 
تولیـد می شـد و بقیـه داروهـا وارد می شـد. بایـد ایـن نکته را 
یـادآوری کنیـم کـه همـان میـزان تولیـد داخـل نیـز نتیجـه 
فعالیـت شـرکت های چندملیتـی در کنـار شـرکت های داخلی 
بـود. پـس از انقـلاب بعضـی از شـرکت ها خودشـان کشـور 
را تـرک کردنـد و بعضـی دیگـر از طریـق دولـت جـزو امـوال 
ملـی معرفـی و شـناخته شـد و صنعـت داخلـی بـا تاسـیس 
کارخانه هـای داروسـازی جدیـد راه افتـاد و بـه مسـیر خـود 

ادامـه داد.«
او در ادامـه بـه تفاوت ارزش ارزی و مالـی داروهای تولیدی 
داروهـا  از  بسـیاری  خوشـبختانه  »امـروز  گفـت:  وارداتـی  و 
تولیـدی اسـت و بیـش از ۷۰ درصد داروهای مـورد نیازمان را 
داخـل کشـور تولیـد می کنیـم و ۳۰ درصد مابقی مـا واراداتی 
اسـت؛ )از نظـر ارزشـی و مالـی( شـرکت های تولیـدی مـا نیز 
بـه بیـش از 1۰۰ کارخانـه افزایـش پیدا کرده اسـت که بخش 

عمـده نیـاز کشـور را بـرآورده می کنند.«

مـا  قدیمـی  »کارخانه هـای  پیرصالحـی  دکتـر  گفتـه  بـه 
همچنـان کارکـرد خودشـان را دارنـد و بـرای تامیـن داروی 
رشـد  سـرعت  بـه  توجـه  بـا  ولـی  می کننـد  تـلاش  کشـور 
و  علـوم  تمـام  در  روزه  هـر  پیشـرفت های  و  دنیـا  در  علـم 
به ویـژه صنعـت داروسـازی، حضـور و فعالیـت شـرکت های 
توانسـته اند  شـرکت ها  ایـن  اسـت.  ضـروری  دانش بنیـان 
گمـان  مـا  کـه  کردنـد  بـازار  وارد  را  داروهایـی  از  بعضـی 
چرخـه  بـه  و  تولیـد  بتوانیـم  زودی  ایـن  بـه  نمی کردیـم 
دارویـی کشـور عرضـه کنیـم.« او حضـور جوانـان در ایـن 
حـوزه را موثـر دانسـت و توضیـح داد: »بـا فعالیـت جوانـان 
در  تولیدشـده  بایوتـک  داروهـای  تولیـد  و  تحصیل کـرده  
شـدت  بـه  را  کشـور  هزینه هـای  دانش بنیـان،  شـرکت های 
کاهـش داده انـد، چون ایـن داروهـا در دنیا جدید هسـتند و 
قیمـت خیلـی بالایـی دارنـد. تولید داخلـی چنیـن داروهایی 
نه تنهـا دسترسـی را آسـان می کنـد بلکـه آن هـا را بـا قیمت 

می دهـد.« قـرار  بیمـاران  اختیـار  در  نیـز  مناسـب تری 
تولیدکننـدگان مکمل هـای  عضـو هیات مدیـره سـندیکای 
همـه  بـرای  را  تحریـم  اثـرات  ایـران،  غذایـی  و  رژیمـی 
و  مشکل سـاز  بسـیار  حـوزه ای  هـر  در  و  تولیدکننـدگان 
مسـیر  می شـود  باعـث  کـه  کـرد  عنـوان  خسـته کننده 
دسترسـی بـه مـواد اولیـه و فن اوری هـای جدیـد طولانـی و 
سـخت شـود؛ او در ادامـه افـزود: »امـا همین امـر گاهی برای 
مـا فرصت هایـی ایجـاد می کند تـا بتوانیـم با اسـتفاده از توان 
و در  را خودمـان  از کارهـا  برخـی  پتانسـیل های موجـود،  و 

داخـل کشـور انجـام دهیـم.«
دکتـر مهـدی پیرصالحی تامیـن ارز و نبـود نقدینگی کافی 
را یکـی از چالش هـای اصلـی داروسـازان عنوان کـرد و گفت: 
ملزومـات  بعضـی  و  اولیـه  مـواد  تهیـه  بـرای  دارو  »صنعـت 
بزرگ تریـن  از  یکـی  و  دارد  نیـاز  بین المللـی  ارتباطـات  بـه 
چالش هـای ایـن صنعـت کـه قبـلا بـوده و هنـوز هم هسـت، 
مسـاله تخصیـص ارز اسـت؛  تمهیداتـی دیـده شـده ولـی باید 
داروی  تامیـن  وگرنـه  بیشـتری شـود  توجـه  مـورد  ایـن  در 
از طـرف دیگـر  بـا مشـکل روبـه رو خواهـد کـرد.  را  کشـور 
شـرکت های بیمـه ای معمـولا بدهـی بالایـی بـه صنعـت دارو 
دارنـد و نبـود نقدینگـی کافـی کـه از سـال ها پیـش در ایـن 
بـا  را  مـا  اسـت، می توانـد  کـرده  ایجـاد  آسـیب هایی  حـوزه 

چالـش جـدی درگیـر کنـد.«
تولیدکننـدگان مکمل هـای  عضـو هیات مدیـره سـندیکای 
رژیمـی و غذایـی ایـران در پایـان گفـت: »همایـش تقدیـر از 
توانمندی هـای تولیـدی صنایـع دارویـی و تجهیزات پزشـکی 
کشـور، فرصـت مناسـبی بـرای نمایـش توانایـی، پتانسـیل و 
ایـن همایـش  برگـزاری  ویژگی هـای صنعـت ماسـت. شـاید 
امتیـاز خاصـی بـرای یـک شـرکت داروسـازی نداشـته باشـد 
ولـی می توانیـم نشـان دهیـم کـه ایـن صنعـت هر سـاله چند 
قلـم داروی جدیـد را وارد بـازار دارو کنـد کـه شـاید خیلـی 
از آن هـا بـه دلیـل قیمـت بـالای کالای وارداتـی در دسـترس 
شـرکت های  توانایـی  نشـانه  دیگـر  طـرف  از  نباشـد.  مـردم 
تامیـن  را  کشـور  نیـاز  تحریـم  اوج  در  کـه  اسـت  داخلـی 

» می کننـد.
همزمـان بـا دهـه فجر انقـلاب اسـلامی همایـش »تقدیر از 
توانمندی هـای تولیـدی صنایـع دارویـی و تجهیزات پزشـکی 
کشـور«، 2۸ بهمن مـاه در بـاغ مـوزه دفـاع مقـدس برگـزار 
یـا  تولیـدی  جدیـد  محصـولات  همایـش  ایـن  در  می شـود. 

دارای فـن آوری ویـژه تقدیـر و معرفـی خواهنـد شـد. 

دکتر سید محمد ناصری دبیر سندیکای تولیدکنندگان 
مکمل های رژیم غذایی ایران: 

پیشرفت کشور در زمینه تولید مکمل ها بسیار چشم گیر 
است

دکتـر سـید محمد ناصـری دبیـر سـندیکای تولیدکنندگان 
مکمل هـای رژیمـی غذایـی ایـران در گفت وگویـی بـا اشـاره 
بـر  دارویـی کشـور  توانمندی هـای  معرفـی  تأثیرگـذاری  بـه 
انگیـزه بیشـتر متخصصان و کارشناسـان ایرانی اظهار داشـت: 
تولیـد  زمینـه  در  تولیدکننـده  شـرکت های  خوشـبختانه 
می کننـد  عمـل  فعالانـه  بسـیار  غذایـی  رژیمـی  مکمل هـای 



و سـهم بـازار بسـیار خوبـی دارنـد. مکمل هـای تولیـد کشـور 
بسـیار خـوب و بـا کیفیـت هسـتند و هـر سـال تعـداد بالایی 
از محصـولات جدیـد به سـندیکا معرفـی می شـوند . برخی از 
محصـولات قبـلًا وارداتـی بودنـد و حـالا یا توسـط شـرکت ها 
از طریـق انتقـال دانـش فنـی بـه داخـل تولیـد می شـوند و 
یـا محصولاتـی هسـتند کـه دِوِلـوپ و فرمولاسیون شـان کلًا 

حاصـل کار محققـان و متخصصـان ایرانـی اسـت.
دکتـر ناصـری افزود: سـال گذشـته فهرسـتی از محصولات 
جدیـد و نـوآور تعـدادی از شـرکت های تولیدکننـده مکمل ها 
ایـن  اختیـار  در  بهداشـت  وزارت  بـا  کـه  هماهنگـی  بـا  را 
از  بهداشـت  وزارت  نیـز  امسـال  و  گرفـت  قـرار  وزارتخانـه 
مـا تقاضـای فهرسـتی جدیـد کـرد و مـا بـا اطلاعاتـی کـه از 
شـرکت ها جمـع آوری کردیـم بیـش از ۳۰ محصـول جدید را 
بـه وزارتخانـه معرفـی کردیـم و از ایـن سـی قلم طبعـاً برخی 
انشـاالله  و  هسـتند  مربوطـه  شـاخص های  بیشـترین  شـامل 
بـه عنـوان کارهـای برتـر در مراسـم معرفـی توانمندی هـای 

دارویـی کشـور اعـلام خواهنـد شـد.
دکتـر ناصـری بـا اشـاره بـر افزایـش تولیـد مکمل هـا در 
کشـور گفت: آمار واردات که مرجع آن سـایت گمرک اسـت و 
اطلاعـات تولیـد کـه از طرف سـندیکا و با همکاری شـرکت ها 
تهیـه می شـود، دو مرجـع مـا بـرای آماردهـی هسـتند و بـا 
توجـه بـه آمارهـای ایـن دو مرجـع بـه نظـر می رسـد سـهم 
محصـولات تولیـد داخـل بیـش از ۶۰ درصـد بـازار را شـامل 
می شـود. چـه بسـا ایـن رقـم بالاتـر هـم باشـد امـا مـا سـعی 

می کنیـم بـا احتیـاط و دقـت آمـار را اعـلام کنیـم.
او افـزود:  در سـال ۹۸ و در شـش مـاه اول سـال تقریبـاً 
معـادل 1۰ مـاه سـال گذشـته آمار تولیـد و فروش داشـته ایم 
داخـل  تولیـد  بـازار  سـهم  کل  در  گذشـته  سـال های  در  و 
بـه نسـبت محصـولات وارداتـی بیشـتر بـوده اسـت. بنابرایـن 
پیشـرفت کشـور در زمینـه تولیـد مکمل هـا بسـیار چشـم گیر 

اسـت. بوده 
دکتـر ناصـری در ادامـه گفـت: در سـال ۸1 بیـش از ۹۰ 
محصـولات  اختیـار  در  دارویـی  مکمل هـای  بـازار  درصـد 
وارداتـی بـود. بعـد از پنج سـال و در سـال ۸۶ همچنان بیش 

از ۸۰ درصـد از محصـولات داخـل بـازار وارداتـی بودنـد.
دبیـر سـندیکای تولیدکننـدگان مکمل های رژیمـی غذایی 
ایـران گفـت: وقتـی کالایـی تولیـد و عرضـه می شـود بایـد 
توجـه کـرد کـه تقاضا بـرای آنچـه میزان اسـت. درواقـع ما با 
توجـه بـه تقاضـا می توانیـم بگوییـم کـه آیـا محصولاتمان در 
بـازار مورد اسـتقبال مـردم قرارگرفته انـد یا نه ؟ خوشـبختانه 

تقاضـا در بـازار بـه نفـع محصـولات داخلـی بالاسـت و همین 
موضـوع نشـان از کیفیـت محصـولات تولیـد داخـل در زمینه 

دارد. مکمل هـا 
دکتـر ناصـری دربـاره تأثیـر تحریم ها بـر تولیـد مکمل های 
پیش تـر  از شـرکت هایی کـه  برخـی  غذایـی گفـت:  رژیمـی 
بـا مـا مراوداتـی داشـتند و مـواد اولیـه در اختیارمـان قـرار 
می دادنـد بـه خاطـر تحریم هـا بـا مـا قطـع همـکاری کرده اند 
همـکاری  واسـطه ها  طریـق  از  و  به سـختی  دیگـر  برخـی  و 
می کننـد کـه طبعـاً باعـث بـالا رفتـن قیمـت نهایی می شـود. 
همچنیـن بـه خاطـر تحریم ها تهیه لـوازم یدکی ماشـین آلات 
نوسـانات  این هـا  کنـار  در  اسـت.  شـده  سـخت  کارخانه هـا 
کـه  بـالا می بـرد  را  تمام شـده مکمل هـا  قیمـت  ارز،  شـدید 
ازجملـه چالش هایـی هسـتند کـه تحریم هـا برای ایـن صنعت 

بـه دنبال داشـته اسـت.

دکتر مهرداد علیمیان:
سیاسـت های غلط مانع رشد صنعت دارو و حضور ما در 

بازارهای خارجی
دکتـر مهـرداد علیمیـان رییـس کمیته صادرات سـندیکای 
صاحبـان صنایـع داروهای انسـانی ایران، سـیر حرکت صنعت 
دارویـی کشـور را در سـال  های اخیـر بـا همراه پیشـرفت و رو 
بـه جلـو دانسـت و توضیـح داد: »از تعـداد محدودی شـرکت 
تولیـدی قبـل از انقـلاب که تعـداد کمـی تولیدکننـده ایرانی 
مسـتقل بیـن آن هـا بود بـه تعـداد قابـل توجهـی تولیدکننده 
مسـتقل رسـیدیم کـه با تکیه بـر دانش و توانمندی خودشـان 
در حـال فعالیـت هسـتند و بیـش از 1۰۰ شـرکت تولیـدی 
از  هسـتند.  خـود  داروهـای  عرضـه  حـال  در  کشـور  فعـال 
بیـن ایـن شـرکت ها، تعـدادی هـم بـه تولیـد تحت لیسـانس 
مشـغولند و باتوجـه بـه آن چـه در کشـور می بینیـم بیـش از 
۹-۹۶ درصـد نیـاز دارویـی کشـور را بـا تولیـد و توانمنـدی 

داخلـی تامیـن می کنیـم.«

او در ادامـه افـزود: »بخشـی از همیـن واردات نیـز، شـامل 
در  کـه  دارویـی  همچنیـن  و  اسـت  جدیـد  مولکول هـای 
شـرایط توسـعه قـرار دارد یـا تولیـد آن توجیهـه اقتصـادی 
نـدارد، وارد می شـود؛ بنابرایـن آن چـه می بینیـم بـا اتـکای بر 

توانمندی هـای داخلـی بـه دسـت آمـده اسـت.«
دکتـر مهـرداد علیمیـان دربـاره اثـرات تحریـم بـر صنعـت 
دارو را غیرقابـل انـکار دانسـت ولـی یادآوری کرد ایـن تحریم 
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اولیـن تجربـه مـا نیسـت و کشـور  در تمـام ایـن سـال ها بـه 
شـکل های گوناگـون تحریم هایـی را تجربـه کـرده اسـت کـه 
افـزود:  ادامـه  او در  گاهـی کمتـر و گاهـی بیشـتر بوده انـد. 
»می دانیـم کـه تحریـم نـه تنها سـخت هایی بـه همـراه دارد، 
بلکـه وقفه هایـی نیـز در بخش هـای مختلف تولیـدی، صنعتی 
و خدماتـی ایجـاد می کنـد؛ بـا ایـن حـال ما همیشـه بـا عبور 
نـگاه  سـرمان  پشـت  بـه  وقتـی  شـرایط سـختی،  چنیـن  از 
کرده  ایـم، متوجـه شـده ایم کـه بیشـتر روی پـای خودمـان 
توانمندی هایمـان  بـر  و  بـه خـود شـده ایم  ایسـتاده ، متکـی 

اضافه شـده اسـت.«
حـرف  ایـن  »بـا  کـرد:  تاکیـد  ادامـه  در  علیمیـان  دکتـر 
اثـرات  یـا  اسـت  خـوب  تحریـم  کـه  بگوییـم  نمی خواهیـم 
منفـی نـدارد امـا ایـن نتیجـه را هـم داشـته کـه باعـث شـده 
بـه خودباوری برسـیم. وقتـی به کشـورهای منطقه نـگاه کنیم 
هیـچ  کـدام این توانمنـدی را ندارنـد و در زمنیه تولیـد دارو به 
ایـن سـطح از تنـوع اقـلام داخلـی نرسـیده اند و چه بسـا دلیل 
مسـتقل شـدن ما در حـوزه دارو همیـن تحریم ها بوده باشـد.«
صاحبـان  سـندیکای  صـادرات  کمیتـه  رییـس  گفتـه  بـه 
صنایـع داروهـای انسـانی ایـران، در سـال های اخیـر شـاهد 
حرکـت  و  دانش بنیـان  شـرکت های  تعـداد  چشـمگیر  رشـد 
ایـن  و  بوده ایـم  نویـن  محصـولات  تولیـد  سـمت  بـه  آن هـا 
داشـته اند  موثـری  فعالیـت  نیـز  دارو  زمینـه  در  شـرکت ها 
تـا جایـی کـه شـروع تحقیـق و تولیـد در زمینـه بسـیاری از 
داروهـای نویـن و داروهـای های تـک در ایـن شـرکت ها بوده 
اسـت. ایـن محققان یـا تولیدکننـدگان در ادامه بـرای تجاری  
سـازی و صنعتـی  سـازی یـا خودشـان قدم برداشـته  یـا آن را 
بـه واحدهـای بزرگ تـر و بـا توانایـی بیشـتر واگـذار کرده انـد 
تـا تولیـد انبـوه و عرضـه شـود. حرکـت ایـن شـرکت ها رو به 
جلوسـت و بـا توجـه بـه ماهیـت فعالیـت آن هـا، به پیشـرفت 

صنعـت داروی کشـور کمـک شـایانی کرده انـد.
دکتـر مهـرداد علیمیـان یکـی از نـکات مهـم مرتبـط بـا 
عنـوان  دانشـگاه  و  صنعـت  تعامـل  مسـاله  را  دارو  صنعـت 
بـه گام  را گام  کـرد و گفـت: »لازم اسـت مسـیر پیـش رو 
نـگاه کنیـم و ببینیـم هرکـدام چقـدر می تواننـد از خودشـان 
ورودی داشـته باشـند. مـا در تعامـل دانشـگاه و صنعـت فـراز 
و نشـیب هایی داشـته ایم و عمـلا بخشـی از مسـیر را کامـلا 
جـدا و بـدون در نظـر داشـتن زمینـه مقابـل پیـش رفته ایـم 
کـه اگـر می خواهیـم اصلاح شـود، بـه هم گرایی نیـاز داریم و 
اگـر الگـوی جدیـد و متفاوتـی نداشـته باشـیم نمی توانیـم به 
نتیجـه متفاوتـی برسـیم. در ایـن سـال ها دانشـجویان زیادی 
فارغ التحصیـل شـده  ولـی مطابـق نیـاز مـا آمـوزش ندیده اند. 
آمـوزش عمومـی کـه در بـدو ورود بـه صنعت کارایـی لازم را 
نـدارد و بـرای فعالیـت در ایـن حوزه به صرف وقـت و دریافت 
آموزش هـای جدیـد نیـاز دارنـد؛ بنابرایـن در برنامه های پیش 

رو بایـد ایـن فاصله هـا را رفـع کنیـم.«
در سـال های  دارو  اصلـی صنعـت  از چالش هـای  یکـی  او 
و  دانسـت  مرتبـط  آن  پشـتیبانی  بخش هـای  بـه  را  آینـده 
توضیـح داد: »وقتـی ما قیمـت دارو را واقعـی نمی بینیم، توان 
در  و  کاهـش می دهیـم  را  سـرمایه گذاری صاحبـان صنعـت 
نوسـازی تجهیـزات و بازسـازی خـود دچار مشـکل می شـوند؛ 

بنابرایـن اگـر بـه داد ایـن صنعـت نرسـیم و آسیب شناسـی 
درسـتی از مشـکلات و معضلات آن نداشـته باشـیم، می تواند 
سـرعت پیشـرفت مـا را کم کنـد و حتـی بازارهـای جهانی را 
کـه ممکـن بـود بتوانیـم بـا به روزسـازی و نوسـازی به دسـت 

آوریـم، از دسـت بدهیم.«
بـه گفته رییـس کمیته صادرات سـندیکای صاحبان صنایع 
داروهـای انسـانی ایران یکـی دیگر از چالش هـای صنعت دارو 
کـه روی صـادرات هـم اثـر منفـی دارد، بـه مباحـث سیاسـی 
مربـوط می شـود؛ او بـا اشـاره به برگـزاری همایـش »تقدیر از 
توانمندی هـای تولیـدی صنایـع دارویـی و تجهیزات پزشـکی 
کشـور«، گفـت: »مـا قبـلا در بعضـی بازارهـای هـدف حضور 
داشـتیم ولـی بـه دلایـل سیاسـی و خصوصـا تحریـم آن ها را 
از دسـت دادیـم کـه بایـد بـرای آن بخـش نیـز، فکـری شـود 
و بتوانیـم دوبـاره در آن بازارهـا حضـور فعـال داشـته باشـیم. 
برگـزاری ایـن همایش هـا و حضـور مسـئولان بایـد فضایـی 

بـرای انعـکاس این مسـائل باشـد.«

دکتر غلامرضا اخوان فرید:
محدودیت به بازار داخلی، صنعت دارو را در تنگنا قرار 

می دهد
دکتـر غلامرضـا اخـوان فرید، عضو هیـات مدیره سـندیکای 
صاحبـان صنایـع داروهـای انسـانی ایـران، وضعیـت دارویـی 
کشـور را علی رغـم شـرایط تحریمـی سـخت، مطلوب دانسـت 

و توضیـح داد: 
»مـا اکنـون تحـت تحریم هـای ظالمانـه ی آمریکا هسـتیم و 
علی رغـم این کـه ظاهـرا دارو و غـذا تحریـم نیسـتند امـا در 
واقـع تـلاش تحریم کنندگان این اسـت که در حـوزه ی ارایه ی 
خدمـات و تامیـن نیازهـای دارویـی کشـور اخلال ایجـاد کنند 
و باعـث نارضایتـی مـردم شـوند تـا بـه مقاصـد خود برسـند و 
کشـور را بـه زانـو دربیاورنـد. به دلیـل نیازهای صنایـع مختلف 
بـه خارج از کشـور، ایـن تحریم ها می توانسـت تهدیدی بسـیار 
جـدی بـرای مـا باشـد. انتظـار تحریـم کننـدگان ایـن بـود که 
کمبـود دارو خیلی بیشـتر خواهـد بود و افزایش ایـن کمبودها 

باعـث نارضایتـی بیشـتر مردم خواهد شـد.«
بـه گفتـه دکتر اخـوان فرید »خوشـبختانه اکنـون در تامین 
داروهایـی کـه زمینـه ی تولیدشـان را داشـتیم، وضـع مطلوبی 
داریـم و از طـرف دیگـر بـا قطـع واردات داروهایـی که مشـابه 
داخلـی دارند، توانسـتیم از وابسـتگی به برخـی برندها و کمبود 
داروی آن هـا رهـا شـویم.  حتـی نسـبت بـه چنـد سـال پیش 
وضـع بهتـری داشـته باشـیم بـا آن کـه هنـوز کمبودهایـی در 



برخـی اقلام وجـود دارد.«
او تامیـن مـواد اولیـه بـرای تولیـد بعضـی داروهـا و نقـل و 
انتقـال مالـی را مسـاله مهمـی در حـوزه تولیـد دارو عنـوان 
کـرد کـه بـه دلیـل تحریـم بـا مشـکل روبـه رو شـده اند ولـی 
خوشـبختانه باتوجـه بـه اقدامـات انجام شـده، نسـبت به سـال 
گذشـته در وضـع بهتـری هسـتیم. او در ادامـه اضافـه کـرد: 
»در مجمـوع فکـر می کنـم واحدهـای داروسـازی توانسـته اند 
ایـن تحریـم را بـه فرصـت تبدیـل کننـد و علی رغـم همـه ی 
مشـکلات، بـرای خـود و کشـور قدم هـای خوبـی برداشـته اند 
مثبـت  عملکـرد  بهداشـت،  وزارت  گفته هـای  طبـق  چـون 
شـرکت های داخلـی در تولیـد دارو، ارز مصرفـی بـرای واردات 
دارو نسـبت به سـال گذشـته 2۰ درصد کاهش داشـته است و 
ایـن صرفـه جویـی ۶۰۰ هـزار دلاری قدم بسـیار بزرگی اسـت 
کـه عـلاوه بر کاهـش میزان کمبودهای دارویی برداشـته شـده 

» است.
بـه گفتـه دکتـر اخـوان فریـد، تـورم یکـی از بزرگ تریـن 
مشـکلاتی دانسـت که صنعت دارو نیز مانند سـایر فعالیت های 
اقتصـادی و تولیـدی تحـت تاثیر قـرار داده اسـت و این صنعت 
را بـه بانک هـا وابسـته تر می کنـد. او در ادامه گفـت: »در بعضی 
صنایـع، قیمت هـا متناسـب بـا تـورم بالا مـی رود امـا در برخی 
دیگـر قیمت هـا شـدیدا کنتـرل می شـود و در حالی کـه تـورم 
بالاتـر مـی رود، میـزان نقدینگی مـا کاهش پیدا می کنـد و این 
مشـکل هـر سـال بیشـتر و نمایان تـر اسـت. اگـر دولـت قصـد 
کمـک بـه ایـن حـوزه را دارد بایـد تاثیـر تـورم بر رونـد صنایع 

داروسـازی را تـا جـای ممکن کـم کند.«
عضـو هیـات مدیـره سـندیکای صاحبـان صنایـع داروهـای 
انسـانی ایـران، کمبـود نقدینگـی را یکـی دیگـر از مشـکلات 
مهـم صنعـت دارویـی کشـور عنوان کـرد و توضیـح داد: »یکی 
از دلایـل ایـن وضعیت اجرای غلط طرح تحول سـلامت اسـت. 
بیمه هـا بـه موقع پـول بیمارسـتان ها را نمی دهند، بیمارسـتان 
نیـز  پخش هـا  و  نمی کنـد  پرداخـت  را  پخش هـا  مطالبـات 
یکـی  بپردازنـد.  را  دارویـی  واحدهـای  مطالبـات  نمی تواننـد 
دیگـر از مشـکلات صنعـت دارو مقـررات بانک هاسـت که اجازه 
نمی دهـد کـه یک شـرکت داروسـازی تسـهیلاتی بیـش از ۷۰ 
درصـد فـروش داریافـت کنـد ولـی از طـرف دیگر قیمـت دارو 
متناسـب بـا بـالا رفتـن هزینه هـا افزایـش نیافتـه و ۷۰ درصد 
مـواد اولیـه بـا نـرخ آزاد تامین می شـوند؛ بـه نظر می رسـد راه 
حـل کلـی، ارایـه ی راهکارهایـی بـرای کنترل و محـدود کردن 
تـورم باشـد. همچنیـن تامیـن بودجه هـای بیمه هـای سـلامت 
و تامیـن اجتماعـی متناسـب بـا افزایـش تـورم و در اختیـار 
تامیـن  بـه  می توانـد  کافـی  و  مناسـب  تسـهیلات  گذاشـتن 
نقدینگـی صنایـع داروسـازی کمـک و ایـن مشـکلات را کـم 

» . کند
بـه اعتقـاد دکتـر غلامرضا اخـوان فرید، صـادرات در صنعت 
داروسـازی را یـک مقولـه پیچیـده  و بـا هـزار امـا و اگـر مواجه 
اسـت چـون ایـن صنایـع بـرای تولیـد ارز یارانـه ای می گیرنـد 
ولـی شـرکت ها مجـاز نیسـتند کـه از ایـن ارز بـرای صـادرات 
اسـتفاده کننـد. او  ضمـن اشـاره به بحـث عبور موقـت، افزود: 
»می تـوان کالا را بـا ارز آزاد یا متقاضی وارد کشـور و متناسـب 
بـا آن، صـادر کـرد ولـی بـا توجـه بـه انتقـال ارز بـه خـارج از 

کشـور و مسـایل گمرکـی،  ایـن کار فرآینـد بسـیار پیچیـده و 
زمان بـری اسـت و در چنیـن شـرایطی نمی توان با شـرکت های 
خارجـی رقیـب در کوتـاه کـردن زمـان و ارایـه ی صحیـح کالا 
و خدمـات رقابـت کـرد. از طرفـی، مسـئولان وزارت بهداشـت 
در زمینـه صـادرات دخالـت نمی کننـد چـون باید به سـوالاتی 
پیچیـده و سـخت پاسـخ دهند کـه تمایلی به درگیـری با آن ها 

ندارنـد. بانـک مرکـزی نیـز رغبتی بـه این کار نـدارد.«
دکتـر اخـوان فریـد تدوین راهـکار موثـر را برای ایـن زمینه 
ضـرورری دانسـت و اضافـه کرد: » باید راهکاری حسـاب شـده 
تدویـن شـود تـا شـرکت های تولیـدی بـدون تـرس از عواقـب 
ایـن  نیـز  مسـئولین  و  متمایـل شـوند  بـه صـادرات  قضایـی 
اطمینـان را پیـدا کننـد که ارز اختصـاص یافته بـرای داروهای 

صادراتـی کامـلا غیـر یارانه ای اسـت.«
بـه بـاور عضـو هیـات مدیـره سـندیکای صاحبـان صنایـع 
حوزه هـا  در  همایش هـا  برگـزاری  ایـران،  انسـانی  داروهـای 
مختلـف موثر اسـت، چـون فرصتی بـرای تبادل فکر، تشـریک 
مسـاعی و مشـخص شـدن چالش هـا و ارایـه راه حـل فراهـم 
می کننـد و ممکـن اسـت افـراد صاحـب نظـر را بـه جمع بندی 
برسـاند و همایـش توانمندی هـا نیـز بـه همین شـکل می تواند 
گفـت:  پایـان  در  او  باشـد.  راهگشـا  داروسـازی  صنعـت  در 
»می توانیـم از چنیـن همایش هایـی بـرای طـرح مـوارد مرتبط 
بـا صـادرات هم اسـتفاده کنیـم، مسـلما هیچ صنعتـی در هیچ 
کشـوری نبایـد صرفـا متکـی بـه بـازار داخلـی باشـد کـه یک 
بـازار محـدود اسـت. اگـر بخواهیـم تنهـا به بـازار داخلـی فکر 
کنیـم دچـار تنگناهایـی می شـویم کـه در نهایـت منجـر بـه 
شکسـت و ورشکسـتی صنایـع خواهـد شـد. صـادرات می تواند 
کمکـی باشـد تـا در مواقعـی که با مـازاد تولید مواجه هسـتیم، 
را  تولیـد  نشـده ی  یـا جـذب  سـربار  هزینه هـای  از  بسـیاری 
جـذب کنـد و قیمت هـای تمام شـده را پاییـن بیـاورد و بتواند 
از حاشـیه ی سـود منصفانه ای برخوردار باشـد که چرخ صنعت 

را بچرخانـد.«

رییس انجمن واردکنندگان فرآورده های بهداشتی، 
آرایشی و عطریات ایران: 

دستاوردهای دارویی کشور ثمره تلاش محققان جوان 
ایرانی است

واردکننـدگان  انجمـن  رییـس  مقیمـی  حمیـد  مهنـدس 
عضـو  و  ایـران  عطریـات  و  آرایشـی  بهداشـتی،  فرآورده هـای 
اینکـه  بیـان  بـا  اقتصـاد سـلامت  فدراسـیون  رییسـه  هیـات 
بـازار فرآورده هـای بهداشـتی و آرایشـی ایـران، در کنـار بـازار 
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فر آورده هـای دارویـی و تجهیـزات پزشـکی حرکـت می کنـد و 
در هـر دو بخـش، بحـث تولیـد داخلـی بـا کیفیـت و همچنین 
واردات کالاهـای امـن، اهمیـت خاصـی دارد گفـت: در حـوزه 
سـرمایه گذاری فنـی، مطالعـات توسـعه فنـاوری و همچنیـن 
رسـد  مـی  نظـر  بـه  برتـر،  تکنولوژی هـای  خریـد  یـا  تولیـد 
اولویـت اصلـی کشـور دسـت کم در شـرایط کنونـی بـا مباحث 
دارویـی اسـت. زیـرا دارو بـه عنـوان یـک کالای اسـتراتژیک، 
همبسـتگی بیشـتری بـا امنیـت کشـور دارد تـا فرآورده هـای 
و  اقشـار  همـه  کالایـی  سـبد  در  کـه  آرایشـی  و  بهداشـتی 
سـنین و جنسـیت های جامعـه حضـور دارد ولی کالایـی صرفا 
سـلامت محور اسـت و نـه اسـتراتژیک. همچنیـن دسـتیابی به 
تکنولـوژی کامـل سـاخت آن دسـته از فرآورده های بهداشـتی 
و آرایشـی کـه اکنـون در داخـل کشـور سـاخته نمی شـوند، به 
سـرمایه ای بیـش از 15 میلیـارد دلار احتیـاج دارد و با توجه به 

سـرعت تحـولات، بایـد سـالیانه نیـز بـه روزرسـانی شـود.
بیشـتر  بهـره وری  بـه  توجـه  بـا  افـزود:  مقیمـی  مهنـدس 
ایـن سـرمایه در حـوزه دارویـی، پیشـنهاد مـا ایـن اسـت کـه 
سـرمایه های بـزرگ ملی، به بخش دارویی کشـور هدایت شـده 
و بومـی سـازی در بخـش فرآورده های بهداشـتی و آرایشـی، از 
طریـق تولیـد مشـترک با شـرکت های مالـک برندهـای معتبر 
جهانـی دنبـال شـود و بخشـی از نیـاز هـم از طریـق واردات 
تامیـن شـود. بدیـن ترتیـب مـی تـوان از تلفیـق ظرفیت هـای 
بین المللـی  اعتبـار  موجـود،  داخلـی  کارخانه هـای  خالـی 
شـرکت های واردکننـده و تکنولـوژی برندهـای معتبـر جهانی، 
بـرای سـاخت کالا در ایـران و همچنیـن صـادرات آن در بـازار 

4۰۰ میلیونـی کشـورهای منطقـه اسـتفاده کـرد.
بهداشـتی،  فرآورده هـای  واردکننـدگان  انجمـن  رییـس 
آرایشـی گفـت: تجربـه جهانـی و ملـی نشـان داده اسـت کـه 
راهـکار رونـق تولیـد ملـی، نـه محدودیت هـای وارداتـی بلکـه 
اسـت.  داخلـی  تولیدکننـدگان  روی  پیـش  از  موانـع  رفـع 
خوشـبختانه برخـی شـرکت های دارویـی در ایران موفق شـده 
انـد عـلاوه بـر فـروش موفقیـت آمیـز محصولات شـان در بـازار 
را هـم  داخلـی، صـادرات چنـد صدمیلیـون دلاری در سـال 
تجربـه کننـد. عمـده این شـرکت ها بـر بنیان پژوهـش و دانش 
اسـتوار هسـتند و بـه اتـکای محققان جـوان ایرانی، ایـن قبیل 
دسـتاوردها را بـرای میهـن عزیزمان بـه ارمغـان آورده اند. البته 
پیـش از پیـروزی انقلاب اسـلامی نیز تلاش هایی برای سـاخت 
دارو داخلـی شـروع شـده بود کـه پایه خوبی برای توسـعه های 
بعـدی شـد ولـی موفقیـت هـای چهل سـال اخیـر، با سـرعتی 
بـاور نکردنـی افزایـش یافتـه و ایـران را بـه یکی از کشـورهای 

پیشـرو در صنایـع دارویـی منطقـه تبدیـل کرده اسـت.
تحریم هـای  خصـوص  در  کـرد:  اظهـار  مقیمـی  مهنـدس 
اسـت،  گرفتـه  هـدف  را  ایـران  اقتصـاد  کـه  غیرمنصفانـه ای 
ایـن تحریم هـا، هـم فرصت هایـی را بـه  می تـوان گفـت کـه 
همـراه داشـته و هـم تهدیدهـای جـدی. از سـویی تحریم هـا 
باعـث تقویـت اعتمـاد به نفـس شـرکت های داخلی شـده و به 
آن هـا فرصـت می دهد کـه تلاش هـای علمی خـود را با جدیت 
بیشـتری توسـعه دهند. اما از دیگر سـو، توانمندی های سـاخت 
داخـل زمانـی می توانند به اوج شـکوفایی برسـند که بـا اقتصاد 
جهانـی و منطقـه ای در پیونـد جدی باشـند و به عنـوان مثال، 

صـادرات بالایـی داشـته باشـند. بـه همیـن دلیـل امیدواریم با 
تلاش هـای مسـئولان ارشـد نظـام در حـوزه سیاسـت خارجی، 
تحریم هـای اصلـی عمـر زیادی نداشـته باشـند و شـرکت های 
ایرانـی بتواننـد بـا تولیـدات رقابتی و کیفـی خود،  در آسـمان 

منطقـه و جهـان نورافشـانی کنند.

دکتر علی مهرآمیزی: عضوهیات مدیره سندیکای 
صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران

همایش توانمندی  ها، فرصتی برای معرفی بهتر صنعت 
دارویی کشور

لازم اسـت پزشـکان و مـردم داروهـای باکیفیـت داخلـی را 
بشناسند بیشـتر 

»وقتـی دربـاره داروهـای تولیـدی موجـود در بـازار ایـران، 
صحبـت می کنیـم، بایـد بدانیـم از چه تعـداد دارو و با چه تنوع 
تولیـدی حـرف می زنیـم؟ ایـن مسـاله را به یاد داشـته باشـیم 
کـه فهرسـت داروهـای رسـمی ایـران، در مقایسـه بـا خیلـی 

کشـورهای در سـطح خودمـان، یـک فهرسـت کامل اسـت.«
بـه گـزارش دبیرخانـه مراسـم معرفـی توانمند هـای صنایـع 
و تجهیـزات پزشـکی دارویـی کشـور دکتـر علـی مهرآمیـزی 
عضوهیـات  و  تهران شـیمی  داروسـازی  شـرکت  مدیرعامـل 
مدیـره سـندیکای صاحبـان صنایـع داروهـای انسـانی ایـران با 
ذکـر ایـن نکتـه در ادامـه افـزود: »در عیـن حـال هر سـال نیز 
بیـش از 15 مولکـول جدیـد بـه ایـن مجموعـه اضافه می شـود 
و در اختیـار مـردم قـرار می گیـرد؛ چـه در یک فـرم دارویی یا 

یـک محصـول جدید.«

دکتـر مهرآمیـزی در ادامـه دربـاره توانایـی صنعـت داروی 
کشـور بـرای هم گامـی بـا صنعـت جهانـی گفـت: »مـا ایـن 
توانایـی را داریـم که پـس از معرفی یک داروی جدیـد در بازار 
جهانـی، بـا فاصلـه زمانـی یک سـال یـا کمتـر آن را در کشـور 
عرضـه کنیـم و امـکان دسترسـی بـه دارویی بـا اثـرات درمانی 
بیشـتر و عـوارض کمتـر، در اختیـار بیمـاران قـرار می گیـرد؛ 
)چـه از طریـق سـنتز مـاده اولیـه یـا ارائـه فـرم دارویـی(؛ این 
دسـت آورد، فرصـت خوبـی هم برای نظـام سـلامت و هم برای 

صنعـت دارویی کشـور اسـت.«
بـه گفتـه مدیرعامل شـرکت داروسـازی تهران شـیمی »در 
چهـل سـال گذشـته صنعـت دارویی کشـور پیشـرفت زیادی 
داشـته و از حـدود 4۰ کارخانـه پیـش از انقـلاب بـه بیـش از 
1۰۰ کارخانـه در حـال حاضـر رسـیده امـا نکتـه مهم تـر این 
اسـت کـه زیرسـاخت ها عـوض و شـرایط تولید بهتر شـده اند. 



البتـه ایـن مسـاله مختـص کشـور مـا نیسـت و در دنیـا هـم 
اسـتانداردها تغییـر کرده انـد ولـی باید بـه این موضوع اشـاره 
ایـران در مقایسـه بـا کشـورهای  کنیـم کـه صنعـت داروی 
منطقـه در جایـگاه بهتـری اسـت، داروهـای ژنریـک تولیـدی 
مـا کیفیـت بالایـی دارنـد و نظـارت کامـل نهادهـای ذیربـط 
تضمینـی بـرای اعتمـاد مصرف کننـده بـه تولیـدات داخلـی 

» است.
دکتـر مهرآمیزی شـرکت های دانش بنیان را فضای مناسـبی 
بـرای تحقیـق و توسـعه در زمینه فن آوری های نوین دانسـت و 
گفـت: »ایـن حوزه توانسـته ظرفیت هـای بخش های پژوهشـی 
صنعـت دارو را افزایـش دهـد؛ بـه همیـن دلیـل جوانانـی کـه 
در ایـن نـوع شـرکت ها فعـال هسـتند و ایده هـای جدیـدی 
دارنـد می تواننـد بـه عرضه محصولات خـود در قالـب داروها یا 

فرم هـای جدیـد امیدوار باشـند.«
او تاثیـر تحریـم بـر صنعـت دارو را غیرقابـل انـکار دانسـت 
ولـی در ایـن مـورد یـادآوری کـرد: »هرچنـد تحریـم، صنایع 
را از بعضـی منابـع محـروم می کنـد و دسترسـی بـه آن هـا را 
کاهـش می دهـد ولـی طبیعتـا هـر بنـگاه خصوصی یـا دولتی 
بـه فراخـور شـرایط راه هـای تامیـن نیازهای خـود را در حوزه 
خریـد یـا تهیـه منابـع پیـدا می کنـد تـا بـا عرضـه داروهـای 
جدیـد بتوانـد اثـرات منفـی تحریـم را بـه حداقـل برسـاند. 
از آن جـا کـه تحریـم، تجربـه جدیـدی بـرای کشـور نیسـت، 
بـا دقـت در ایـن رونـد می بینیـم کـه صنایـع مـا توانسـته اند 
تاثیـر آن را کاهـش دهنـد و همچنـان بـه رسـالت خـود برای 
تولیـد داروهـای بهتـر و باکیفیـت و تامیـن نیاز کشـور پایبند 

» . هستند
»در دوره و عصـری هسـتیم کـه رسـانه ها و اخبـار صحیـح 
تاثیـر  آن هـا  از  مـردم   و  می زنـد  را  اول  حـرف  دنیـا  در 
هـر  بـه  کـه  کسـانی  تمـام  اسـت  لازم  بنابریـن  می گیرنـد؛ 
طریـق بـا تولیـدات دارویـی کشـور در ارتبـاط هسـتند )چـه 
بیمـار و مصرف کننـده یـا پزشـک و تجویـز کننـده( داروهای 
جدیـد را بشناسـند.« دکتـر علـی مهرآمیزی در پایـان با ذکر 
ایـن نکتـه اضافـه کـرد: »بـرای رسـیدن بـه ایـن منظـور باید 
تـا پزشـکان  دربـاره محصـولات داخلـی اطلاع رسـانی شـود 
و مـردم بداننـد داروهـای باکیفیـت مـورد تاییـد ارگان هـای 
نظارتـی در کشـور تولیـدو عرضـه می شـود. چنیـن برنامه ای، 
فرصـت مناسـبی بـرای معرفی و اطلاع رسـانی دربـاره صنعت 
داخلـی و تولیـدات آن اسـت و هرچـه بیشـتر در ایـن مـورد 
خواهیـم  مطلوب تـری  نتیجـه  طبیعتـا  شـود،  آگاهی رسـانی 

» داشت.
همزمـان بـا دهـه فجـر انقـلاب اسـلامی همایـش »تقدیر از 
توانمندی هـای تولیـدی صنایـع دارویـی و تجهیـزات پزشـکی 
برگـزار  مقـدس  دفـاع  مـوزه  بـاغ  در  بهمن مـاه  کشـور«، 2۸ 
می شـود. در ایـن همایـش محصـولات جدید تولیدی یـا دارای 

فـن آوری ویـژه تقدیـر و معرفـی خواهند شـد.

دکتر امیر فرشچی:
کمبود نقدینگی، تهدید جدی برای صنعت دارو

دکتـر امیـر فرشـچی، مدیرعامـل شـرکت آریـوژن فارمـد، 
وابسـتگی صنعـت دارویـی کشـور بـه تکنولـوژی خارجـی را 

یکـی از ویژگی هـای آن در سـال های پیـش و ابتـدای انقـلاب 
دانسـت کـه بـا گـذار از ایـن شـرایط و آغـاز جنـگ، بـا بحران 
جدیـدی روبـه رو شـد: »بـا شـروع جنـگ، بـرای رفـع نیازهای 
کشـور و رویارویـی بـا بحران هایی که آن زمان کشـور را تهدید 
می کـرد، گام دیگـری برداشـتیم. در طـول جنـگ توانسـتیم با 
اسـتفاده از نیروهـای متخصص جـوان و پتانسـیل های موجود، 
بـه دانش داروسـازی و تولید غیروابسـته آن دسـت پیـدا کنیم. 
پـس از جنـگ رونـد توسـعه و پیشـرفت صنعـت داروسـازی 
ادامـه پیـدا کـرد و ما به سـمت تولیـد داروهای ژنریـک رفتیم 
کـه می توانیـم بگوییـم ریشـه تولیـد داروهـای بیوتکنولوژی به 
همـان سـال ها برمی گـردد. در عـرض یـک دهه توانسـتیم این 
داروهـا را بـه مجموعـه تولیـدات کشـور اضافـه کنیـم و امـروز 
صنعـت مـا در لبـه توسـعه ایـن حوزه حرکـت می کنـد که هم 
از منظـر کسـب دانـش لازم و هم از منظر خلـق ارزش و ثروت 

در کشـور اتفـاق افتاده اسـت.«
دانش بنیـان  »شـرکت های  فرشـچی  دکتـر  گفتـه  بـه 
همان طـور که از نامشـان پیداسـت، کار خـود را در یک حوزه 
دانشـی و تکنولـوژی شـروع و خدمـت یـا محصول خـود را در 
ایـن زمینـه تولید و عرضـه می کنند. خوشـبختانه در یک دهه 
اخیـر با حمایـت معاونـت علمی و فـن اوری ریاسـت جمهوری 
از تاسـیس و فعالیـت شـرکت های دانش بنیـان، شـاهد رشـد 
ایـن شـرکت ها بوده  ایـم و اتفاقـات خوبـی در حـوزه دارویـی 
نیـز افتاده اسـت. بسـیاری از شـرکت های تولیدکننده دارویی 
های تـک، دانش بنیـان هسـتند و در بـازار بـر اسـاس خلـق یا 
ایجـاد یـک تکنولـوژی بـه کار خود ادامـه می دهنـد و یکی از 
نتایـج مهـم فعالیـت آن هـا تاثیر زیادی اسـت کـه روی بخش 

اقتصـاد دارو داشـته اند.«
دکتـر فرشـچی  بـه عنوان یـک تولیدکننده که بـا تحریم ها 
درگیـر اسـت آن هـا را بـه دو دسـته مسـتقیم و غیرمسـتقیم 
تحریـم  منفـی  »تاثیـرات  داد:  توضیـح  و  کـرد  بخش بنـدی 
مسـتقیم شـدیدتر و آشـکارتر به نظـر می آید، مثل مشـکلات 
نقـل و انتقـال پـول کـه مانـع بزرگـی بر سـر راه تولید اسـت؛ 
امـا نمی توانیـم بگوییـم اثـر تحریم هـا بـر بخش هـای مختلف 
صنعـت دارو یکسـان بـوده اسـت. هـر چنـد نمی توانیـم ایـن 
تاثیـرات منفـی را از بیـن ببریـم ولـی سـعی می کنیـم ایـن 
فشـار را کاهـش دهیـم و خصوصـا بـا اتـکا به دانـش نیروهای 
متخصـص کشـور بخشـی از اثـرات غیرمسـتقیم تحریم هـا را 

کنیم.« کمرنـگ 
دکتـر امیـر فرشـچی نبـود نقدینگـی کافی را بحـران اصلی 
عنـوان کـرد کـه در شـرایط فعلـی صنعـت داروی کشـور را 
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تهدیـد می کنـد و بـا ادامـه رونـد فعلـی، در سـال های اینـده 
نیـز وجـود خواهـد داشـت. طلـب نزدیـک 5۰۰۰ میلیـاردی 
شـرکت های دارویـی از دولـت اثـر مسـتقیم روی زنده مانـی 
ایـن صنعـت و ادامـه کار شـرکت های پخـش، واردات مـواد 
اولیـه و تولیـد دارو دارد. بـا ادامـه رونـد فعلـی، ایـن شـرایط 
نامسـاعد نیـز ادامـه خواهد داشـت و صنعت دارویی کشـور را 
بـه سـمت بحـران خواهـد بـود؛ مگر آنکـه دولـت تدبیر جدی 
در ایـن مـورد داشـته باشـد و مانـع ادامـه رونـد فعلی شـود.

بـه گفتـه او »یکـی دیگـر از حوزه هایـی که دولـت می تواند 
در آن موثـر باشـد، تغییـر سـاختار و نگـرش بـه قیمت گذاری 
محصـولات دارویی اسـت؛ حداقـل در حـوزه بیوتکنولوژی که 
مـا فعالیـت می کنیـم، در 5-4 سـال گذشـته افزایـش قیمـت 
اتفـاق نیفتـاده اسـت. مـا هـم معتقدیـم مـردم بایـد آرامـش 
روانـی داشـته باشـند، داروهـا بـه موقـع و بـا قیمت مناسـب 
باعـث فشـار  افزایـش قیمـت  در اختیارشـان قـرار بگیـرد و 
بیشـتر روی آن هـا نشـود امـا در عیـن حال حفـظ قیمت های 
سـابق بـار زیادی به شـرکت های دارویـی تحمیل و مسـتقیما 

حیـات شـرکت های دارویـی را تهدیـد می کنـد.«
وی  تاکیـد کـرد: »در ایـن میـان نبایـد نقـش بیمه هـا را 
فرامـوش کنیـم کـه لازم اسـت فعالیـت پـر رنگ تری داشـته 
باشـند و اگـر نقـش خود را به درسـتی اجـرا نکننـد و این بار 
فقـط روی شـرکت های دارویـی باشـد، می تواند داروی کشـور 

را به شـرایط اورژانسـی برسـاند.«
بـه  مـردم  اعتمـاد  و  اطمینـان  سـطح  تولیدکننـده  ایـن 
داروهـای داخلـی در حوزه هـای مختلـف را متفاوت دانسـت و 
گفـت: »در مـورد داروی بیماری هـای خـاص پزشـک تصمیم 
می گیـرد کـه چـه دارویـی بـا چـه برنـدی مصـرف شـود و ما 
در واقـع بایـد اعتمـاد افـراد متخصـص را جلـب کنیـم. اما در 
زمینـه داروهـای بـدون نسـخه مـردم مخاطـب مـا هسـتند.«

کیفیـت  تغییـر  رونـد  اگـر  فرشـچی  دکتـر  گفتـه  بـه 
داروهـای ایرانـی را از ابتـدای انقلاب تا الان بـدون جانبداری 
کیفـی  میانگیـن  کـه  می بینیـم  کنیـم،  بررسـی  خاصـی 
محصـولات ایرانـی بسـیار بـالا رفتـه اسـت و یکـی از دلایـل 
رعایـت  بـرای  بهداشـت  وزارت  ضوابـط  و  نظارت هـا  آن را 
کـه  کـرد  عنـوان  دارویـی  دسـتورالعمل های  و  اسـتانداردها 
بسـیار سـخت گیرانه تر از قبـل شـده اسـت و بـه خاطـر ایـن 
فشـارها بسـیاری از شـرکت ها مجبـور شـده اند سـطوح کیفی 
تولیـدات خـود را بـالا ببرنـد و امـروز محصـولات ایرانی حتی 
در مقایسـه بـا بسـیاری کشـورها بالاتـر اسـت. او یـادآوری 
کـرد حتمـا مـواردی هسـت که مـورد تاییـد وزارت بهداشـت 
نباشـند ولـی مـردم می تواننـد بـه ایـن داروهـا اعتمـاد کنند، 
خصوصـا کـه بنگاه هـای اقتصـادی فعـال در حـوزه دارو برای 
رقابـت بـا محصـولات خارجی و حتـی تولیدات مشـابه داخلی 

مجبـور شـده اند، کیفیـت تولیـدات خـود را بـالا ببرنـد.
دکتـر امیـر فرشـچی دو نتیجـه بـرای حضـور در همایـش 
»تقدیـر از توانمندی هـای تولیدی صنایع دارویـی و تجهیزات 
پزشـکی کشـور« و همایش هـای مشـابه عنـوان کـرد: »اول 
این کـه مخاطبـان چـه متخصـص یـا عـام، بـه حضـور فعالان 
حـوزه دارو امیـدوار باشـند و بداننـد کـه مـا بـا حداکثـر توان 
خـود بـرای تامیـن نیـاز کشـور تـلاش می کنیـم تـا داروها به 

موقـع و بـا کیفیـت عالـی بـه دسـت بیمار  برسـد؛ نکتـه دوم 
ایـن اسـت کـه در چنیـن همایـش و نشسـت هایی می تـوان 
بـا حضـور متخصصـان کمیته هایـی تشـکیل داد، مشـکلات و 
مسـائل دارویـی کشـور را بررسـی و مطـرح کـرد، نتیجـه این 
وزارت  اطـلاع  بـه  و  اولویت بنـدی  و  دسـته بندی  نشسـت ها 

بهداشـت و دولت رسـانده شـود.«

دکتر محمدرضا کاظمعلی:
50 درصد صادرات دارویی کشور در حوزه بیوتکنولوژی 

است
دکتـر محمدرضـا کاظمعلـی، دبیـر انجمـن تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژی پزشـکی ایران، وضعیت 
صنعـت دارویی کشـور در حال حاضر را بـا دوره پیش از انقلاب 
غیرقابـل مقایسـه دانسـت و توضیح داد: »اگـر بخواهیم به طور 
خـاص در حـوزه محصـولات بیوتکنولـوژی مقایسـه ای داشـته 
باشـیم، شـرایط فعلـی قابـل قیـاس بـا قبـل از انقلاب نیسـت. 
آن زمـان چیـزی بـه عنـوان صنعـت بیوتکنولـوژی در کشـور 
نداشـتیم. اوایـل دهه هفتاد آغـاز فعالیت صنعـت بیوتکنولوژی 
دارویـی در ایـران بـود و در کنار آن کم کم شـرکت های کوچک 
و بـزرگ بـرای تکمیـل زنجیره تامیـن این محصولات تشـکیل 
شـدند و فعالیـت خـود را غـاز کردنـد. بـه نظـرم کسـانی مانند 
دکتـر اذرنوش و همکاران ایشـان در انسـتیتو پاسـتور ایران در 
آغازیـن دهـه هفتـاد قدم هـای بـزرگ و تاثیرگـذاری در حـوزه 
بیوتـک کشـور برداشـتند کـه هـم اکنـون اثـرات آن  را در کل 

اکوسیسـتم زیسـت فناوری کشور شـاهدیم.«
او درباره پیشـرفت این شـرکت ها و صنعـت بایوتک ایران در 
یک سـال گذشـته و در شـرایط تحریمی گفت: »در یک سـال 
اخیـر شـرکت های اسـتارت آپ متعـددی در حـوزه محصـولات 
بیوتـک پـا بـه عرصـه گذاشـته اند که نـه تنهـا در حـوزه تولید 
داروهـای بایوتـک مشـغول شـده اند، بلکـه در تولیـد کیت های 
تشـخیصی و تجهیـزات ازمایشـگاهی و صنعتـی مرتبط با حوزه 

داروسـازی نیـز فعالیـت می کنند.«
دکتـر کاظمعلـی بـه ظرفیـت بـالای بیـن فارغ التحصیـلان 
رشـته های بیولوژیـک اشـاره کـرد کـه پتانسـیل خوبـی بـرای 
تامیـن نیازهـای داخلی کشـور ایجاد کرده اسـت و بـا توجه به 
تحریم هـا ، بایـد دولـت ایـن فرصت هـا را غنیمت بشـمارد و با 
برنامه ریـزی منسـجم و هدفمنـد در راسـتای نیـل بـه اهدافـی 
کـه در سـندهای  بالادسـتی اسـت، از ایـن شـرکت ها حمایت 
جـدی نمایـد. او در ادامـه تاکیـد کـرد: »زمانـی کـه بحـث از 
حمایـت می شـود فقـط حمایـت مالـی مـد نظـر نیسـت، بلکه 



فراهـم آوردن فضـای کسـب و کار و از بیـن بـردن موانع تولید 
بـرای فعالیـت شـرکت های نوپـا و دانش بنیـان نیـز بخشـی از 
توانایی هـای  بتواننـد  تولیدکننـدگان  تـا  حمایت هاسـت  ایـن 
خـود را در فـن آوری و نوآوری های جدیـد و همچنین در حوزه 

زیسـت فن آوری عملیاتـی سـازند.«
دبیـر انجمـن تولیدکننـدگان و صادرکننـدگان محصـولات 
بیوتکنولـوژی پزشـکی ایـران، بـرای توضیـح اهمیـت و تاثیـر 
شـرکت های دانش بنیـان در ایـن صنعـت  گفـت: »در داروهای 
بیوتـک عمق سـاخت را »تولید از سـلول به مـاده موثره تعریف 
می کننـد کـه رده سـلولی مـورد نظـر می توانـد تولیـد داخـل 
باشـد مثـل شــتاب دهنده ها و شـرکت های دانش بنیـان کـه 
تولیدکننـده ی ایـن سـلول ها هسـتند یـا از خـارج وارد شـوند. 
تولیـد از سـلول بـه مـاده اولیه در ایـن بخش ۸۰ تـا ۸5 درصد 

ارزش افـزوده همـراه دارد.«
او در ادامـه افـزود: »هم اکنون تعدادی از شـرکت های دانش 
بنیـان مـا بـا تمرکز بر تولیـد سـلول های بنیادی با میـزان بالا، 
مانـع خروج ارز از کشـور شـده  و بدین طریق چرخـه تامین در 
حـوزه تولیـد داروهای بیوتـک را تکمیل کرده انـد. همین مورد 
مثـال خوبـی از موفقیـت شـرکت های دانش بنیـان در ایجـاد 
ارزش افـزوده و کاهـش وابسـتگی بـه شـرکت های خارجـی را 

می دهد.« نشـان 
دکتـر محمدرضـا کاظمعلـی اثـرات تحریم هـا بـر عرصه های 
مختلـف تولیـدی و خصوصـا حوزه های دارویی را تقریبا مشـابه 
دانسـت و گفـت اگـر بخواهـم به طـور خلاصـه، چنـد عنـوان 
اشـاره کنـم، می توانـم  مواردی مانند مشـکلات بانکـی و نقل و 
انتقـال مالی، کمبـود ارز، نبودن سـرمایه گذاری های مشـترک 
خارجـی و داخلـی، ضعـف در برقـراری ارتباطـات بین المللـی  
و حتـی تعامـلات و همکاری هـای منطقـه ای را نـام ببـرم کـه 
هـر کـدام به تنهایـی عواقـب و عوارض زیـادی بـرای اقتصاد و 

تولید کشـور دارد.
بـه مـوارد ذکرشـده چالش هـای موجـود در  توجـه  بـا  او 
»بـه  داد:  توضیـح  را  صـادرات  بـرای  بیوتکنولـوژی  صنعـت 
دلیـل کاهـش نـرخ برابـری ریـال در مقابـل ارزهـای دیگر، با 
کاهـش قیمـت صادراتـی داروهـا بـه دلیل مبنـا قـرار گرفتن 
قیمـت سـازمان قانون گـذار داخلـی )سـازمان غـذا و دارو( در 
قیمت  دهـی مواجـه شـده ایم. ایـن مسـاله منجـر بـه  کاهـش 
ارزآوری شـرکت ها، عـدم بازگشـت سـرمایه و معیـوب شـدن 
چرخـه مالـی می شـود. به همیـن دلیل اصـلاح قیمت هـا باید 
هـر چـه سـریع تر در اولویت برنامه هـای وزرات بهداشـت قرار 

» گیرد.
دکتـر کاظمعلـی در ادامـه افـزود: »بـه طـور حتـم اسـتفاده 
از ظرفیت هـای وزرات امـور خارجـه در کمـک بـه شـرکت های 
صادرکننـده بـرای بازاریابـی در مناطـق مختلـف دنیـا می تواند 
مثـال بـارز همـکاری دولت در این زمینه محسـوب شـود. البته 
کـم تجربگی شـرکت های داروسـازی مـا در عرصـه بین المللی، 
از  در خـارج  بالینـی  مطالعـات  بـالای  هزینه هـای  تحریم هـا، 
کشـور و... نیـز در ناچیـز بـودن سـهم صادراتی مـا در منطقه و 

دنیـا نقـش دارند.« 
صادرکننـدگان  و  تولیدکننـدگان  انجمـن  دبیـر  گفتـه  بـه 
همـه  علی رغـم  ایـران،  پزشـکی  بیوتکنولـوژی  محصـولات 

مشـکلات و محدودیت هـای موجود، تولیدکننـدگان محصولات 
بیوتکنولـوژی پیشـرفت هایی در ایـن حـوزه داشـته اند، ماننـد: 
»تولیـد بیـش از 2۰ مولکـول دارویـی بیوتکنولـوژی کـه باعث 
صرفه جویی ارزی بیش از 1 میلیارد دلار در سـال شـده اسـت. 
حـدود 15 داروی جدیـد نیـز در فازهـای تحقیـق و توسـعه 
شـرکت  های دارویـی قرار دارنـد. همچنین با همـکاری معاونت 
علمـی و فناوری کشـور هم اکنـون ۳۰ شـرکت دانش بنیان در 
نخسـتین شـتاب دهنده بیوتکنولوژی کشـور در حـال تحقیق و 

توسـعه روی داروهـای جدید هسـتند.«
دکتـر کاظمعلی دسـت  آوردهـای دیگر این صنعت را برشـمرد 
و اضافـه کـرد: »اشـتغال زایی بـرای نزدیـک 5۰۰۰ نفـر نیـروی 
متخصـص عنـوان کـرد که به  صـورت مسـتقیم در ایـن صنعت 
فعالیـت می کنند. نزدیـک به 5۰ درصد صادرات دارویی کشـور 
در حـوزه داروهـای بیوتک اسـت و همچنین شـرکت های ما در 
حـال ثبـت و صـادرات دارو در بیش از ۳۰ کشـور دنیا هسـتند 
کـه جهـش بزرگـی در صنعـت داروسـازی کشـور بـه حسـاب 

می آیـد.« 
او چالش هـای پیـش روی صنعـت بیوتکنولوژی بـرای تامین 
و تولیـد داروی مورد نیاز کشـور را برشـمرد: »با شـرایط جاری 
کشـور، صـادرات محصـولات بیوتکنولـوژی از 5۰ میلیـارد دلار 
در سـال به کمتر از ۳5 میلیارد دلار رسـیده اسـت. هم اکنون 
شـرکت های بیوتـک بـرای تامیـن تجهیـزات موردنیـاز خطوط 
تولیـد جدیـد و ارتقـاء GMP به ارز 42۰۰ تومانـی نیاز دارند و 
در صورتـی کـه ارز لازم بـرای ایـن پروژه ها تامین نشـود امتیاز 

اقتصـادی بـودن خود را ازدسـت خواهند داد.«
او وجـود قوانیـن و شـرایط متعـدد در ایـن حـوزه را مانـع 
اجرایـی شـدن خـود قوانیـن دانسـت و گفـت: »جـدا از اجـرا 
نشـدن بعضـی از قوانیـن حمایتـی،  مـا در ایـن برهـه بیشـتر 
از هـر زمـان دیگـری بـه ثبـات در قوانیـن نیـاز داریم. هـر روز 
بـا قوانیـن جدیـد گمرکـی و ارزی مواجـه هسـتیم کـه همین 
امـر برنامه ریـزی بـرای تولیـد را بـا سـختی همراه کرده اسـت 
و می توانـد روی کیفیـت داروهـای تولیـدی نیـز تاثیـر گـذار 

» باشد.
 دبیـر انجمـن تولیدکننـدگان و صادرکننـدگان محصـولات 
بیوتکنولـوژی پزشـکی ایـران، وارد نشـدن داروهـای جدیـد 
در حـوزه بیوتکنولـوژی بـه لیسـت دارویی کشـور را مشـکلی 
عنـوان کـرد که باعـث توقف تحقیق و توسـعه ایـن داروها در 
زمـان حـال شـده و نتیجه این اسـت که کشـور در سـال های 
آتـی مجبـور بـه واردات آن هـا بـا هزینـه بالاتری خواهـد بود. 
بـه 1۰ محصـول  نزدیـک  اکنـون  افـزود: »هـم  ادامـه  او در 
فهرسـت هسـتند  بـه  ورود  انتظـار  در  مختلـف  شـرکت های 
کـه متاسـفانه بـا سیاسـت های اخیـر نـه تنهـا باعـث ایجـاد 
هزینـه  هـای مالـی و زمانـی بـرای شـرکت های اسـتارت اپ و 
دانش بنیـان بـوده بلکـه باعـث سـرخوردگی متخصصیـن ایـن 
حـوزه نیـز شـده اسـت. نکته دیگـر که اهمیـت زیـادی دارد، 
بحـث قیمت گـذاری داروهـای بیوتـک اسـت کـه در 2 سـال 
گذشـته میانگیـن افزایـش قیمـت آن هـا در حـدود 2 درصـد 
بـوده اسـت در حالی کـه هزینه هـا در سـال ۹۷ نسـبت بـه 
سـال ۹۶ بـه طـور میانگیـن حـدود 12۸ درصد افزایـش پیدا 
کـرده اسـت و اگر ایـن رویه ادامه پیدا کند، مشـخص نیسـت 
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ایـن صنعـت چـه آینده ای داشـته باشـد.«
»اولویـت مـا بایـد خلـق دانـش بـر اسـاس علـم دانشـگاهی 
باشـد ولـی نـگاه مبتنـی بـر خلـق ثـروت در دانشـگاه غلـط 
اسـت. افزایـش تعـداد مقـالات بایـد در خدمـت اقتصاد کشـور 
باشـد و اگـر کارهـای تحقیقاتـی ما منجـر به پتنـت و مالکیت 
فکـری نشـود، هیـچ فایـده ای نـدارد.« دکتـر کاظمعلی ضمن 
اشـاره بـه ایـن نکته اضافه کـرد: »خلق ثـروت از طریـق دانش 
صـورت می پذیـرد و بـرای خلـق دانـش، تحقیق و توسـعه نیاز 
داریـم. هـم اکنـون انکوباتورها و شـتاب دهنده های زیسـتی در 
کشـور در حوزه توانمندسـازی شرکت های اسـتارت اپ در حال 
فعالیـت هسـتند که هـم امر تسـهیل گری را برای شـرکت های 
اسـتارت اپ در ابعـاد مختلـف بـه عهده دارند و هـم این که خود 

بـه توسـعه محصـولات جدیـد می پردازند.«
او در ادامـه گفـت امسـال از یکـی از ایـن شـتاب دهنده ها  
تقدیـر می شـود و معیـار انتخـاب بـرای حضـور در همایـش 
توانمندی هـا توضیـح داد: »بـه شـرکت هایی توجه داشـتیم که 
پروژه هـای فناورانـه در حـوزه محصـولات بیوتکنولوژی داشـته  
و نیـاز اساسـی کشـور را در حـوزه تامیـن داروهـای حیاتـی و 
خـاص بـر طـرف کرده انـد. در ایـن دوره بیشـتر تمرکـز روی 
معرفـی شـرکت های تـازه وارد و دانش بنیـان بـوده اسـت و از ۶ 
شـرکت فعـال در حـوزه تولید محصـولات بیوتکنولـوژی تقدیر 

شـد.« خواهد 
دبیـر انجمـن تولیدکننـدگان و صادرکننـدگان محصـولات 
ایـن  »اکثـر  گفـت:  پایـان  در  ایـران،  پزشـکی  بیوتکنولـوژی 
شـرکت ها، دانش بنیـان هسـتند و بـا کمـک معاونـت علمـی 
و فنـاوری و حمایـت بخـش خصوصـی توانسـته اند محصـولات 
دارویـی پیشـرفته را تولیـد کنند کـه به طور حتم بـرای معرفی 
بـه رسـانه ها و  حرکت به سـمت برندینگ شـدن برای توسـعه 

بـه حمایـت نیـاز دارند.«

دکتر لقمان فیروزپور:
ایجاد حلقه بین صنعت داروسازی و پتروشمیمی، 

می تواند قیمت دارو را کاهش دهد
دکتـر لقمـان فیروزپـور، رییـس مرکـز تحقیقـات طراحی و 
توسـعه دارو و عضو هیات علمی دانشـکده داروسـازی دانشگاه 
علـوم پزشـکی تهـران در ابتـدای سـخنانش توصیـف کوتاهی 
از شـرایط دارویـی کشـور ارائـه داد: »بـه دلیـل وضعیـت و 
شـرایط خـاص کشـور، صنعـت دارو نیـز مانند صنایـع دیگر با 
چالش هـای زیـادی مواجه اسـت ولـی از آن جا که داروسـازی 
و  می آیـد، مشـکلات  بـه حسـاب  اسـتراتژیک  جـزو صنایـع 
کمبودهـای آن بیشـتر بـه چشـم می آینـد. محدودیت هـا در 
زمینـه ورود مـواد اولیـه و محصـولات تمام شـده و ملزومـات 
مـورد نیـاز صنعـت باعـث شـده اسـت کـه سـرعت و فرآینـد 

تولیـد کاهـش پیـدا کند.«
بـه  تولیـدی  داروهـای  آمـار  دربـاره  زمینـه  او در همیـن 
نسـبت داروهـای وارداتـی گفـت: »وقتـی آمـار و اطلاعاتـی 
دربـاره داروهـای تولیـدی بـه نسـبت داروهـای وارداتـی ارائه 
می کنیـم، می گوییـم کـه بیـش از ۹5 درصـد داروی مصرفـی 
کشـور از طریـق تولیـد داخـل و 5 درصـد بـا واردات تامیـن 
بـر  تعـداد اسـت ولـی وقتـی  براسـاس  آمـار  ایـن  می شـود. 

مبنـای ارزش نـگاه کنیـم، ایـن عـدد خیلـی تغییـر می کنـد 
یعنـی 5 درصـد محصـول وارداتی ارزش مالی خیلی بیشـتری 

دارد و شـاید حـدود ۳۰ درصـد را در بـر بگیـرد.«
دکتـر فیروزپـور همین نکتـه را مبنای فعالیت شـرکت های 
دانش بنیـان عنـوان و اضافـه کـرد: »ایـن شـرکت  ها معمـولا 
از  زیـادی  حجـم  کـه  نمی رونـد  محصولاتـی  تولیـد  سـراغ 
بـازار تولیـد و مصـرف را در بـر بگیـرد و ترجیـح می دهنـد 
در زمینـه تولیـد همـان 5 درصـــد دارویی فعالیـت که ارزش 
افـزوده بالایـی دارد. بنــــابراین بـا تقویـت شــــرکت های 
دانش بنیـان، از میـــزان ارزبری این 5 درصد وارداتی کاسـته 
شـود و می توانیــــم از نظـر ارزش مالـی هـم بـه عـدد بالای 

۸۰ تـا ۹۰ درصـد تولیـد داخلـی داشـته باشـیم.«
اولیـن چالـش در زمینـه صـادرات  ایـن اسـتاد دانشـگاه 
مسـاله  »اولیـن  گفـت:  و  دانسـت  مالـی  کانال هـای  را  دارو 
و شـرط افزایـش صـادرات ایـن اسـت کـه بایـد یک سـامانه 
بـاز بـرای تراکنش هـای مالـی وجـود داشـته باشـد ولـی در 
شـرایط فعلـی و بـه دلیـل محدودیت هـای ناشـی از تحریـم، 
همان طـور کـه برای واردات مشـکل داریـم، در زمینـه تولید 
نیـز بـا ایـن مانـع روبـه رو هسـتیم.« بـا ایـن حـال بـه نظـر 
دکتـر فیروزپـور همـه مشـکل مـا عـوارض ناشـی از تحریـم 
نیسـت و یکـی از موانـع اصلـی صنعـت دارو ایـن اسـت کـه 
داریـم  مشـکل  اولیـه  مـواد  واردات  بـرای  گمـرک  در  »مـا 
در  کالا  ترخیـص  فرآینـد  دیگـر  کشـورهای  نسـبت  بـه  و 
گمـرک خیلـی طولانـی اسـت و همیـن مشـکل در زمینـه 
صـادرات نیـز وجـود دارد.« او همچنیـن تاکیـد کـرد: »اگـر 
کشـوری هدفـش صـادرات یـک کالای خـاص باشـد، قبل از 
هـر چیـز بایـد فرآینـد تسـهیل شـده ای بـرای آن در نظـر 
بگیـرد و عنصرهـای تشـویقی بـرای شـرکت های صادرکننـد 

کنـد.« پیش بینـی 

یکـی  دارو،  توسـعه  و  طراحـی  تحقیقـات  مرکـز  رییـس 
را  ایرانـی  دارویـی  شـرکت های  معضـلات  بزرگ تریـن  از 
جی ام پـی کارخانه هـای تولیـدی عنـوان ولـی یـادآوردی کـرد: 
»خوشـبختانه بـه  تازگـی در زمینـه مـواد اولیـه و محصـولات 
نهایـی شـاهدیم که شـرکت هایی با سـطح جی ام پی اسـتاندارد 
فعالیـت می کننـد و همچنیـن سـایت های جدیـدی سـاخته 
می شـود کـه به شـرکت ها امـکان و قابلیـت صـادرات می دهد؛ 
منتهـا نکتـه  دیگـری کـه بایـد در نظـر بگیریـم ایـن اسـت که 
بـرای تولیـد محصولات از ارز حمایتی اسـتفاده می شـود و اگر 



بخواهیـم چنیـن کالای تولیـدی را صـادر کنیم، محاسـبه ارز 
برگشـتی چگونـه خواهـد بـود؟«

زمینـه  در  هـم  را  دیگـری  نکتـه  صـادرات  زمینـه  در  او 
صـادرات مهـم دانسـت و گفـت: »در نهایـت باید آمـار دقیقی 
و  تولیـدات  حجـم  کشـور،  نیـاز  مـورد  داروهـای  میـزان  از 
داروهـای صادراتـی وجود داشـته باشـد تـا تـوازن لازم برقرار 
شـود و در نتیجـه صـادرات، خلائـی در کشـور به وجـود نیاید 
و کمبـودی در زمینـه داروی مـورد نیاز کشـور پیـش نیاید.«
»تحریـم، همان طـور کـه از نامـش پیداسـت بـرای هیـچ 
تولیدکننـده و صنعتـی خوشـایند نیسـت و اثـرات سـوء آن 
را بـر صنعـت داروسـازی هـم می بینیـم، وقتـی صنعـت بـاز 
باشـد، ارتباطـات افزایـش پیـدا می کنـد، دانـش و تکنولـوژی 
منتقـل و پیشـرفت حاصل می شـود.« دکتـر لقمـان فیروزپور 
ضمـن اشـاره بـه ایـن نکتـه، تحریـم را بـه چاقـوی دولبـه ای 
تشـبیه کـرد و توضیـح داد: »تحریـم در صنعـت داروسـازی 
مـا می توانـد شـبیه یـک چاقـوی دولبه عمـل کند کـه از یک 
طـرف همان طـور کـه شـاهدیم محدودیت هایی بـرای صنعت 
بـه وجـود مـی آورد ولـی از طـرف دیگـر فرصت هایـی بـرای 
شـرکت های داخلـی فراهـم کنـد کـه در نبـود و عـدم حضور 
نمونه هـا و برندهـای خارجـی بتوانند بازار داخلی را به دسـت 
بگیرنـد و حتـی سـراغ صادرات هـم بروند؛ در حـال حاضر هم 
ایـن وضعیـت پیـش آمـده اسـت ولـی در بعضـی مـوارد ایـن 
مسـاله زمان بـر اسـت و شـاید به راحتـی و سـرعت نتوان یک 
محصـول خارجـی را بـا نمونـه تولید داخـل جایگزیـن کرد.«
و عضـو هیـات علمـی دانشـکده داروسـازی دانشـگاه علـوم 
صنعـت  چالش هـای  بزرگ تریـن  از  یکـی  تهـران،  پزشـکی 
دارویـی کشـور را حلقـه مفقـوده بـا پتروشـیمی عنـوان کـرد 
و گفـت: »از نظـر مـن بـه عنوان کسـی کـه در بخش شـیمی 
دارویـی صنعـت دارو فعالیـت دارد، نـه تنهـا داروسـازی بلکه 
بزرگ تریـن مانـع و چالـش بـرای پیشـرفت صنعـت شـیمی و 
دیگـر صنایـع وابسـته بـه شـیمی، رسـاندن حلقه پتروشـیمی 
بـه صنایـع حـد واسـط، واسـطه های دارویـی اسـت. اگـر این 
حلقـه اتصـال را شـکل دهیـم، خواهیـم توانسـت کـه مـاده 
موثـره دارویـی را بـا قیمـت تمام شـده خیلـی خوبـی تولیـد 
کنیـم و از طـرف دیگـر محصـول تمام شـده مـا نیـز قیمـت 
مناسـبی خواهـد داشـت و حتی ایـران می توانـد به عنوان یک 
سـرگروه و کشـور مرجـع در زمینـه تامیـن مواد اولیـه مطرح 

» شود.
او نکتـه دیگـری را نیـز بـرای پیشـرفت صنعـت دارویـی 
کشـور ضروری دانسـت: »مـا نبایـد منتظر بمانیم کـه دارویی 
وارد بـازار دارویـی دنیـا شـود و بعد سـراغ کسـب دانش فنی 
و کارهـای تولیـدی آن برویـم، بلکـه بایـد خودمـان مـوازی و 
هـم گام بـا جهـان جلو برویـم و پیشـرفت کنیم. اگـر بخواهیم 
بـا رویکـرد فعلـی و روش قدیمی پیش برویم همیشـه چندین 
سـال از بـازار دارویـی جهـان عقـب خواهیـم بود. لازم اسـت 
کـه مـوازی بـا کارهـای تحقیقاتی و اکتشـاف دارو، به سـمت 
ایجـاد دانـش آن بـه روش مهندسـی معکـوس نیـز برویـم و 
منتظـر باشـیم تـا اگـر وارد بـازار دارویـی جهـان شـد مـا هم 

بتوانیـم آن را در بـازار عرضـه کنیم.«
بـه گفتـه ایـن اسـتاد دانشـگاه »ارتبـاط صنعت و دانشـگاه 

در ایـن عرصـه نقـش مهمـی دارد، نـه صرفـا یـا لزومـا بـرای 
بـرای  بلکـه  بتوانیـم داروی جدیـدی کشـف کنیـم،  این کـه 
این کـه حداقـل بتوانیـم لید کامپاونـد کشـف کنیـم؛ ترکیبـی 
کـه بـا ارزش افـزوده چنـد برابـر یـک محصـول تولیدشـده 
صنعـت  کـه  آن جـا  از  اسـت.  معکـوس  مهندسـی  روش  بـا 
داروسـازی یـک صنعـت دانش محـور اسـت تـا وقتـی ارتبـاط 
موثـری بیـن دانشـگاه و صنعـت ایجـاد نشـود و فـن آوری در 
صنعـت بـه کار نـرود، همیشـه صنعت ما نسـبت بـه آن چه در 
جهـان اسـت و حداقـل بـه نسـبت رده هـای بالایی کـه انتظار 

داریـم بـه آن برسـیم، عقـب خواهـد مانـد.«
دربـاره  دارو،  توسـعه  و  تحقیقـات طراحـی  رییـس مرکـز 
افزایـش اعتمـاد بـه داروهـای داخلـی گفـت: »پیـش از هـر 
چیـز خـود مـا بایـد بـه صنعـت دارویی مـان اعتمـاد کنیـم تا 
بتوانیـم ایـن بـاور را بـه جامعـه نیـز انتقـال دهیـم. پزشـکان 
بایـد بـه ایـن صنعـت اعتمـاد کنند تـا بقیه هـم ایـن تغییر را 
داشـته باشـند، بـرای رسـیدن به ایـن مقصود و تغییـر نگرش 
به عنـوان  یعنـی  کنیـم؛   اعتمادآفرینـی  بایـد  مـا  پزشـکان 
داروسـاز بـه آن هـا ثابـت کنیـم کـه وقتـی می گوییـم ایـن 
قابـل  تفـاوت  خارجـی  محصـول  یـک  بـا  داخلـی  محصـول 
توجهـی نـدارد، بـه چـه معناسـت و شـما بـا چـه اطمینـان و 
احسـاس امنیتـی می توانیـد آن را جایگزیـن داروی خارجـی 
کنیـد یـا وقتـی بـر محصـول ژنریـک تاکیـد داریم، چـرا آن را 

می دانیـم؟« خارجـی  کالای  مطابـق 
سـمینارها،  برگـزاری  بـا  اسـت  لازم  کـه  کـرد  تاکیـد  او 
همایش هـا و سـخنرانی های علمـی و تخصصی ایـن موضوعات 
تبییـن شـود و اعتمـاد پزشـکان و مـردم بـه داروهـای ایرانی 

افزایـش پیـدا کند.
ماننـد  نشسـت هایی  برگـزاری  فیروزپـور  لقمـان  دکتـر 
همایـش »تقدیـر از توانمندی هـای تولیـدی صنایـع دارویـی 
و تجهیزات پزشـکی کشـور« را یکـی از این راهکارها دانسـت 
چـون در فضـای آن صنعت، دانشـگاه، فرهنگسـتان و کسـانی 
کـه می تواننـد بـا سیاسـت گذاران در ارتبـاط باشـند و پیـام 
صنعـت و دانشـگاه را برسـانند. او در ادامـه افـزود: »چنیـن 
همایش هایـی می توانـد کمـک  کنـد تـا حرف هـای همدیگر را 
بشـنویم، از توانایی هـا و پتانسـل  بخش هـای مختلـف باخبـر 
اختـراع  ابتـدا  از  را  شـویم و در جایگاه هـای مختلـف چـرخ 
نکنیـم. در چنیـن نشسـتی بایـد صورت جلسـات از قبل کاملا 
مطالعـه شـده، برنامه ریزی و مدیریت شـده، مشـخص شـود و 

ارتبـاط مسـتقیم با جلسـه داشـته باشـد.«
عضـو هیـات علمـی دانشـکده داروسـازی دانشـگاه علـوم 
پزشـکی تهـران در پایایـن گفـت: »بایـد کسـانی کـه دعـوت 
می شـوند تـا مطالبشـان را ارائـه دهنـد در آن حـوزه صاحـب 
نظـر باشـند و کمـک کننـد تـا از حاصـل جمـع ایـن بحث ها 
وگرنـه  شـود؛  گرفتـه  درسـتی  تصمیم هـای  نشسـت ها  و 
ماننـد خیلـی از برنامه هـای دیگـر کـه صرفـا برگزار می شـود 
و خروجـی دقیـق و مشـخصی نـدارد، یـک همایشـی اسـت 
کـه فقـط واحدهـای مختلـف را بـه هـم نزدیک می کنـد. این 
مسـاله هـم نتیجـه کمـی نیسـت ولـی نبایـد بـه حداقل هـا 
بسـنده کـرد و دسـت اورد چنیـن همایشـی می توانـد خیلـی 

u».بیـش از ایـن باشـد
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دکتر محمدرضا شانه ساز
رییس سازمان غذا و دارو

داروسازان، فعالان خط مقدم مقابله با تحریم ها هستند
دکتر محمدرضا شانه ساز؛ رییس سازمان غذا و دارو سخنانش 
را با نام و یاد سردار قاسم سلیمانی آغاز کرد و تسلیت این فرمانده 
شهید را به همه مردم ایران تبریک و تسلیت گفت. او در ادامه 
افزود: »ما امروز بیش از هر زمان دیگری به الگوهایی مانند سردار 
سلیمانی نیاز داریم؛ هرچند شهادت او غم بزرگی است ول قطعا 
نتیجه این شهادت برای ما برکت و برای دشمنان خروج از منطقه 

با ذلت خواهد بود.
»در دوره جنگ، صنعت داروسازی مثل الان و حتی بیشتر 
از این روزها زیر فشار تحریم بود، ما دانش امروزی را نداشتیم 
و بخش اصلی صنعت داروی کشور شامل پر کردن می شد، ولی 
همان دوران آغاز شکوفایی صنعت داروسازی ایران شد.« دکتر 

شانه ساز ضمن بیان این موضوع گفت:
سال های  در  گسترده  کمبودهای  و  زیاد  فشارهای  »علیرغم 
اول جنگ، آن تهدیدها هم به فرصت تبدیل و طرح ژنریک در 
همان طول دوران جنگ اجرایی شد، دانش ما پیشرفت کرد و 
صنعت داروسازی پایه های قوی تری گرفت. صنعت دارو جهش 
چشمگیری داشت، توانستیم در این حوزه به توسعه قابل توجهی 
برسیم و بخش عمده نیاز کشور را تامین کنیم؛ تا جایی که هنوز 

به گزارش خبرنگار ماهنامه غذا و دارو  نشست خبری سومین آیین پاسداشت شهدای داروساز در محل 
سازمان غذا و دارو با حضور دکتر محمدرضا شانه ساز؛ رییس سازمان غذا و دارو، سردار نصرالله فتحیان مسئول 
سرمایه گذاری  شرکت  سرپرست  خارزی؛  احمد  مهندس  مقاومت،  و  مقدس  دفاع  رزمی  بهداری  موسسه 

شفادارو میزبان این برنامه  و خبرنگاران رسانه های جمعی برگزار شد.

دکتر محمدرضا شانه ساز؛ رییس سازمان غذا و دارو

داروسازان، فعالان خط مقدم مقابله 
با تحریم ها هستند

زهره صدری نژاد 

هم طرح ژنریک در تمام کشورها اجرا نمی شود، ولی در ایران با 
همین طرح، یک دارو با فرمول یکسان و قیمت های متفاوت و 

مشکلات متعاقبش حل شد.«
او در ادامه افزود: »شهدا و آزاده های زیادی در حوزه دارویی 
کشور داشتیم ولی  وقتی از دارو حرف می زنیم، صرفا شهدای 
داروساز مد نظر ما نیستند و هر کس به هر شکلی در این صنعت 
که  همان طور  می دهیم،  قرار  دسته  این  در  را  است  بوده  فعال 
اقتصادی ظالمانه علیه تحریم  داروسازان ما الان هم در جنگ 

دارو در خط مقدم هستند.«
به گفته رییس سازمان غذا و دارو دشمن هرجا بتواند مردم 
ما را با مشکل مواجه کند، با هر روش بی رحمانه ای این کار را 
می کند که این موضوع در چند ماه اخیر کاملا مشهود بوده است؛ 
بنابراین ما باید از درون خودمان را تقویت کنیم که از این روش ها 
مستقل شدن در صنعت داروسازی است تا جایی که با وجود همه 
فشارهای موجود، دچار مشکل حادی نشده ایم. دکتر محمدرضا 
شانه ساز تاکید کرد این شرایط، نتیجه فعالیت شرکت های دارویی 
است ولی از سازمان های بین المللی حقوق بشر انتظار می رود در 
این زمینه سکوت نکنند و به تحریم دارویی ایران اعتراض کنند.

مقابله  در طول جنگ،  داروسازان  اصلی  فعالیت های  از  یکی 
مرگبار  سایه سکوت  در  که  بود؛ حملاتی  با حملات شیمیایی 
از  استفاده  با  رزمندگان رخ می داد؛ حتی  و  مردم  علیه  جهانی 
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با  دارو  و  غذا  سازمان  رییس  ناشناخته.  شیمیایی  سلاح های 
یاد اوری این مساله، درباره فعالیت داروسازان در این زمینه گفت: 
ابتدا  این بود که  »تلاش داروسازان و اساتید رشته های مرتبط 
مواد شیمیایی این سلاح ها را بشناسند و سپس آنتی دوت ها و 
رهکارهای مقابله با آن ها ساخته شود. این افراد زیر موشک  باران 
کشور را ترک نکردند، ماندند و برای ساخت آنتی دوت ها تلاش 
کردند تا تعداد زیادی از مجروحان شیمیایی را از مرگ و آسیب 
نجات دهند.« او در پایان افزود: »در همایش پاسداشت شهدای 
داروساز که به دلیل تقارن با روز تشییع شهید قاسم سلیمانی 
تاریخ آن به سی ام دی ماه تغییر کرده است، از این داروسازان و 

اساتید نیز تجلیل خواهد شد.«

مهندس احمد خارزی
سرپرست شرکت سرمایه گذاری شفادارو:

مقابله ما با تحریم ها، ریشه در فرهنگ ایثارگری دارد/ 
مهندس احمد خارزی سرپرست شرکت سرمایه گذاری شفادارو 
)میزبان نشست و برگزارکننده آیین پاسداشت شهدای داروساز( 
با ابراز تاسف از شهادت سردار قاسم سلیمانی این اتفاق را چنان 
بزرگ عنوان کرد که باعث شده است هنوز بسیاری از ما در شوک 
خبری آن باقی بمانیم. به گفته او محبوبیت سردار سلیمانی فقط 
در ایران نبود و بسیاری از مردم کشورهای همسایه نیز برای این 

فرمانده شهید احترام و ارزش قائل بودند و هستند.
داروساز  پاسداشت شهدای  مراسم  برگزاری  از  هدف  خارزی 
زنده کردن  بلکه  و خاطره شهدا،  یاد  داشتن  گرامی  تنها  نه  را 
فرهنگ شهادت و فداکاری در کشور عنوان و یادآوری کرد در 
طول سال های جنگ کسی عاقلانه کار نمی کرد و کارهای شهدا 
و ایثارگران برای کشور، عاشقانه بود. او در ادامه افزود: »چنین 
کسانی به پاسداشت ما نیاز ندارند و خدا پاسخ و پاداش آن ها را 
داده است و ما با برگزاری چنین برنامه ای فقط می خواهیم این 
ارزش های مهم را بار دیگر منعکس  کنیم تا روش این افراد به 

جامعه یاداوری شود.«
در  کشور  داروسازی  صنعت  توجه  قابل  پیشرفت  خارزی 
دیگری  صنعت  هیچ  که  دانست  حدی  در  را  اخیر  سال های 
نمی تواند مانند آن از استقلال و پیشرفت بالای ۹۰ درصد بگوید؛ 
او در توضیح این مساله گفت: »در شرایط تحریمی، دشمن از هر 

امکانی برای ضربه به ما استفاده می کند، فقط تصور کنید یکی از 
ساده ترین داروها مانند استامینوفن در کشور وجود نداشته نباشد 
تا عظمت کار شهدای داروساز و اهمیت کار آن ها برای مقابله با 

تحریم ها و نیز سلاح های شیمیایی دوره جنگ را درک کنید.«
با برشمردن بعضی  سرپرست شرکت سرمایه گذاری شفادارو 
از برنامه های جانبی آیین پاسداشت شهدای داروساز مانند تهیه 
مختلف  مسابقات  برگزاری  مستندات،  صورت  به  زندگی نامه 
ورزشی، تجلیل از خانواده شهدا و... افزود: »اصل و اساس مقاومت 
ما برابر تحریم ها، یک کار فرهنگی است؛ فرهنگی که در جامعه 
وجود دارد و با کشتن افراد از بین نمی رود و این خون ها درخت 

انقلاب را آبیاری و ریشه اش را قوی تر می کند.«

سردار نصرالله فتحیان
مسئول موسسه بهداری رزمی دفاع مقدس و مقاومت:

مخاطب اصلی آیین گرامیداشت شهدای داروساز، 
دانشجویان هستند

سردار فتحیان با گرامیداشت یاد و خاطره سردار قاسم سلیمانی 
به فعالیت های او بعد از جنگ اشاره کرد و گفت: »او بعد از جنگ 
کشور،  شرق  جنوب  خصوصا  کشور  ارامش  و  امنیت  برای  هم 
تلاش کرد و حتی برای احداث بیماستان صحرایی در نقاط صفر 
مرزی اقدام کرد.« سردار فتحیان موفقیت صنعت دارویی کشور 
برای تامین ۹۷ درصد نیاز داخلی را قابل تقدیر دانست و افزود: 
»جامعه داروسازی کشور ۳۰ شهید را به جنگ و کشور تقدیم 
کرده است که از بین آن ها  ۷ نفر متخصص داروسازی، 1۹ نفر 
دانشجوی داروسازی و 4 نفر کارشناس داروسازی بوده اند. آیین 
پاسداشت این شهدا اولین بار سال ۹۶ از طرف شرکت دارویی 
برکت و سال دوم با همکاری تامین اجتماعی و تیپیکو برگزار شد 

و شفادارو برگزار کننده سومین دوره خواهد بود.«
به گفته مسئول موسسه بهداری رزمی دفاع مقدس و مقاومت 
کرد  تربیت  را  زیادی  نیروهای  سلیمانی  سردار  که  همان طور 
طی  را  مسیری  چنین  نیز  صنعت  مسیر  دارد،  ادامه  راهش  و 
می کند، به همین خاطر دانشگاه تهران و دانشکده داروسازی در 
کنار شرکت شفادارو، برای برگزای این مراسم گرامیداشت حضور 
و  بین صنعت  ارتباط  برای  مناسبی  فرصت  برنامه  این  و  دارند 

u.دانشجویانی خواهد شد که مخاطب اصلی آن هستند
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در ابتدای مراسم مهندس خارزی ضمن تسلیت شهادت شهید 
سردار قاسم سلیمانی گفت:  مفتخریم که برگزاری این یادواره به 
عهده ی شرکت ما گذاشته شده است، تمام تلاش مان را کردیم 
تا به بهترین نحو ممکن این وظیفه را به انجام برسانیم. ما از آغاز 
کار یک سوال برای مان مطرح بود که هدف از برگزاری این مراسم 
چیست؟ آیا می خواهیم شان و جایگاه شهدا را متذکر شویم یا از 
آن ها قدردانی کنیم؟ البته اینها جزئی از کاراست اما همه ی کار 
نیست. واقعیت این است که اصلا شهدا و ایثارگران به دنبال تقدیر 
و دیده شدن نبودند و نیستند و هدف شان گمنامی بوده، آن ها 
به دنبال هدف ولایی بودند و به معنای واقعی کلمه عاشق بودند. 
این تقدیرها و مراسم ها در شان ارزش واقعی مجاهدت شان نیست 

و فقط خداوند متعال می تواند جزای خیر واقعی آن ها را بدهد. 
حوزه  شهدای  یادواره  مراسم  اهداف  درباره  ادامه  در  وی 
داروسازی گفت: یکی از اهداف ما این است که بتوانیم با برگزاری 
چنین مراسمی راه و مرام و منش شهدا که از همه هستی شان 
گذشتند را به جوانان امروز که جنگ را ندیده و درک نکرده اند 
نشان دهیم. بی شک شهادت سردار بزرگ حاج قاسم سلیمانی 

نشان دهنده زنده بودن راه شهدا و ایثار در کشور است.
و  پرداخته  سخنرانی  ایراد  به  نمکی  دکتر  مراسم  ادامه  در 
داروهای  درصد   ۹۷ داروسازی،  صنعت  همت  با  اکنون  گفت: 
برای  که  ارزی  اما  شود  می  تولید  داخل  در  مردم  نیاز  مورد 
آن ۹۷  برابر  وارداتی صرف می شود، 2.5  داروهای  سه درصد 
درصد تولید داخل است. امروز در شرایطی زندگی می کنیم که 
این  در  اما  است  انقلاب  از  بعد  اقتصادی  سال های  سخت ترین 
وضعیت میزان کمبود دارو یک سوم زمان مشابه در سال گذشته 
است و توانسته ایم به همت داروسازان کشور کاری کنیم که در 
دورترین نقاط کشور در کنارک و سرباز مردم کمبود دارویی را 

حس نمی کنند.
دکتر نمکی گفت: وظیفه برای پاسداشت خون شهدا این است 
که تک تک ما داروسازان از پاکیزگی جامعه داروسازی دفاع کنیم 

سومین یادواره شهدای داروساز روز 30 دی ماه در محل تالار خلیج فارس واقع در باغ موزه دفاع مقدس به 
همت شرکت دارویی شفا دارو برگزار شد. تجلیل از مقام والای شهدا و ایثارگران حوزه دارویی و معرفی آنان 
به جامعه، ارائه الگو ها و اسوه های شهید و ایثارگر دوران دفاع مقدس به حوزه داروسازی و یادآوری و تقویت 
فرهنگ ایثار و اخلاقمندی و تقویت روحیه خودباوری در عرصه های نوین تولید و تامین دارو؛ از جمله اهداف 
برگزاری این یادواره بود.  در این مراسم دکتر سعید نمکی وزیر بهداشت، دکتر محمدرضا شانه ساز معاون وزیر 
و رئیس سازمان غذا و دارو ، مهندس احمد خارزی سرپرست محترم شرکت سرمایه گذاری شفادارو، سردار 
سرلشکر دکتر رحیم صفوی دستیار ویژه و مشاور عالی محترم فرماندهی کل قوا، خانواده معظم شهدا، و فعالان 

عرصه داروی کشور حضور داشتند.

گزارش سومین یادواره شهدای حوزه داروسازی 

اهدا حمایل چهارمین یادواره شهدای 
داروساز به سندیکای صاحبان صنایع 

داروهای انسانی ایران
الناز دیمان

و نگذاریم مردم ذره ای فکر کنند که داروسازان در عرصه تولید 
و واردات آلوده به فساد است یا به بیت المال خیانت می کند. 
مردم نمی پذیرند که داروسازان دارویی را برای کودک سرطانی 
وارد می کند که اصالت ندارد. جامعه داروسازی خود پاسدار دفاع 
از پاکیزگی این حرفه خواهد بود تا هر روز در عرصه داخلی و 
به آرزوی  باشیم. ما اجازه نمی دهیم آمریکا  بین المللی سرافراز 

خود برسد که ملت ما در مقابل آن ها زانو بزند.
دکتر نمکی در ادامه افزود:  آمریکا به دروغ می گوید که مانع 
واردات دارو به ایران نیستیم اما بیشترین نیرنگ را برای تحریم دارو 
اعمال می کند که مردم را به زانو درآورد. وظیفه ما در قبال شهدا 
این است که از حق مردم برای تامین دارو دفاع کنیم تا سالم بمانند 

و داروهای مورد نیاز خود را  در دسترس داشته باشند.
قاسم  حاج  سپهبد  سردار  شهادت  تسلیت  با  نمکی  دکتر 
هواپیمای  حادثه  و  کرمان  سانحه  در  که  افرادی  و  سلیمانی 
اوکراینی جان باختند، گفت: دست و پای پدران و مادران شهید 
را می بوسم. بزرگ ترین خصوصیت شهدا این بود که عاشق بودند 
و عشق ورزیدن را بلد بودند. عشق به وطن، عشق به ارزش های 
انقلاب، عشق به حضرت حق و عشق رسیدن به کربلا را داشتند 
و در راه عشق جاودانه شدند. در ادامه مراسم دکتر شانه ساز ضمن 
تسلیت شهادت سردار قاسم سلیمانی و شهادت هموطنان مان 
در سانحه هوایی، گفت: شهدا مفسران و سفیران قیام عاشورا در 
عصر حاضرند. چه خوش باور بودند کسانی که تصورشان بر این 
بود که شهدا جایگاه شان را در بین نسل جوان از دست داده اند. 
شهادت شهید سلیمانی و تشییع پر شکوه او و شهدای همراهش 
نشان داد که این جایگاه نه تنها کمرنگ نشده است بلکه همچنان 
در نسل جوان وجود دارد. شهدا همچنان وحدت بخش دینی و 
ملی ما هستند. در این مراسم فیلم های مستندی از خانواده های 
پورمحمدی و معراجی که توسط استدیو رسایش تهیه و تولید 
آیین  در  بار  اولین  برای  ادامه  در  درآمد.  نمایش  به  است  شده 
پاسداشت، تئاتری با مضمون معرفی زندگی شهید آل اسحاق در 
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طول دفاع مقدس به اجرا درآمد و با استقبال حضار مواجه شد، 
این تئاتربه نویسندگی و کارگردانی کامران شهلایی و نقش پدر، 

مادر و خواهر شهید توسط بازیگران مطرح تئاتر اجرا شد.

دکتر شانه ساز اظهارکرد: امروز بیش از پیش به فرهنگ شهدا 
کردند.  دریافت  را  پیام  این  بصیرت  با  هم  مردم  و  داریم  نیاز 
حرکاتی در دو سه هفته اخیر از سوی ملت ایران انجام شد و واقعا 
برای دشمن قابل پیش بینی نبود، بسیار مناسب بود. همانطور که 
بسیاری از مفسران آمریکایی گفتند شهید سلیمانی برای آمریکا 
بسیار خطرناک تر از سردارسلیمانی شد. در عین حال اگر امروز 
یاد گرفتیم که مقاومت کنیم و در مقابل دشمنان زانو نزنیم، به 
دلیل همین فرهنگ عاشورایی است که در عصر حاضر، شهدا 
برای ما بازگو و تعیین کردند. شاید اگر هشت سال دفاع مقدس 
نبودیم که می توان مقاومت کرد و  بلد  امروز اصلا  نداشتیم،  را 
جلوی توطئه ها و حرکات ضد انسانی و ضد بشری دشمنان ایران 
و اسلام ایستاد و در همین ادوار هم می توانیم برای سایر ملت ها 

الگوبخش باشیم.
دکتر شانه ساز تاکید کرد: بزرگان و پیشکسوتان داروسازی در 
سال های جنگ تلاش زیادی کردند و نه تنها نیازهای کشور و 
جبهه ها را با دست خالی تامین کردند، بلکه زمینه توسعه، رشد 
و بالندگی صنعت داروسازی را در کشور فراهم کردند. بسیاری 
و  جبهه  در  فوریت  و  اورژانس  عنوان  به  که  دارویی  اشکال  از 
تولیدمان  ظرفیت  نمی شد.  تولید  زمان  آن  در  بود،  نیاز  جنگ 
چهار تا پنج برابر نیاز کشور است. این اقدام حرکت بسیار مهمی 
نیازهای دارویی مجروحان  تامین  باید توجه کرد تعلل در  بود. 
تلاش  و  خدا  لطف  با  اما  بشکند  را  جبهه ها  کمر  می توانست 
داروسازان این نیازها برطرف شد و توانستیم سال های جنگ را 
با کمترین مشکل پشت سر بگذاریم. دکترشانه ساز ادامه داد: 
یکی دیگر از اقدامات داروسازان در دوران جنگ پاسخگویی نیاز 
بعث  ناجوانمردانه شیمیایی رژیم  بیماران و مجروحان حملات 
عراق بود که هیچ تجربه ای در دنیا قبل از آن وجود نداشت و اگر 
چیزی هم بود بسیار مخفی، پنهان و دور از دسترس بود. در این 
زمینه  واقعاً اساتید بزرگواری بودند که با کمک جوانان توانستند 
راه شناسایی عوامل شیمیایی و درمان آن ها را به دست آورند. 
نهایتاً حضور داروسازان در جبهه های نبرد حق علیه باطل از دیگر 
فرمانده  تا حد  که حتی  بودند  کسانی  بود.  داروسازان  اقدامات 
... هم پیش رفتند و خدمات  گردان و فرمانده بهداری سپاه و 
بسیار ارزشمندی را انجام دادند. این خدمات و فرهنگ همچنان 
در بین داروسازان کشور ادامه دارد؛ خدماتی که در حال حاضر از 

سوی داروسازان ارایه می شود، خدماتی یگانه است.
رئیس سازمان غذا و دارو افزود: دشمنان به صورت منسجم 
بتوانند  که  کرده اند  جمع  خود  انرژی  تمام  و  می کنند  حرکت 
ملت ما را از طریق تحریم غذا و دارو و تجهیزات پزشکی از پا 
درآورند و اگر به این هدف شوم شان نرسیدند، به دلیل روحیه 

تلاش، ایثارگری و شجاعتی بوده که در جامعه داروسازی کشور 
وجود دارد. امسال و سال های قبل توانایی داروسازی کشور در 
تمام منطقه مثال زدنی است؛ توان و دانشی که در سایه توسعه 
دانشکده های داروسازی ایجاد شد. میزان تولید، قیمت یکسان 
دارو در تمام کشور و ... دستاورد بزرگی است که از برکت طرح 

ژنریک و جنگ تحمیلی است.
دکتر شانه ساز تاکید کرد: امروز یکی از حوزه هایی که توانسته 
است اقتصاد مقاومتی رو بسیار بسیار پیش تر از بخش هایی که 
و  سخت  بسیار  و   است  بنیان  دانش  اینکه  علیرغم  کشور  در 
دشوار است، محقق کند و بسیاری از شعارها و منویات و فرمان 
عمل  جامعه  مقاومتی  اقتصاد  حوزه  در  را  رهبری  معظم  مقام 
بپوشاند، جامعه داروسازی کشور است. به عنوان یک کارشناس 
می گویم که اکنون این توانمندی را داریم که هر داروی جدیدی 
که پزشکان ما احساس نیاز به آن کنند را ظرف دو سال تولید 
کنیم. اینکه چند درصد از داروها را وارد می کنیم، اقلام بسیار 
کم مصرفی است که تولید آن ها توجیه اقتصادی ندارد و قیمت 
تمام شده آن ها بسیار بالا می رود و یا داروهایی هستند که بسیار 
جدید هستند. تمام این توانمندی که در کشور وجود دارد به 
دلیل همین شهدای حوزه داروسازی است که نمونه های بزرگی 

از خدمات داروسازی بوده اند و همچنان برای ما الگو هستند.
در ادامه مراسم و با حضور سردار صفوی و دکتر کبریایی زاده 
از قرارگاه جهادی رویش های انقلاب ) دکتر نوید نیشابوری نژاد(، 
خانواده مرحوم دکتر عباس شفیعی، دکتر غلام محسن نیکنژاد، 
دکتر سلیمان اورکی و دکتر ابوالحسن احمدیانی با اهدای لوح و 
تندیس تقدیر شد. همچنین در این مراسم از خانواده های شهید 
مجتبی معراجی، شهید علیرضا پورمحمدی و شهید محمد جواد 
آل اسحاق تقدیر شده و حمایل چهارمین دوره آیین پاسداشت 
دارویی کشور  ایثارگران صنعت  و  یادواره شهدا  ملی،  قهرمانان 
u.به سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران اعطا شد

برگزاری چهارمین  به دکتر شیبانی،   اهدا حمایل  با 
شهدای  یادواره  و  ملی  قهرمانان  پاسداشت  آئین 
داروهای  صنایع  صاحبان  سندیکای  به  داروساز 

انسانی ایران در سال ۱3۹۹ اعطا شد.
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در ابتدای این همایش دکتر سعیده میروکیلی که سخنرانی 
مقدماتی آن را بر عهده داشت با جمله ای از آندره ژید آغاز کرده 
از راه  باید راه زندگی خودش را پیدا کند و  و گفت: هر کسی 
زندگی خودش برود نه از راه زندگی دیگری. بنابراین باید انسان ها 
با شناخت از خود بتوانند بهترین راه ممکن را برای ادامه زندگی 
خود برگزینند. مطمئنا انتخاب شغل یکی از مهم ترین انتخاب های 
انسان در زندگی است و شناخت از ویژگی های شخصیتی کمک 
می کند تا هر فرد شغلی متناسب انتخاب کند که موجب حداکثر 

بهره وری و رضایت شغلی شود.
او گفت: خودشناسی یعنی تلاش انسان برای یافتن بهترین 
و  یعنی شناختن قدرت ها  واقع شناخت خود  مسیر زندگی در 
ضعف ها، علایق و ترس ها، خواسته ها و آرزوها که در نهایت به 
شناخت هدف در زندگی منجر می شود. یکی از ابعاد خود شناسی 
شناخت شخصیت است که طبق تعریف سالواتورماری )1۹۸۹( 
و  خصوصیات  و  صفات  از  ثابتی  و  پایدار  مجموعه  شخصیت، 
گرایش هایی است که وجوه اشتراک و اختلاف فرد را با دیگران 

مشخص می کند.
دکتر میروکیلی گفت: دو عامل مهم تعیین کننده شخصیت  

داشتن یک شغل ایده آل و دلخواه بیشتر از آن چیزی که فکرش را بکنیم بر کل زندگی ما تاثیرگذار خواهد 
بود، صحبت فقط سر دستمزد ماهیانه نیست بلکه ابعاد روحی و جسمی نیز مورد نظر است. مشاورین شغلی و 
مدیران منابع انسانی که در شرکت ها و سازمان ها مشغول فعالیت هستند، به داوطلبان کمک می کنند تا بفهمند 
که از یک کسب و کار یا حرفه دقیقا چه انتظاری باید داشت و تمام حواس فرد را بر جزییات کار متمرکز می کنند 
و همچنین می توانند ایده هایی را برای یافتن شغل متناسب با علایق و روحیات هر فرد به وی پیشنهاد دهند. این 
افراد با توجه به شایستگی ها و توانمندی و تخصص وارد مرحله  را گزینش شده و در نهایت بهترین داوطلب  را 

برای استخدام انتخاب می کنند. 
امروزی که در فضای دانش محور، رقابتی و مشتري گرا فعالیت می کننـد، مسـتلزم دستیابی  سازمان های 
سریع به نیروی انسانی توانمند، خشنود و متعهـد مـی باشـند. درواقـع نیـروی انسـانی کارآمد، شاخص عمده 

برتری یک سازمان نسبت به سازمان های دیگـر اسـت. 
اما همان طور که انتخاب افراد کارآمد برای شرکت ها مهم است، باید خود داوطلبان نیز از علاقه مندی و 
توانایی های خود مطلع بوده و به سمت حرفه  ای بروند که متناسب با ویژگی های شخصیتی و تخصص آن ها باشد. 
در همین راستا و به همت شاخه دانشجویی سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران همایش شخصیت 
با حضور دکتر سعیده میر وکیلی دستیار گروه اقتصاد و مدیریت دارو  شناسی مشاغل در صنعت داروسازی 
دانشکده داروسازی دانشگاه علوم پزشکی تهران، سوده دشتی کارشناش رفتار سازمانی، مهندس محمدرضا 
غیاثی مدیر ارشد منابع انسانی شرکت داروسازی سیناژن، مهندس امیر نفریه مدیر ارشد منابع انسانی شرکت 
امیرحسین  دکتر  برکت،  دارویی  گروه  انسانی  منابع  ارشد  مدیر  درگاهی  حسین  دکتر  رویا،  زرین  بهداشتی 
دانشگاه  دانشکده داروسازی  دانشجویان رشته داروسازی در  و  و مدیریت  اقتصاد  حاجی میری دستیار گروه 

تهران برگزار شد. در ادامه گزارش این نشست را می خوانید. 

در همایش شخصیت شناسی مشاغل در صنعت داروسازی مطرح شد:

با شناخت شایستگی های فردی 
بهترین موقعیت شغلی

را انتخاب کنید
الناز دیمان

وراثت و محیط است. در واقع ویژگی های شخصی انسان نیز به 
توجیه  نمی تواند  وراثت  اما  تعیین می شود.  وراثت  عامل  وسیله 
همه  باشد  قرار  اگر  باشد،  شخصیتی  ویژگی های  همه  کننده 
خصوصیات فردی به وسیله وراثت تعیین شود، هیچ نوع آموزش 
و تجربه ای نمی تواند آن ها را تغییر دهد. عامل بعدی محیط است، 
می کند،  کسب  محیط  در  که  تجربیاتی  اثر  در  فرد  شخصیت 
شکل می گیرد. عواملی مانند فرهنگی که شخص در آن بزرگ 
می شود، شرایط و وضعیتی که فرد با آن مواجه می شود، ارزش ها 

و هنجارها ی دوستان و گروه های اجتماعی و... .
در ادامه دکتر میروکیلی در مورد انواع دسته بندی شخصیتی 
و تست های مرتبط با شناخت شخصیت توضیحاتی ارائه داده و 
گفت: یکی از این دسته بندی ها الگوی مبتنی بر 5 ویژگی مهم 
با  برون گرا، سازش کار،  به 5 دسته  را  افراد  شخصیتی است که 
می کند.  تقسیم  اندوز  تجربه  و  ثبات  با  عاطفی  نظر  از  وجدان، 
در این دسته بندی افراد با وجدان در همه مشاغل مورد بررسی 
فروشندگی  شغل  در  برون گرا  افراد  و  داشتند  بهتری  عملکرد 
شخصیت  با  شغل  تناسب  نظریه  همچنین  بوده اند.  موفق تر 
هالند را مطرح کردند که ۶ تیپ شخصیتی و مشاغل مناسب 
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افرادی  که  واقع گرا  تیپ  می کند.  مشخص  را  تیپ ها  این  با 
مکانیکی، خلبان،  و عمل گرا هستند کشاورزی،  ثبات  با  کم رو، 
کاوشگر  تیپ  هستند.  مناسب  هواپیما  ومهندس  پلیس  افسر 
در  و  هستند  کنجکاو  و  مستقل  متفکر،  تحلیل گر،  افرادی  که 
جایگاه شیمیدان، ریاضی دان، معمار، اقتصاددان، زیست شناس 
عملکرد بهتری دارند. تیپ اجتماعی که افرادی گرم، صمیمی، 
اهل دوستی دارای روحیه همکاری هستند و مشاعل مدد کار 
اجتماعی، مشاوره، معلمی، پرستار و مربی ورزش برای این افراد 
توصیه می شود. سنت گراها که افرادی کارا، عملگرا، انعطاف ناپذیر، 
مقید به نظم و مقررات هستند که در جایگاه منشی، حسابداری، 
بسیار  افراد  این  پست  کارمند  احوال،  ثبت  کارمند  بانکی،  امور 
خوب ظاهر می شوند. افراد جاه طلب، بلند همت، پرتوان و فعال 
در شغل های قاضی، وکالت، کار آفرینی، شهردار، مدیر فروش و 
خبرنگار عالی ظاهر می شوند که در تیپ شخصیتی بنیان گذار 
جای می گیرند. تیپ های هنری که خیال پرداز، آرمان گرا، خلاق، 
نوآور، نامنظم و احساسی هستند در مشاغل طراحی لباس، هنر 

پیشگی، گرافیست و موسیقی دان می توانند موفق باشند.
 در ادامه دکتر میروکیلی مزایای تناسب ویژگی های شغلی با 
شخصیت شاغل را برشمرده و گفت:  بالا رفتن رضایت از شغل، 
عملکرد بهتر فرد در شغل، ایجاد رضایت و انگیزه های بیشتر فرد، 
افزایش کارایی، خلاقیت، مسئولیت پذیری همه مزایایی هستند 

که انتخاب شغل درست می تواند در پی داشته باشد. 
در ادامه همایش سوده دشتی کارشناس رفتار سازمانی به گپ 
و گفت با دانشجویان پرداخته و در ادامه بخش پنل تخصصی 

آغاز شد. 

مهندس امیر نفریه مدیر ارشد منابع انسانی شرکت 
بهداشتی زرین رویا:

تیپ شخصیتی خود را بشناسید
در ادامه همایش  مهندس نفریه با اشاره به استفاده از ابزارها و 
آزمون ها در شناخت توانمندی های افراد و استخدام آن ها گفت: 
و  تست ها  مورد شخصیت ها  در  کلی  ابزارهای شناخت  از  یکی 
و  ابزارهاست  این  از  یکی   (DISC ) تست  هستند.  آزمون ها 
مدل های مختلفی دارد و در تجارت، صنعت و حتی زوج  درمانی 
کاربرد دارد. در این تست چهار نوع گزینه وجود دارد و شما باید 
گزینه ای را انتخاب کنید که بیشتر شبیه تان است تا در نهایت 

تیپ رفتاری و الگوهای رفتاری تان را بهتر بشناسید.
حرف(D) از تسلط و نفوذ می آید. افرادی که D آن ها بالاست 
عموما قدرت طلب، رک و صریح ، خطر پذیر و اهل رقابت هستند. 
فرد  این  دیسک  تست  است.  ترامپ  شخصیت ها  این  نمونه 
»های دی« است. حرف بعدی(I) است و از کلمه تاثیرگذاری آمده. 
این افراد خونگرم، مردم دار، پرحرف، اهل شوخی، هیجان طلب و 
بالایی   S افرادی نشانه خونگرمی است.   )S( اجتماعی هستند. 
دارند. افرادی خونگرم، متواضع، صبور، تو دار و کم حرفی هستند. 
 C از کلمه وظیفه شناس آمده و افرادی که )C( و حرف آخر یعنی
بالایی دارند انسان هایی دقیق، منظم، چهارچوب مند، تحلیل گر و 

ریزبینی هستند. 
برای  افراد مشهور  از  در بررسی هایی داشته ایم سعی کردیم 
شاگردان و علاقه مندان شرکت در وورک شاپ ها مثال بیاوریم 
ابتدا سراغ بازیگران رفتیم اما برخی آن ها را خوب نمی شناسند 

مثال  عنوان  به  رفتیم.  فوتبال  مربیان  و  بازیکنان  سراغ  پس 
نمونه  این  برای  واقعی  الگوی  یک  و  دارد  بالایی   D دایی  علی 
رفتاری است. اگر نام علی دایی را در گوگل سرچ کنید از هر 
شش عکسی که از ایشان پیدا کنید دست کم در سه عکس او 
 D را در حال داد زدن خواهید دید. معمولا افرادی که در گروه
D شان  و هرچقدر  قاطع هستند  و  بسیار رک  جای می گیرند 
راحتی  به  افراد  این  آن هاست.  بودن  جدی  نشانه  باشد  بالاتر 
افراد  این  نیستند.  شوخی  اهل  و  کرده  بیان  را  حرف های شان 
خیلی زودتر از دیگران عصبانی می شوند و دوستان شان معمولا 
قرار   S گروه  در  فرکی  حسین  هستند.  کاری  محیط  دوستان 
می گیرد. از ایشان عکسی در حال داد و فریاد نمی بینید چراکه 
این گروه شخصیتی بسیار آرام و صبور و فروتن  هستند. این 
انتخاب  بحرانی(  غیر  )مواقع  خدمت محور  کارهای  برای  افراد 
اما  دارند  کمی  دوستان  افراد  این  می شوند.  محسوب  خوبی 
و  بسیار خوش مشرب   I گروه  افراد  می شوند.  آن ها صمیمی  با 
کریمی  فیروز  گروه  این  برای  مثال خوب  و  هستند  شوخ طبع 
از  را  تیم ها  از  بسیاری  و  دارند  موفقی  کارنامه  ایشان  است. 
دسته های پایین تر به دسته یک و لیگ رسانده اما همه این فرد 
را به واسطه شوخ طبعی و بذله گویی می شناسند. ویژگی اینگونه 
افراد پرحرفی، داستان سرایی و مزه پرانی است و هیجان طلب و 
معاشرتی هستند و بهترین گزینه برای همسفر شدن محسوب 
می شوند چراکه حضورشان در هر جمعی را با نشاط می کند. اما 
افراد کارهای شان خیلی حساب و کتاب ندارد و اقتصادی  این 
هم نیستند. دسته آخر گروه C هستند. آقای مجید جلالی نمونه 
به  ایشان  است.  شخصیتی  گروه  این  درباره  مثال  برای  خوبی 
درباره  که  تحلیل هایی  چراکه  است  مشهور  کامپیوتر«  »مجید 
فوتبال دارد بسیار دقیق است و تحلیل گری منظم و سخت گیر 
است. هرچقدر C بالاتر باشد ترس در این افراد بیشتر است. این 
افراد از شکست، قانون و عدم موفقیت ترس دارند. این افراد به 
آن ها  نیستند.  معاشرت  و  اهل شوخی  و  می زنند  آرامی حرف 
سخت  دوست یابی  برای  معیارهای شان  و  دارند  کمی  دوستان 
است. این افراد همچنین کمال گرا هستند و آن قدر به جزئیات 

توجه دارند که گاهی حتی اصل قضیه را فراموش می کنند. 
لازم می دانم بگویم ابزارهایی مانند (DISC) الزاما راه حل برای 
شناخت افراد نیستند و همانطور که از نام شان پیداست ابزارهایی 
افراد  خصوصیات  شناخت  برای  ما  به  حدودی  تا  که  هستند 
کمک می کنند. یعنی راه حل را باید خودتان بیابید و از ابزارها 
صرفا کمک بگیرید. ما سال ها منابع انسانی را مدیریت کرده ایم 
و دوستان حاضر در این نشست دارای تجارب مفیدی هستند. 
سوال ما از شما این است که توانایی های تان در مدیریت چقدر 
است و یا در تشکل های دانشجویی و سایر مسئولیت ها چه نقشی 
برعهده دارید؟ همه شما در آینده در صنعت داروسازی کشور 
توانایی ها و علاقمندی های  باید  از حالا  نقش خواهید داشت و 

خود را به خوبی بشناسید. 

دکتر امیرحسین حاجی میری دستیار گروه اقتصاد و 
مدیریت: 

رشته داروسازی موقعیت های حرفه ای متعددی دارد
در ادامه این همایش دکتر حاجی میری ضمن اشاره به خواست 
سندیکای صاحبان صنایع دارویی برای آشنا کردن دانشجویان 

51



رشته داروسازی با مشاغل مختلف این حرفه اظهار کرد: وقتی 
یک  عنوان  به  می توانید  می کنید  تحصیل  داروسازی  رشته  در 
رشته  ماهیت  کنید.  انتخاب  را  متنوعی  مشاغل  داروساز  دکتر 
ما دارای موقعیت های متعدد حرفه ای است و همه ما در دوران  
این  از  یک  کدام  که  می کنیم  فکر  موضوع  این  به  دانشجویی 
مشاغل برای من مفیدتر خواهند بود؟ برای مثال آیا به داروسازی 
داروسازی  سمت  به  می دهیم  ترجیح  یا  علاقه مندیم  بالینی 
صنعتی برویم؟ این سوالات گاهی حتی ممکن است به استرس 
و سردرگمی منجر شود که چنین تنشی برای شما دانشجویان 
سخت خواهد بود. ابزارهای متعدی وجود دارند که شما می توانید 
را پشت سر  اجتماعی  رانشناسی و  از طریق آن ها و تست های 
گروه  این  اما  آشنا شوید  با شخصیت خود  تا حدی  و  گذاشته 
بندی های شخصیت شناسی مطلق نیستند. مثلا گروه هایی که 
آقای دکتر نفریه به آن ها اشاره کردند شاید کاملا یک شخصیت 
را تعریف نکند و افرادی حدفاصل این شخصیت ها باشند. حتی 
گروه  چهار  هر  از خصوصیات  برخی  فردی  است  ممکن  گاهی 
شخصیتی را داشته باشد. درواقع در اینگونه تست های روانشناسی 
ممکن است فرد با یک جواب متفاوت در یک تست از گروهی به 

گروه دیگر منتقل شود. 
دکتر حاجی میری گفت: در کتابی مطلب بسیار جالبی خواندم 
برای  بود  این کتاب عنوان شده  بازگو می کنم. در  برای تان  که 
اتوبوس  سوار  را  هرکسی  مشاغل(  )برای  مناسب  افراد  انتخاب 
)محل کار( نکنید و فردی را که سوار کردید بر صندلی درست 
بنشانید و اگر کسی را اشتباه سوار کرده و روی صندلی اشتباه 
نشانده اید جایش را عوض کرده و یا از اتوبوس پیاده کنید. صحبت 
امروز ما دقیقا در همین مورد است. اینکه با چه شغلی تناسب 
انسان ها  از  انتخاب ها دقت کنیم. خیلی  باید در  داریم و چقدر 
با خود فکر کنند  وقتی به گذشته شان نگاه کنند ممکن است 
اگر روی صندلی دیگری می نشستند سرنوشت شان عوض می شد. 

مهندس محمد رضا غیاثی مدیر ارشد منابع انسانی 
شرکت داروسازی سیناژن: 

شایستگی حرف اول را می زند
صنعت  در  مشاغل  شناسی  شخصیت  همایش  ادامه  در 
داروسازی مهندس غیاثی گفت: در ابتدا لازم می دانم بگویم ما در 
شرکت سیناژن بسیار به تعامل با داشنجویان علاقه مندیم و بارها 

برنامه بازدید از این کارخانجات این شرکت را برای شان ترتیب 
داده ایم و همواره از دیدار با آن ها خوشحال می شویم. 

او افزود: صنعت دارو صنعتی جدید بوده و در کشور ما دارای 
اهمیت بسیاری است و برای ما نیز مهم است دانشجویان هرچه 
بیشتر با این صنعت آشنا شده و به اصطلاح ریزه کاری این شغل 

را بدانند. 
مدیر ارشد منابع انسانی شرکت داروسازی سیناژن گفت: در 
به سه  من  اما  می شود  گرفته  نظر  در  تست هایی  افراد  انتخاب 
ویژگی برای استخدام افراد اشاره می کنم که بسیار مهم هستند 
اول »رفتار طبیعی« است. به این معنا که هرکدام از ما ویژگی های 
شخصیتی داریم که ما را تا حدی تعریف می کنند. مثلا ممکن 
است درونگرا یا برونگرا باشیم و یا در موقعیت های مختلف چقدر 
قدرت ریسک یا تصمیم گیری داریم. و آیا قادر به رهبری گروه 
هستیم یا خیر؟ همه این خصوصیات در رفتار طبیعی ما نهفته 
است و با خود حمل می کنیم . ما با این رفتارها بزرگ شده و 
وارد جامعه شده ایم و محیط زندگی، مدرسه، خانواده و ... روی 
اثرگذار بوده است. مبحث بعدی »نقش« است. به  این رفتارها 
این معنا که شما اگر نقشی در شرکت، ارگان، دانشگاه و... داشته 
باشید این نقش چه ویژگی هایی دارد و شما باید چه خصوصیات 
شخصیتی داشته باشید تا بتوانید این نقش را بدرستی ایفا کنید. 
این  به  افراد  انتخاب  در  امروزه  است.  بعدی  مبحث  شایستگی 
یا معاشرتی است و  یا درون گراست و  برون گرا  موضوع که فرد 
انزواطلب کمتر اهمیت داده می شود و مهم این است که نقش ها 
چگونه تعریف می شوند و شایستگی ها چگونه تبیین شده باشد تا 
ما بتوانیم افرادی را انتخاب کنیم که کارایی و سودمندی بیشتری 

برای سازمان یا شرکت مان داشته باشند. 
او گفت: برای شایستگی لازم است فرد عملگرا، وظیفه شناس 
پوزیشن های  تمامی  برای  ما  شرکت  در  باشد.  نتیجه گرا  و 
برای مثال یک سری  تبیین شده است.  شغلی شایستگی هایی 
سرعت عمل  پذیری  مسئولیت  مانند  عمومی  شایستگی های 
اگر فردی  یا  تعریف شده است.  انجام کارهای دشوار  توانایی  و 
داشته  ویژگی هایی  چه  ما شود  رگولاتوری  بخش  وارد  بخواهد 
باشد؟ طبعا برای قرار گرفتن در این موقعیت شغلی فرد حتما باید 
عملگرا، دقیق، منظم، نتیجه گرا و ریزبین باشد. فردی که در این 
بخش خدمت می کند باید توجه ویژه ای به جزئیات داشته باشد و 
افرادی که کلی نگر هستند و به جزئیات اهمیتی نمی دهند اصلا 
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برای این شغل مناسب نیستند. 
مهندس غیاثی گفت: شایستگی ها مجموعه ای از توانمندی ها، 
دانش و مهارت های ما هستند که باید برای داشتن شغل مناسب 
به آن ها دقت کنیم. برای شناخت شایستگی های تان خیلی روی 
تست ها تمرکز نکنید. شاید برای تان جالب باشد بگویم که وقتی 
نتیجه  دو  کردم  شرکت  تست ها  این  آزمون  در  پیاپی  دوسال 
مختلف حاصل شد. در حقیقت این تست ها فقط می توانند به ما 
این دید را بدهد که تا حدی یا بهتر بگویم در حدی بسیار جزئي 
با توانمندی های افراد آشنا شویم. به همین خاطر در مصاحبه های 
روند  در  ما  نمی کنیم.  استفاده  روانشناسی  تست های  از  کاری 
نهایت  در  و  می دهیم  انجام  مصاحبه  مرحله  پنج  افراد  انتخاب 
پروفایل روانشناسی و شخصیتی فرد را نیز در نظر می گیریم تا 
بدانیم در تعامل با مدیر و همکارانش چگونه خواهد بود و یا سبک 

رهبری و مدیریتی اش چطور است. 
او در ادامه گفت: تجربه به ما ثابت کرده است اگر فردی در 
موقعیت شغلی متناسب با توانایی هایش قرار نگیرد موفق نخواهد 
بود اما این بدین معنا نیست که فرد از کار کنار گذاشته بشود. 
نداشته  را  لازم  کارایی  کیفی  کنترل  بخش  در  فردی  اگر  مثلا 
باشد و ناظر خوبی نباشد ممکن است در بخش تعیین کیفیت 
بتواند خوب ظاهر شود و اگر در این بخش کسی موفق نبود شاید 
در بخش تولید بتواند شایستگی های خود را نشان دهد. یعنی 
ممکن است گاهی صندلی)موقعیت شغلی( فردی را عوض کنیم 
تا مطمئن شویم در کدام بخش می تواند بالاترین کارایی را داشته 
و بیشترین بهره را از توانمدی هایش ببرد. اما اگر در نهایت فردی 
نتواند به ما کمک کند همانطور که آقای دکتر حاجی میری اشاره 

کردند ناچاریم او را از اتوبوس پیاده کنیم.
دانشجویان  عنوان  به  عزیزان  شما  گفت:  غیاثی  مهندس 
داروسازی باید ابتدا بر شایستگی های عمومی خود متمرکز شده و 
آن ها را تقویت کنید. اگر از من می شنوید به شما می گویم که باید 
دلسوز سازمان خود باشید. چه در صنعت و کارخانه چه در بخش 
پژوهشی و علمی و چه در بخش بازار یعنی داروخانه اگر مشغول به 
کار شدید ابتدا باید دلسوز و مسئولیت پذیر بوده و نتیجه گرا باشید. 

دکتر حسین درگاهی مدیر ارشد منابع انسانی گروه 
دارویی برکت:

گزینش افراد اشتباه برای یک موقعیت شغلی هزینه بر 
است

اهمیت  بر  تاکید  ضمن  درگاهی  دکتر  همایش  ادامه  در 
بررسی هایی  نظرتان طبق  به  برای خدمت گفت:  افراد  گزینش 
که در گروه دارویی برکت داشتیم هزینه استخدام نابجا و اشتباه  
را  او  کرده  مصاحبه  فردی  با  ما  است؟  چقدر  کارشناس  یک 
استخدام می کنیم، با پروسه کاری آشنا کرده و در نهایت او را 
مشغول به کار می کنیم اما بعد از یکماه متوجه می شیم این فرد 
شایستگی های لازم را ندارد و یا فرد مورد نظر ما نبوده است. 
این روند برای شرکت سی میلیون تومان هزینه دارد. حالا تصور 
کنید می خواهیم یک مدیرعامل استخدام کنیم. به نظرتان هزینه 
انتخاب اشتباه برای این موقعیت شغلی در یکسال چقدر است؟ 
جواب رقم شگفت انگیز شصت میلیارد تومان است. این رقم در 
کانادا هفت میلیون دلار است. اما متاسفانه برخی از شرکت ها و 
نه  افراد نمی گذارند در حالی که  انتخاب  برای  سازمان ها وقتی 

تنها سرنوشت یک فرد بلکه سرنوشت یک شرکت نیز می تواند 
دستخوش استخدام فردی اشتباه شود. 

او گفت: در تایید صحبت های دوست عزیزمان آقای مهندس 
غیاثی باید بگویم آزمون های شخصیت شناسی مطالعاتی پهنان گر 
و نه ژرفانگر در مورد انسان ها هستند. این تست ها ممکن است 
فقط بخشی اندک از شخصیت را روشن کنند چراکه شخصیت 
اثر انگشت شان منحصر به فرد است.  و روحیات انسان ها مانند 
خداوند انسان ها را متفاوت خلق کرده است و شایستگی های آن ها 

نیز به مانند سرشت شان متفاوت است. 
پدیدار  نام  به  بحثی  انسانی  منابع  در  گفت:   درگاهی  دکتر 
شناسی مطرح است. به این معنا که هر انسانی یک پدیده است 
با فرد دیگر متفاوت است.  او و شایستگی هایش  و راه شناخت 
ابزارهایی هستیم که اعتبارمان را در رابطه  بنابراین ما نیازمند 
با شناخت شایستگی افراد بالا ببرد. کانون های ارزیابی یکی از 
ابزارها هستند. یک کانون ارزیابی دو یا سه روزه تا هفتاد درصد 
و  موفق  می توانیم حضور  هفتاد درصد  تا  ما  یعنی  دارد.  اعتبار 

کارآمد یک فرد را در موقعیتی شغلی تضمین کنیم. 
او افزود: ابزارهایی مانند DISC و MBTI نیز در این کار مورد 
استخدام  برای  ما  معیار  که  نیست  اینطور  اما  هستند  استفاده 
باشند. درواقع این تست ها دیدی اولیه و بسیار کلی به ما می دهد. 
ما در سال های گذشته و در شرکت تولید دارو از دیسک به عنوان 
ابزاری مفید در مدیریت تعارض استفاده کردیم. ما از حدود صد 
نفر در رده های کارشناسی به بالا این آزمون را گرفتیم. به نظرتان 
شرکتی  در  را  آزمون  همین  و   C گروه  بود؟  غالب  تیپ  کدوم 
نفتی نیز داشتیم و آنجا هم گروه غالب C بودند. افراد این گروه 
تحلیل گر و پرسش گر هستند و شما دانشجویان داروسازی نیز 
اگر در این آزمون شرکت کنید اغلب تان در این گروه قرار خواهید 
گرفت چراکه صنعت چنین افرادی را تربیت می کند. حالا سوال 
اینجاست که این تست چطور می تواند در مدیریت تعارض به ما 
کمک کند؟ و جواب این است که شناخت خود و همکاران توسط 
این تست می تواند به فضایی صمیمانه منجر شود. به این صورت 
که همکاران با تیپ شخصیتی یکدیگر تا حدی آشنا شده و مثلا 
می دانند یک همکار به حریم شخصی خود خیلی حساس است 
و باید چگونه تعامل شان با این فرد را مدیریت کنند. تجربه به ما 
نشان داد تعارضات به این شکل تا حدی مدیریت می شوند و حتی 
تعداد مراجعات به اتاق مدیر برای گله و شکایت بعد از انجام این 

تست  در شش ماه تا بیست درصد کاهش یافت. 
سه  شامل  انسانی  منابع  مدیریت  گفت:  درگاهی  دکتر 
انسانی می شود که  تامین، نگهداشت و توسعه منابع  مرحله ی 
مرحله  دارند.  را  خود  فرآیندهای  خرده  و  شاخه  زیر  هرکدام 
تامین منابع انسانی دارای شش خرده فر آینده تجزیه و تحلیل 
مشاغل، طراحی مشاغل، برنامه ریزی منابع انسانی، کارمندیابی 
نیز  نگهداشت  مرحله  است.  توجیه سازی  و  انتخاب  و  و جذب 
و  رفاه  و  مزایا  دستمزد،  و  حقوق  فرآیند  خرده  پنج  شامل 
مدیریت  و  کارکنان  و  کار  روابط  بهداشت،  و  ایمنی  انگیزش، 
خروج از خدمت است. مرحله سوم یعنی توسعه منابع انسانی 
توسعه مدیران،  آموزش کارکنان،  فرآیندهای  نیز شامل خرده 
مدیریت کارگاه های شغلی و مدیریت عملکرد کارکنان است و 
مدیریت منابع انسانی مبتنی بر شایستگی مانند نخ یک تسبیح 

u .این پانزده خرده فرایند را به هم وصل می کند
53



دکتر روح الله حمیدی مطلق: 
باید از منطق تامین کنندگی صرف به سمت توسعه صنعت 

دارو برویم
با اشاره به لزوم توجه  ابتدای پنل دکتر حمیدی مطلق  در 
به صادارت در صنعت داروی کشور گفت: سوال اینجاست که 
کوچک ماندن صنعت داروسازی ما بخاطر خود این صنعت است 
یا مساله به کل نظام اقتصادی کشور ربط دارد؟ مشکل مطرح 
شده تنها مختص صنعت داروسازی نیست و در سطح حکمرانی 
و  سیاسی  منش  بخاطر  و  انقلاب  از  بعد  دارد.  جریان  کشور 
باید  این شد که صنعت  اقتصادی که در پی داشت، شعارمان 
تامین کننده نیازهای اساسی کشور باشد و باعث شد حکمرانی 
مستقل صنعتی تبدیل شود به حکمرانی وابسته ی صنعت در 
به  اگر  که  است  این  هم  مثال  شاهد  کنندگی.  تامین  خدمت 
 1۳5۸ سال  در  دید  خواهید  کنید  مراجعه  داروسازی  صنعت 
صنعت داروسازی به وزارت بهداشت و درمان یا همان بهداری 
سابق سپرده شد و سپردن یک صنعت به وزارتخانه ای تامین 
کننده نشان می داد که منظور ما از صنعت این است که بتوانیم 

کالاهای مورد نیاز مردم را تامین کنیم. 
او گفت: همین اتفاق در مورد صنایع دیگر هم پیش آمده. 
برای مثال صنعت نیرو در اختیار وزارتخانه ای است که وظیفه 
اختیار  در  نفت مان  صنعت  یا  و  است  مردم  برای  نیرو  تامین 
وزارتخانه ای است که وظیفه اش تامین بنزین و نفت و گازوئیل 
نهادهای  به  آن ها  واگذاری  و  صنعت  به  نگاه  نوع  این  است. 
که  معنا  این  به  به چالش می شود.  منجر  تامین کننده همواره 
حکمرانی ما صرفا برای تامین کالاهای مورد نیاز مردم تنظیم 
شده است و هروقت صنعت  کالاهای اساسی و مورد نیاز مردم 
هیچ  دیگر  بنابراین  رسیده ایم  هدف مان  به  ما  کند  تامین  را 
انگیزه ای برای توسعه نمی ماند. با چنین مکانیسم حکمرانی که 
برای  انگیزه ای  هیچ گونه  هستیم  شاهد  دارد  جریان  کشور  در 
و  صادرات  حوزه  در  شدن  جهانی  و  توسعه  سمت  به  حرکت 

بزرگ کردن دایره اقتصاد وجود ندارد. 
شـریف  سیاست گذاری  پژوهشکده  مدیره  هیات  عضو 
دید  خواهید  دارو  صنعت  وضعیت  به  نگاهی  با  داشت:  اظهار 
وزارتخانه های تامین کننده رفتاری با صنعت دارند که صرفا به 

پنل تخصصی »حکمرانی صنعت دارو؛ چالش کوچکیِ بزرگان« در سومین کنفرانس حکمرانی و سیاست گذاری 
عمومی روز 26 دي ماه در محل مرکز همایش های صداوسیما و با حضور دکتر عباس کبریایی زاده نایب رئیس 
ایران، دکتر فریدون مهبودی رئیس هیات مدیره هلدینگ سیناژن،  سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی 
دکتر عیسی پریزادی مدیر مرکز راهکارهای سلامت تامین سرمایه امین، دکتر روح الله حمیدی مطلق عضو هیات 
داروسازی  دانشکده  علمی  هیات  عضو  عبدالهی اصل  اکبر  دکتر  و  شریف  سیاست گذاری  پژوهشکده  مدیره 

دانشگاه علوم پزشکی تهران برگزار شد. مشروح این پنل تخصصی را در ادامه می خوانید:

در پنل تخصصی حکمرانی صنعت دارو؛ چالش کوچکی بزرگان مطرح شد: 

چاره ای جز ورود به بازارهای جهانی 
نداریم

الناز دیمان

نفع تامین کنندگی شان است. برای مثال قیمت گذاری در نظام 
سویی  و  به سمت  را  صنعت  که  است  گونه ای  به  ما  اقتصادی 
می برد که کالا را به ارزان ترین شکل ممکنه تولید کند. به صوت 
خاص جریان ژنریک کردن در داروسازی دقیقا پیرو همین مساله 
است چرا که می خواهیم دارو را صرفا برای تامین نیاز مردم تولید 
کنیم. این نوع نگاه و این درهم تنیدگی ساختارهای حکمرانی از 
جمله ساختاری که در سازمان غذا و دارو دیده می شود منجر به 
توسعه نمی شود در حالی که حکمرانی وظیفه اش هم تامین نیاز 

مردم و هم توسعه صنعت داروسازی است. 
سیاست گذاری ها  در  متاسفانه  گفت:  حمیدی مطلق  دکتر 
نمی کنند.  کمکی  صنعت  به  که  هستیم  نوساناتی  شاهد 
سیاست هایی که با عوض شدن دولت ها تغییر می کنند و گاهی 
به سمت توسعه رفته و گاهی به سمت تامین کنندگی می روند. 
اخیر  سال های  در  دارو  قیمت گذاری  مکانیسیم  به  نگاهی  اگر 

داشته باشید این موضوع را بهتر متوجه خواهید شد. 
شرکت های  کوچکیِ  چالش  می گیریم  نتیجه  پس  افزود:  او 
منطقِ  ما  صنعت  در  که  می شود  ناشی  اینجا  از  ما  داروسازی 
تامین کنندگی حکمران است. البته منطق تامین کنندگی باعث 
شده است بخشی از بدنه ی داروسازی فعلی ساخته شود. به این 
شکل که صنعت داروسازی ما و سیاست های کلی آن تا زمانی که 
با این هراس مواجه نشد که ممکن است امکان تامین دارو برای 
سال های آینده وجود نخواهد داشت و به دلیل گرانی دارو، امکان 
ضعف در تامین کنندگی وجود خواهد داشت، به تکاپو نیفتاد و اگر 

اینطور نمی شد ما همین شرکت های داروسازی را نیز نداشتیم. 
این سادگی ها  به  بنابراین مساله  دکتر حمیدی مطلق گفت: 
هم نیست و نمی توانیم بگوییم اگر منطقِ صنعتیِ کاملا مستقل 
داشتیم، صنعت داروسازی مان شکوفا می شد و از طرفی عمده 
مشکل مان برای عدم صنعتی شدن همین تفکر تامین کنندگی 
است. این که شرکت های ما کوچک باقی مانده اند به این خاطر 
است که در پارادایم تامین کنندگی قفل شده اند و اگر بخواهیم 
باید  برود  باید  حتما  که  برود  صادرات  سمت  داروبه  صنعت 
اتفاق هایی جدید در حکمرانی صنعتی مان رخ دهد و تا زمانی 
که نتوانیم این دو منطق را )توسعه و تامین کنندگی( در کنار 

هم قرار دهیم این مشکل حل نخواهد شد. 
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دکتر اکبرعبدالهی اصل:
باید به دنبال راهکار باشیم

ادامه پنل دکتر عبدالهی اصل گفت: وقتی عبارت مبانی  در 
استراتژیک در حوزه سلامت را جستجو می کنید یک سری مقاله 
آکادمیک خواهید یافت که توصیه کرده اند در حوزه سلامت چه 
این  را در  اما وقتی عبارت دارو  انجام داد  کارهایی را می توان 
زمینه سرچ کنید فقط با مقاله های ایرانی مواجه خواهید شد. 
برایم خیلی جالب بود که چرا فقط ایرانی ها به قضیه اینطور 

نگاه می کنند. 
او گفت: در کشور ما سه خریدار)بیمه( عمده نظام سلامت 
در حوزه دارو وجود دارد. در برنامه ششم و سال آخری که آقای 
هاشمی وزیر بهداشت بودند، به هیات امنای ارزی اعلام کردند 
که می خواهند 5 قلم داروی مصرفی بیمارستان های کشور را به 
صورت مناقصه خریداری کنند. تقریبا شش ماه جلسه برگزار 
شد و ... و در آخر هیات امنا جواب دادند که نمی دانند به چه 
در  نشد.  انجام  مناقصه ای  هیچ خرید  و  دارند  نیاز  دارو  میزان 
بودند  هم  دارای سمت  که  آقایان  این  از  یکی  از  زمان  همان 
در  دارو  فلان  به  نیازتان  نمی دانید  واقعا  شما  یعنی  پرسیدم 
بیمارستان های کشور چه میزان است؟ جواب دادند که اطلاع 
داریم و آمار کاملا معتبری هم در دست داریم اما من در آینده 
نزدیک به صنعت دارو بازخواهم گشت و نمی توانم کسی را با 

خودم دشمن کنم! 
علوم  دانشـگاه  داروسازی  دانشــکده  علمی  هیات  عضو 
پزشکی تهران گفت: از نظر اجرایی در ایران در چنین وضعیتی 
قرار داریم و در عمل به وضعیت رقابتی نزدیک نشده ایم. اما نظر 
من این است که حتی در صورتی که دولت خریدهای دارویی 
خود را با مناقصه انجام دهد باز هم باعث بزرگ شدن صنعت 
دارو و خروج آن از کوچکی که عنوان می شود نخواهد شد و باید 

به دنبال راهکارهایی دیگر باشیم. 

دکتر عیسی پریزادی:
ادغام شرکت هاي کوچک دارویي یکي از راه هاي توانمند 

کردن صنعت داروسازی ست
در ادامه پنل دکتر پریزادی با بیان اینکه مرجینگ یا پیوستن 
شرکت های داروسازی نه تنها از لحاظ حقوقی و قانونی مشکلی 
ندارد که می تواند منجر به هم افزایی شود گفت: مرجینگ یکی از 
راه حل ها برای قوت دادن به شرکت ها دارویی کوچک است. کلا 
سرمایه گذاری در صنعت داروسازی و بهداشت و درمان در دنیا 
روندی نزولی دارد. در حال حاضر متوسط سود صنعت داروسازی 
25 درصد است و طبق شبیه سازی هایی که شده این سود در 
خوشبینانه ترین حالت به 1۷ درصد خواهد رسید و طبق یک 

سناریوی بدبینانه این سود به منفی ۷ درصد خواهد رسید. 
روی  بر  که  که شرکت هایی  اینجاست  نکته جالب  او گفت: 
استراتژی  از  و  هستند  متمرکز  درمانی  گروه  محدودی  تعداد 
سالیانه  درآمد  رشد  متوسط  هم  می کنند  پیروی  تمرکز 
بیشتری دارند و هم بازده سرمایه گذاری بالاتری. متوسط بازده 
بازده ای  متمرکز  شرکت های  اما  است  درصد   12 دارو  صنعت 
برابر 1۷ درصد دارند. برای مثال شرکت های دارویی که روی 
بازده  و  درآمد  رشد  بالاترین  هستند  متمرکز  ویروس ها  ضد 

سرمایه گذاری را دارند. 

دکتر پریزادی گفت: در یک تحقیق لیستی از دو هزار شرکت 
بزرگ دنیا تهیه شد. در این لیست مقایسه شد که شرکت هایی 
تا سال 2۰۰۸ یعنی یک  بودند  لیست  که در سال 1۹۹۸ در 
دهه بعد در چه وضعیتی قرار دارند. ده سال بعد تنها 12 درصد 
از این شرکت ها رشد سودآور پایدار داشتند و توانسته بودند در 
بازار دوام بیاورند. در تحقیقات بعدی سراغ این شرکت ها رفته اند 
تا بدانند تفاوت آن هابا سایر شرکت ها چه بوده که توانسته اند در 
بازار ماندگار شوند. نتیجه این بود که ۸۰ درصد این شرکت های 
داروسازی در یک زمینه تخصص داشتند و در آن زمینه در بازار 

لیدر بوده اند و بیشترین سهم بازار را در اختیار داشته اند.
مدیر مرکز راهکارهای سلامت تامین سرمایه امین گفت: در 
تحقیقی دیگر ده شرکت برتر دارویی از منظر پربازده ترین آنالیز 
شده اند. اول اینکه از غول های دارویی دنیا تنها دو شرکت در 
میان این لیست است و بقیه شرکت هایی متوسط هستند که 
این شرکت ها اغلب تمرکز درمانی دارند و از استراتژی تمرکز 
پیروی می کنند. او افزود: یک شرکت دارویی متمرکز که لیدر 
برای  متنوع  شرکت  یک  برابر  سه  متوسط  طور  به  باشد  هم 
هلدینگ های  اما  است.  داشته  همراه  به  سود  سهامدارانش 

دارویی ما اکثرا غیر متمرکز هستند. 
دارویی  فروش  درصد   ۶5 نزدیک  گفت:  پریزادی  دکتر 
این  دنیا  ژنریک سازان  اما در  تمام شده است.  بهای  کشورمان 
عدد 42 درصد و در ژنریک  سازان بزرگ دنیا ۳۰ درصد است. 
حالا شما این ۳۰ درصد را با ۶5 درصد مقایسه کنید. ما چطور 

می توانیم در این بازار رقابت کنیم؟ 
شرکت های  هزینه ای  ساختار  می توانیم  چطور  اما  افزود:  او 
وارد  بازار های خارجی  در  بتوانیم  تا  دهیم  بهبود  را  دارویی مان 
و  کوچک  شرکت های  ادغام  یا  مرجینگ  شویم؟  رقابت  عرصه 
متوسط با هم یکی از راهکارهاست. ما می دانیم در بازار داخلی 
دیگر نمی توانیم کار خاصی انجام دهیم و همین حالا هم سه تا 
فکر  به  باید  نتیجه  داریم در  تولید  نیاز داخلی خط  برابر  چهار 
برون رفت از مشکل که همان ورود به بازارهای جهانی است باشیم. 
است  جالب  گفت:  صحبت هایش  پایان  در  پریزادی  دکتر 
بدانید در یک تحقیق که صد شرکت بزرگ دنیا در آن آنالیز 
شدند مشخص شد بجز شرکت »اپل«، انتخاب اول رشد تمامی 
بازار  اما متاسفانه در  بوده است.   M&A نه شرکت دیگر  نود و 
دارویی ما اکثر مدیر عاملان شرکت ها داروساز هستند و آشنایی 

چندانی با مباحث نوین مالی ندارند. 

دکتر عباس کبریایی زاده:
تولید ثروت را تقبیح نکنیم 

در  راهبرداری  خرید  گفت:  کبریایی زاده  دکتر  پنل  ادامه  در 
و  است  خدمت  خرید  بلکه  نیست  کالایی  خرید  سلامت  نظام 
از همه  از خدمات است. در خرید راهبردی، بیشتر  کالا جزئی 
تصمیم  که  هستند  حکومت ها  این  و  دارند  نقش  گایدلاین ها 
می گیرند گایدلاین ها را چطور تنظیم کنند. بنابراین اشتباهی که 
در بیمه های ما و وزارت بهداشت شایع است این است که بدون 

اینکه به نتیجه نهایی فکر کنیم خریدکالایی را انجام می دهیم.
او گفت: اقتصاد در هر جامعه برگرفته از تفکرات عامه جامعه 
نمی توانیم  ما  است.  جامعه  آن  حکمرانان  بعد  مرحله  در  و 
تلقی  آن  از  جزئی  سرمایه گذاری  که  را  اقتصادی  مقوله های 
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می شود را از ارزش های ذهنی حکمرانان جدا کنیم. جامعه ما با 
تفکر خرده مالکی شکل گرفته و در چنین جامعه ای حمکرانان 
نیز بر خرده مالکی صحه گذاشته و آنرا ترویج می دهند. وقتی در 
هیت مدیره تامین اجتماعی حضور داشتم آقایی یزدی به دیدار 
من آمدند. ایشان در حوزه تولید سرامیک سرمایه گذاری کرده 
و به موفقیت رسیده بودند. ایشان از من خواست کارخانه جات 
تعجب  کند.  خریداری  ما  سرامیک  هلدینگ  را  سرامیک شان 
و  بفروشد  را  کارخانه جاتش  می خواهد  چرا  پرسیدم  و  کردم 
توضیح دادم استراتژی ما واگذاری است. ایشان با لهجه شیرین 
یزدی به من جواب داد »من قدم بلند شده، یا باید از سر کوتاه 
بشم یا از پا«. این تفکر در صنعت ما بسیار نگران کننده است 
و بیش از همه حکمرانان کشور باید بابت آن نگران باشند که 

وحشت را در چشمان تولید کنندگان ثروت می بینند. 
و  می شوید  هند  وارد کشور  وقتی  گفت:  کبریایی زاده  دکتر 
کسانی  مردم  بود  خواهید  شاهد  می گردید  آن  استان های  در 
و  دارند  دوست  شدت  به  کنند  اشتغال زایی  توانسته اند  که  را 
ستایش می کنند. مردم در هند خود را مدیون تولید کنندگان 
ثروت می دانند. من بارها مواجهه ی مردم با سرمایه گذارن را در 
هند دیده ام. مردم تولید کنندگان بهره ور ثروت را دوست دارند 
و می دانند اقتصادشان به آن ها وابسته است. او در ادامه گفت: 
با  ببینید   متاسفانه ما تبدیل به جامعه ای خود فریب شده ایم. 
آقای خسروشاهی )موسس شرکت سرمایه گذاری البرز و مالک 
چندین کارخانه تولید دارو همچون تولید دارو، تولی پرس( چه 
کردیم؟ ما مردم را ضد تولید ثروت بار آورده ایم و تولید کننده 
ثروت را زالو صفت توصیف کرده ایم و وقتی چنین تفکری را در 
مردم شکل داده ایم نمی توانیم انتظار شکوفایی اقتصادی داشته 

باشیم. 
مدیره  هیات  مسئول  من  داشت:  اظهار  کبریایی زاده  دکتر 
از  جزئی  نیز  تیپیکو  شرکت  و  بودم  اجتماعی  تامین  سازمان 
بود. در آن زمان در هیات مدیره تصمیم  همین هیات مدیره 
ابلاغ  شستا  به  و  شوند  واگذاری  آماده  شرکت   14۸ گرفتیم 
کردیم. آن زمان رئیس هیات مدیره شستا آقای عبدالعلی زاده 
بودند. ایشان زمانی وزیر بودند و در نظام همه ایشان را شناخته 
ارزش  نکردند چرا که  اما چنین کاری  اعتماد داشتند  او  به  و 
کمتر  دارایی های شان  ارزش  از  شرکت ها  این  تمامی  بازار  روز 
بود. ارزش روز شرکت »کیمی دارو« حدود 25۰ میلیارد تومان 
مثلا  است.  بیشتر  بسیار  دارایی هاش  ارزش  که  درحالی  است 
ارزش زمین و کارخانه و ... بالای 15۰۰ میلیارد تومان است. چه 
کسی می تواند در چنین ساختاری این شرکت ها را واگذار کند؟ 
او گفت: ساختار مالکیت در اقتصاد ما ساختار همگن نیست. 
در چنین شرایطی ادغام هم جوابگو نیست و شاید سیاست های 
هم افزایی بتواند کمک کند. مثلا اینطور نباشد که هم شرکت 
»رازک« آسپیرین تولید کند و هم شرکت فلان. البته وقتی وارد 
اجرای چنین سیاستی  بستر  فعلا  جرئیات شوید خواهید دید 

هم وجود ندارد. 
با  افزود: یک شرکت ماشین پرس قرص  دکتر کبریایی زاده 
ظرفیت تولید یک میلیارد در سال خریده است و شرکت دیگر 
شما  می کند.  خریداری  همزمان  را  ماشین  همین  دقیقا  هم 
در  که  چرا  کنید  مخالفت  دارند  که  استدلاهایی  با  نمی توانید 
ساختار اقتصادی ایران هزینه سربار در قیمت تمام شده بالاتر 

است. ما کشور بسیار گرانی هستیم و هزینه های سربار در قیمت 
تمام شده دارو ۳۰ درصد است. برای مثال اگر شرکت »رازک« 
تصمیم بگیرد داروی لوزارتان را به شرکت »داروپخش« بدهد 
چون هزینه سربار »داروپخش« بالاست قیمت تمام شده برای 
»رازک« بالا می رود. بنابراین در چنین شرایطی خرید ماشین 
قانع کننده می شود. چرا باید برای هر قرص ۸5 تومان پرداخت 
شود در حالی که اگر شرکت دستگاه را خریداری کند قیمت 

هر قرص ۶5 تومان می شود؟ 
در  انسانی  داروهای  صنایع  صاحبان  سندیکای  رئیس  نایب 
پایان گفت: سنگ پرانی هایی به مولدین ثروت، بنگاه های بزرگ و 
سرمایه گذاران می شود باید تقبیح شود. حکمرانان ما باید به مقدس 

پنداشتن تولید ثروت بها داده و این سیاست را ترویج کنند. 
 

دکتر فریدون مهبودی:
صنعت دارو دارای سقف متوقف کننده نامرئی است

ضمن  سخنران  آخرین  عنوان  به  مهبودی  دکتر  ادامه  در 
تایید صحبت های دکتر کبریایی زاده در مورد فرهنگ نادرستی 
که درباره تولید ثروت در جامعه وجود دارد گفت: مقام معظم 
رهبری فرموده اند: »اقتصاد مقاومتی درون زا و برون نگر باشد«. 
درون زا  وقتی  باشد.  داخلی  امکانات  از  استفاده  یعنی  درون زا 
نیروی  و  نمی گیریم  قرار  خارجی  مشکلات  تاثیر  تحت  باشم 
داخل اشتغال زایی می کند. همچنین درون زا بودن یعنی صنعت 
این  به  نیز  بودن  برون نگر  باشد.  داشته  داخلی  توسعه  قابلیت 
معناست که باید به صادارت اهمیت دهد. حرکت برون نگر باید 
ابتدا از داخل و با ایجاد غرور ملی ایجاد شود. چرا نمی توانیم 
از نفت بگذریم؟ چون به ارزی که به ما می دهد وابسته ایم. دید 
برون نگر برای ما ارزآوری خواهد کرد و تا وقتی برون نگر نباشیم 
نمی توانیم از وابستگی مان به نفت کم کنیم. ممکن است بتوان 
حقوق را با مالیات تامین کرد اما ارز وابسته به صادرات است. 

است.  ما  ملی  امنیت  سلامت  امنیت  گفت:  مهبودی  دکتر 
امنیت  بگویم  باید  و  گرفت  ملی شکل  امنیت  بخاطر  کار  این 
باید سازوکار آن تعریف شود.  امنیت ملی است و  نیز  سلامت 
اما متاسفانه امنیت سلامت به دست کسانی سپرده شده است 
که تامین کننده هستند و به توسعه و صادرات فکر نمی کنند. 
او افزود: بنابراین ساز وکار باید عوض شود و تا زمانی که وزارت 
باشند  کننده  تامین  نهادهایی  دارو  و  غذا  سازمان  و  بهداشت 
نمی توانند داعیه برون نگری داشته باشند چراکه اصلا سازوکاری 
برای این مهم ندارند. اگر قرار است این مشکلات در حاکمیت 
حل شود اولین کار این است که ساختارها عوض شده و تولید 

از وزارت بهداشت جدا شود. 
قرار  اگر  گفت:  سیناژن  هلدینگ  مدیره  هیات  رئیس 
باشیم.  داشته  بزرگ  دید  باید  شود  بزرگ  دارو  صنعت  است 
داده  اجازه  و  نامرئی است  دارای سقف  دارو  متاسفانه صنعت 
نمی شود از حدی بیشتر رشد کند. نگاه اقتصادی در کشور ما 
ساختارها  نخست  وهله  در  است.  غلط  دارو  صنعت  مقوله  به 
باید عوض شوند و سپس هدف گذاری شود و در راستای آن 
گرفته  نظر  در  کار  این  برای  افرادی  باید  شود.  تلاش  هدف 
شوند که صلاحیت لازم برای اقدامات بزرگ صادراتی را داشته 
باشند.  در پایان این پنل زمانی به پرسش و پاسخ بین حضار 

u.و کارشناسان اختصاص یافت
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انتخابات نمایندگان شرکت های تولید قراردادی خ

سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی 
برگزار شد  

مکمل هاي  تولیدکنندگان  سندیکاي  عمومي  روابط  گزارش  به 
رژیمي غذایي ایران، دکتر کبریایي زاده رییس هیات مدیره سندیکا در 
ابتداي این جلسه  ضمن زنده نگه داشتن یاد شهدا گفت: همه ما بابت 
حوادت تلخ اخیر ناراحت و متاثر هستیم. در حال حاضر مردم عزیزمان 
با مشکل سیل روبرو هستند و بسیاری  بلوچستان  در استان سیستان و 
از زیرساخت های این استان آسیب دیده است. یکی از وظایفی که بر 

برچسـب، لوگـو، نوشـته ها و اطلاعـات درج شـده روی بسـته بندی 
مکمل هـای غذایـی نبایـد بـه شـکلی باشـد کـه شـائبه خارجـی بـودن 

ایجـاد کند.
به گـزارش روابـط عمومـی سـندیکای تولیدکننـدگان مکمل های 
تمـام  عامـل  مدیـران  بـه  نامـه ای  طـی  ایـران،  غذایـی  و  رژیمـی 
شـرکت های تولیـد کننـده فرآورده هـای مکمـل و غذاهـای ویـژه و 
نیـز تمـام شـرکت های واردکننـده بالـک فرآورده هـای مکمـل اعلام 
آن  بسـته بندی  مندرجـات  کـه  را  پرونده  هایـی  سـندیکا  ایـن  کـرد 

نمی پذیـرد. باشـد،  خارجـی  کالای  تداعی گـر  به نوعـی 
تولیدکننـدگان  سـندیکای  رییـس  کبریایـی زاده،  عبـاس  دکتـر 
مکمل هـای رژیمـی و غذایـی ایـران در ایـن  نامـه تاکیـد کرده اسـت 
مـواردی ماننـد ثبـت نشـدن محل سـاخت و کشـور سـازنده، اسـتفاده 

عهده همه ماست کمک و مساعدت به این هموطنان عزیز است. امروز 
و در همین جلسه کمک های دوستان )شخصی یا شرکتی( را جمع بندی 

خواهیم کرد و انشاالله به دست هموطنان سیل زده خواهیم رساند. 
دکتر کبریایی زاده گفت: امروز جلسه مشترک سندیکاها با سازمان 
غذا و دارو و سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان  نیز 
برگزار شد و خوشبختانه مشکلی که در زمینه قیمت گذاری مطرح شده 
بود مرتفع شده و قرار بر این شد که کمیسیون به روال سابق کار خود 
این پس  از  نماینده سازمان حمایت   قرار شد  ادامه دهد. همچنین  را 
در جلسات حضور داشته باشد که خودمان نیز از این موضوع استقبال 

می کنیم. 
در ادامه جلسه اسامی کاندیداهای حضور در هیات مدیره به عنوان 
نماینده تولیدکنندگان شرکت های تولیدکننده قراردادی مکمل اعلام 
شد. اسامی نامزدها عبارت بودند از: دکتر عبدزاده، دکتر سوسن، دکتر 
مهندس  حیدری،  دکتر  ایلامی،  مهندس  جعفری،  دکتر  زند،  معینی 
کشمیری، دکتر واحدی و دکتر منصوری که پس از انجام انتخابات 
آقای دکتر عبده زاده با ۱۴ رای و آقای دکتر معینی زند با ۱۳ رای به 
عنوان نمایندگان این شرکت ها برای حضور در هیات مدیره  سندیکای 

u.تولیدکنندگان مکمل  انتخاب شدند

به صـورت متمایـز  نام هـای خارجـی  از عبـارات گمراه کننـده، درج 
یـا بـا حـروف بزرگ تـر، درج کشـور سـازنده بـا حـروف ناخوانـا و 
کوچک تـر یـا هـر روشـی کـه مصرف کننـده را در ایـن مـورد گمراه 

نمایـد، باعـث رد پرونـده می شـود.
تمـام  بـرای  یکسـان  شـرایط  ایجـاد  تصمیـم  ایـن  از  هـدف 
شـرکت های تولیدکننده، گسـترش و ترویج فرهنـگ مصرف کالای 
داخلـی و جلوگیـری از گسـترش فرهنگ مصرف کالاهـای خارجی 
عنـوان شـده اسـت؛ همچنیـن سـندیکا پرونده هایـی را که بسـته بندی 

محصـولات آن کیفیـت مناسـبی نـدارد، نخواهـد پذیرفـت.
ایـن نامـه خطاب بـه مدیـران عامـل تمـام شـرکت های تولیدکننده 
مکمل هـای رژیمـی و غذایـی ایـران و واردکننده بالـک مکمل صادر 

u.شـده است

جلسه هم اندیشی شرکت های تولید قراردادی سندیکاي تولیدکنندگان مکمل هاي رژیمي غذایي ایران عصر 
روز24 دی ماه با حضور اعضای هیات مدیره سندیکا در محل شرکت کارخانجات دارو پخش برگزار شد.

دکتر عباس کبریایی زاده؛ رییس سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران:

تولیدکنندگان مکمل از نام، پرچم و لوگوی خارجی 
استفاده نکنند 
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کارگاه آموزشـی مسـئولین فنـی شـرکت های عضـو سـندیکای 
تولیدکننـدگان مکمل هـای هـای رژیمـی، غذایـی و دارویـی ایران 
بـا همـکاری سـازمان غـذا و دارو در محـل اتـاق بازرگانـی، صنایع، 
معـادن و کشـاورزی ایـران برگـزار شـد. بـه گـزارش مجلـه غـذا و 
دارو در ایـن کارگاه مدرسـان سـازمان غذا و دارو، زیـر عنوان چهار 
سـرفصل، مطالـب مـورد نیـاز بـرای شـروع یـا ادامـه فعالیـت در 
سـمت مسـئول فنـی را ارائـه و شـرکت کنندگان در پایـان گواهـی 

شـرکت در دوره را دریافـت کردنـد. 
ایـن دوره هـا در پی بخشـنامه ای که آبان سـال گذشـته سـازمان 
غـذا و دارو بـه سـندیکای تولیدکننـدگان مکمل هـای رژیمی غذایی 
ایـران فرسـتاده، برگـزار مـی شـود کـه براسـاس آن مسـئولین فنی 
همـه شـرکت ها بایـد دوره هـای آموزشـی مرتبـط بـا کارشـان را 

بگذرانند.
برگـزاری کلاس هـا از سـال گذشـته شـروع شـده اسـت و در 
هـر دوره، کلاسـی 5۰ نفـره برگـزار و بـا فراخـوان عمومـی بـه 
دعـوت  حضـور  و  ثبت نـام  بـرای  فنـی  مسـئولین  از  شـرکت ها 
می شـود. پـس از ثبت نـام و رسـیدن تعـداد بـه حـد نصـاب، طی 
فراخـوان بعـدی زمـان و مـکان برگـزاری کلاس اعـلام می شـود. 
ایـن جلسـه، پنجمیـن دوره از ایـن کلاس هـای آموزشـی بـود که 
بـا حضـور 44 نفـر از مسـئولین فنـی شـرکت های مختلـف عضـو 
سـندیکای تولیدکننـدگان مکمل هـای رژیمـی غذایـی ایـران برپا 

. شد
حضـور در ایـن دوره هـا بـرای مسـئولین فنـی اجبـاری اسـت 
دوره،  پایـان  گواهـی  نداشـتن  و  نکـردن  شـرکت  صـورت  در  و 
پروانه هـا تمدیـد نمی شـود یـا اگر مسـئول فنی گواهی را نداشـته 

برگزاری کارگاه آموزشی مسئولان فنی شرکت  های تولیدکننده مکمل 

آشنایی با سامانه TTAC و نحوه بارگذاری مدارک 
و مستندات در سامانه

باشـند، پروانـه  جدیدی از طرف سـازمان غذا و دارو برای شـرکت 
صـادر نخواهـد شـد. بعضی از مسـئولین فنـی تازه کار هسـتند که 
آمـوزش و دانسـتن مباحـث دوره برایشـان ضـروری اسـت ولـی 
بـرای بعضـی افراد باسـابقه کـه بخش عمـده مطالـب را می دانند،  
کارایـی جلسـات بـرای تمدیـد پروانـه یا بـه روز کـردن اطلاعات 

ست. ا
مدرسـان دوره و سـرفصل های آموزشـی ثابت هسـتند و در هر 

دوره همیـن مباحـث با حضـور همین اسـاتید، ارائه می شـود.

آشنایی با ضوابط مکمل ها
در بخـش اول کارگاه مهنـدس زینـب مرشـد طلـب؛ قوانیـن و 
ضوابـط موجود در فرآینـد ثبت مکمل های تغذیه ای را بررسـی کرد.
براسـاس  تغذیـه ای  مکمل هـای  تعریـف  ابتـدا  بخـش  ایـن  در 
فرمولاسـیون  بایـد  فرآورده هـا  ایـن  شـد؛  ارائـه  ثبـت  آیین نامـه 
مشـخص، ثابـت و قابل اندازه گیری داشـته باشـند. یـا این مکمل ها 
نبایـد هیـچ ادعایـی در زمینـه تشـخیص، پیشـگیری، درمـان و 
نوتوانـی بیماری ها داشـته باشـند و ممکن اسـت به منظـور ارتقای 

عملکـرد ورزشـکاران نیـز مـورد اسـتفاده قـرار بگیرند.
در ادامـه ضوابـط و قوانیـن فرآینـد بـرای ثبـت هـر محصـول 
معرفـی و اعـلام شـد پروانه ثبـت مکمل هـا حداکثر 4 سـال اعتبار 
دارد و شـرکت ها بایـد شـش مـاه قبـل از انقضـای تاریـخ اعتبـار، 

بـرای تمدیـد پروانـه اقـدام کنند. 
مهنـدس مرشـدطلب ضمـن تشـریح مراحـل ثبـت و دریافـت 
مجـوز واردات، طریقـه ثبت درخواسـت ها در سـایت سـازمان غذا و 
داور را نیـز توضیـح داد و نیـز روش تکمیل پرسشـنامه های مربوط 
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بـه ثبت مکمل، فرمولاسـیون، مـدارک لازم، روش هـای آنالیز و نیز 
بخش هـای مختلـف برچسـب اصالـت را معرفـی کرد.

آشنایی پایداری مواد موثره و محصولات دارویی
قفسـه ای  نگهـداری  شـرایط  بخـش  ایـن  در  دینـان  دکتـر 
ایـران در  مکمل هـای تغذیـه ای توضیـح داده و قوانیـن داخلـی 
ایـن مـورد تشـریح شـد. به گفتـه دکتر دینـان و براسـاس ضوابط 
سـازمان غـذا و دارو، مطالعـات پایـداری هنـگام ثبت دارو شـامل 
مطالعـات پیاداری تسـریع شـده فعلا از آزمایش پایـداری طولانی 
مـدت معـاف اسـت. در حـال حاضـر مطالعـات پایـداری هنـگام 
ثبـت دارو شـامل یـک بچ اول آزمایشـی بعـد از اخذ مجور اسـت. 
پایـش  آن،  هدف هـای  مـداوم،  پایـداری  برنامـه  ادامـه  در 
محصـول در طـول عمـر قفسـه ای، پایـداری محصـولات بالک و... 

تشـریح شـد.

آشنایی با سامانه TTAC و نحوه بارگذاری مدارک و 
مستندات در سامانه

حایـری زاده؛  مهشـید  بی بـی  دکتـر  کارگاه  از  بخـش  ایـن  در 
معـاون برنامه ریـزی اداره کل امـور فرآورده هـای طبیعی، سـنتی و 
مکمـل، بخش هـای مختلف سـامانه  TTAC را معرفـی و روش کار 

بـا آن را تشـریح کرد.
مسـئولین فنـی بـرای شـروع کار ابتـدا بایـد در ایـن سـامانه 
ثبت نـام کننـد تـا در صـورت تاییـد شـرایط و صلاحیـت، عضویت 
آن هـا نهایـی شـود و بتواننـد کارتابل مسـئولیت فنی خـود را فعال 

. یند نما
در ادمـه رونـد ثبـت و اخـذ مجـوز مـاده اولیـه و نیـز محصـول 
نهایـی مکمـل تغذیـه ای در سـامانه توضیح داده شـد. اسـتعلام کد 
رهگیـری و روش بررسـی و کنتـرل برچسـب اصالـت بـه وسـیله 
پیامـک، نرم افـزار و ثبـت در سـایت یکی دیگر از مطالب ارائه شـده 
در ایـن بخـش کارگاه بـود.  همچنین بخش هـای مختلفی را که در 
کارتابـل مسـئول فنی روی سـایت وجـود دارد، به حاضـران معرفی 

و کاربـرد هرکدام شـرح داده شـد.

تشریح روند بررسی درخواست  های ثبت فرآورده  مکمل 
IRC تغذیه ای و صدور

اداره  برنامه ریـزی  اداره  رییـس  سـیدصالحی؛  سـارا  دکتـر 
و  سـنتی  طبیعـی،  فرآورده هـای  کل  اداره  تغذیـه ای  مکمل هـای 
مکمـل، مقـررات کـه ارائه مطالب این سـرفصل را به عهده داشـت،  
ورود  مجـوز  درخواسـت  بـرای  لازم  مـدارک  برشـمردن  از  پـس 
)گشـایش ثبـت سـفارش( واردات فرآورده هـای مکمـل تغذیـه ای، 
روش ثبـت درخواسـت در سـامانه از طریـق کارتابـل مسـئول فنی 

را تشـریح کـرد.
او در ادامـه فرآینـد اخـذ مجوز ورود و ترخیـص کالا مانند امور 
مربـوط بـه اخـذ ارز، اظهـار و ثبـت اطلاعـات در سـامانه گمرک، 
اخـذ مجـوز از سـامانه، مشـکلات احتمالـی و رونـد کار را روی 
سـامانه به شـکل عملـی توضیـح داد. همچنین دکتر سـیدصالحی 
چنـد بخشـنامه و دسـتورالعمل مرتبـط را که مسـئولان سـازمان 
غـذا و دارو قبـلا اعـلام کرده انـد، در اختیـار حاضـران قـرار داد تا 

u.مـوارد مرتبـط را در فرآینـد کار در نظر داشـته باشـند

مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکاي  صادرات  کارگروه  جلسه 
دبیر  ناصری  محمد  سید  دکتر  حضور  با  ایران  غذایی  رژیمی 
مدیران  و  ایران  غذایی  رژیمي  مکمل هاي  تولیدکنندگان  سندیکای 
سندیکای  عضو  شرکت های  از  برخی  صادرات  مسئولان   و  عامل 
ماه  ایران روز شنبه ۱۴دی   تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی 

برگزار شد.
مکمل هاي  تولیدکنندگان  سندیکاي  عمومی  روابط  گزارش  به 
ناصری  محمد  سید  دکتر  جلسه  ابتدای  در  ایران  غذایي  رژیمي 
ایران  غذایي  رژیمي  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکاي  دبیر 
صحبت هایی در رابطه با نحوه تعیین ازرش پایه صادرات اقلام  و ارائه 
پروپوزال به وزارت بهداشت در رابطه با در نظر گرفتن مشوق هایی 
برای شرکت های صادرکننده و در نظر گرفتن تسهیلاتی برای آن ها 

مطرح کرد.
در ادامه نشست آزاده نیک  نهاد مدیر صادرات شرکت خوارزمی 
پیشنهادی مبنی بر دریافت پروانه خارج از نوبت برای محصولاتی داد 
که صرفا در جهت صادرات تولید می شوند و ترکیبات آن براساس 
داخل  بازار  در  فروش  برای  و  است  متغیر  متقاضی  کشور  سفارش 
کار  درستور  در  پیگیری  برای  اعضا  تایید  با  پیشنهاد  این  که  نیستند 

قرارگرفت.
رسیدگی  تقاضای  موضوعات  با  پروپوزال  ارائه  جلسه  پایان  در 
خارج از نوبت سازمان غذا و دارو برای پروانه های صادراتی تسریع 
با  در روند دریافت پروانه در ازای یک مقدار معینی از صادرات و 
تأیید اعضا حاضر در دستور کار قرار گرفت. همچنین  انتخاب یک 
صادرات  به  مربوط  انجمن های  و  تشکل ها  در  حضور  برای  نماینده 
برای  امتیاز  و  تسهیلات  راستای دریافت  ایران در  بازرگانی  اتاق  در 
شرکت های صادرکننده مکمل از دیگر عناوینی بود که در  دستور 

u.کار قرار گرفت

رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکاي  مدیره  هیأت  جلسه 
خانوی؛  مهناز  دکتر  و  مدیره  هیأت  اعضای  حضور  با  ایران  غذایی 
فرآورده  های طبیعی، سنتی و مکمل  امور  اداره کل  مدیرکل سابق 
سازمان غذا و دارو و دو نماینده منتخب شرکت های وابسته سندیکای 
محل  در  بهمن  ماه  یکم  سه  شنبه  روز  عصر  مکمل  تولیدکنندگان 

سندیکا برگزار شد. 
مکمل هاي  تولیدکنندگان  سندیکاي  عمومی  روابط  گزارش  به 
به   از  دکتر خانوی  تقدیر  این جلسه ضمن  در  ایران  غذایي  رژیمي 
مکمل  تولید  توسعه صنعت  در  ایشان  های  و حمایت  پاس زحمات 
در خصوص موضوعاتی از قبیل رسیدگی به مشکلات روز تولیدات 
مکمل، صادرات و قیمت  گذاری بحث و تبادل نظر صورت گرفت.

و  ۳ شرکت جدید  درخواست عضویت  پایان جلسه  در  همچنین 
پرونده های قیمت  گذاری برای فرآوردها ی مکمل تولید داخل مورد 

u.بررسی قرار گرفته و تصمیمات مربوطه اتخاذ گردید

در جلسه  کارگروه صادرات سندیکا 
ارائه پروپوزال و تعیین مشوق هایی برای 
شرکت های صادرکننده مکمل بررسی شد

جلسه  هیأت مدیره سندیکای تولیدکنندگان 
مکمل های رژیمی، غذایی ایران برگزار شد
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